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KADAR GRE

• Po ločitvi iz sindikata dejavnosti 
energetike in ustanovitvi novega 
panožnega sindikata smo vse 
bolj pastorek v tem primeru ne
odločne sindikalne zveze.

• Kolikšno vrednost bo dosegel 
zapitek zdaj še veseličnega raz
položenja v nekaterih sindikal
nih asociacijah, nas ne zanima.

• Zanima pa nas, ali lahko raču
namo na samostojno mesto 
v ZSSS ali nas bodo prisilili 
iskati drugo streho, če sploh 
kakšno.

• Tuj nam je strah vodstev nekate
rih sindikatov drugih dejavnosti 
v ZSSS, da bo vzorec iz energe
tike, če mu bo priznana legitim
nost, onesnažil tudi druge.

To je nekaj misli iz ODPRTEGA 
PISMA VODSTVOM SINDIKA
TOV, ORGANIZIRANIH V ZSSS, 
Franca Druksa, predsednika 
SPESS, ki ga objavljamo v Sindi
kalnemu zaupniku.

Drago 
Gajzer, 

predsednik 
SKEI 

družbe 
TAM v 

intervjuju 
na 3. strani

OBVESTILO
Spomin na padle 
udeležence želez
ničarske stavke 
pred 75 leti bomo 
počastili v sredo, 
12. aprila, ob 13. uri 
pri spomeniku na 
Zaloški cesti v Lju
bljani.
Borci - železničarji 
NOB Slovenije

TE, sreda 14°°
Sanacija Tama in Avtomontaže je od danes v državnih 

rokah. Kar lep kupček obveznosti pa so poslanci naprtili 
poslovnim bankam, ki so najbolj zavlačevale sprejem za
kona o sanaciji teh dveh podjetij.

Sprejeti zakon pomeni uresničitev številnih zahtev 
SKEI za ohranitev produktivnih delovnih mest v Tamu in 
Avtomontaži. Delavci, ki so v zadnjih mesecih pogosto 
stavkali in čakali na delo, se bodo zdaj lahko vrnili k stro
jem.

Za zakon je najbolj zaslužen minister Maks Tajnikar, ki 
bo odgovoren tudi za morebitne posledice njegovega neiz
vajanja. Za trajno ohranitev delovnih mest v Tamu je 
nujno, da vodenje tega podjetja takoj prevzame nova 
ekipa.

O SLOVENSKI NOB VEDO
Lado Pohar, podpredsednik Zveze združenj borcev in udeležencev NOB Slovenije na 9. strani

DELAVSKO
ZDRAVSTVO
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30. marca 1995 DRUGA PLAT
Cisto navadna 
zgodba

Piše: Ciril Brajer

Ne samo, da z nami 
manipulirajo,
kdaj pa kdaj počnemo to celo 
sami s seboj.

Rudi Ringbauer

Z zgodbami je že tako, da je mogoče čisto navadne, vsakda
nje, z malo truda spremeniti v pravcat dramski scenarij. 
Novinarskim se to zgodi, kadar v kaj ali v koga dregnejo. 
Zgodi in dogaja se, kar pomnim.

Nedolgo tega je bilo klasično vprašanje: Ja, kaj pa jim je?! 
Imajo slabe plače? Nimajo stanovanja? Kaj vraga pa dre
gajo...

Danes pa je klasično vprašanje, primerno menda demokra
tičnim in pluralnim časom: Kako so prišli do tega, kdo jim je 
serviral podatke in zakaj? Kdo le tiči za njimi, kdo bi rad 
koga zrušil...

Kot že tolikokrat, se je to ponovno zgodilo, ko je DE pred 
štirinajstimi dnevi objavila pobudo Metke Roksandič. Po njej 
naj bi ZSSS ustanovila štipendijski sklad in ga financirala iz 
dodatkov, ki jih nekateri od nje delegirani člani dobivajo 
k plači.

Po objavi te pobude sem sam »prebavil« tri telefonske 
klice, na hitro sklican mini sestanek in dve, recimo temu, 
kuloarski razpravi. Vse skupaj lahko strnem v nestrinjanje 
z uredniško politiko, češ da ni konstruktivna, da hoče rušiti, 
da meče slabo luč, da ne prispeva...

Saj končno to morda niti ni resna tema, vredna takšne 
obravnave, a tale prostor ji odmerjam prav zato, ker se je 
tolikokrat ponovila in ker ne dvomim, da se bo še velikokrat. 
In zato, ker vsak zagovor javnosti delovanja in vloge tiska pri 
tem pač zasluži javno obravnavo.

Morda pa neprestano ponavljanje »NIČ NE TIČI ZADAJ« 
le malce pripomore k odpravljanju ali vsaj blaženju te prega
njavice?!

Zato in zgolj zato povejmo:
Pobuda se nam je zdela že sama po sebi dovolj tehtna. Težo 

je pridobila tudi zaradi zapletov v stanovanjskem skladu, 
kjer so dodatki k plačam zbudili hud dvom v sicer morda 
čisto dobro opravljeno delo. In končno bo vse več ljudi sedelo 
v različnih upravnih odborih, nadzornih svetih in podobnih 
organih. Prav je, da to delo že zastavijo z jasnimi, javnimi in 
čistimi pravili igre. To predvsem velja za sindikate, ki imajo 
za razliko od recimo podjetniške filozofije Edvarda Ovna iz 
stanovanjskega sklada pogosto na jeziku povsem drugačne 
parole.

Ko je bilo jasno, da gre za pobudo, ki je dve leti ležala 
v predalu, smo jo objavili z vsem okrasjem, ki po izpričani 
praksi sproži buren in hiter odmev.

Končno pa imamo menda tudi novinarji pravico do kančka 
paranoje in se vprašati, zakaj se dolgo ne premakne stvar, ki 
bi nikakor ne smela biti sporna?!

V tem je vsa »kunšt« te in mnogih podobnih zgodb. Da je 
objava pobude kljub vsem nekaterim ljubim, drugim nelju
bim okrasjem postorila svoje, priča njena usoda: pobuda se 
zdaj očitno uveljavlja. O njej je pisal Rajko Lesjak v prejšnji 
številki DE. Naj kdorkoli svoje nestrinjanje z javno obrav
navo še tako skriva za interese organizacije ali kateregakoli 
višjega interesa že, vedno se pokaže, da so časopisi prav zato, 
da pomagajo reševati stvari, ki bi jih brez javnosti reševali 
dlje ali težje.

Kar nekajkrat sem že slišal predstavnike ZSSS, ko so tožili 
nad neobjektivnostjo medijev in nad tem, da jim ne dajejo 
primerne teže in prostora. Verjetno zato, ker so sodili, da 
bodo z njihovo podporo kaj. lažje rešili in hitreje uveljavili.

To je tudi vsa zgodba in nič drugega ne tiči zadaj.

Delavke Jutranjke se 
jezijo na državo
DE št. 14, 23. 3. 1995

Zahtevam, da k članku »DE
LAVKE JUTRANJKE SE JEZIJO 
NA DRŽAVO«, s poudarjenim 
tekstom, kot je bilo objavljeno, na 
drugi strani prve naslednje šte
vilke časopisa objavite tale popra
vek oz. odgovor na netočne trditve 
o meni, ki mi jemljejo dobro ime 
in bi jih Vaš novinar Franček 
Kavčič prav gotovo ne zapisal, če 
bi se, ko je že bil v tovarni, vsaj 
toliko potrudil, da bi me predtem 
obiskal in vprašal, kaj pa moja 
stran pove o tem:

»Jožef Rutar, dipl. pravnik, iz
javljam, da nisem bil nikdar in 
nisem v IOK Jutranjka Sevnica 
direktor splošnega sektorja, am
pak od leta 1990 dalje samo nado
meščam zaradi bolezni odsotnega 
pomočnika direktorja za splošno 
področje dela Franca Voljčanška, 
ki je še vedno zaposlen na tem 
delovnem mestu. Bil sem sprejet 
na delo na mesto, na katero sem 
kandidiral, t.j. ,pravnik 1‘ in nik
dar nisem imel namena kandidi
rati na delovno mesto pomočnika 
direktorja za splošno področje 
dela, kaj šele na delovno mesto 
,delavskega direktorja1, kot je za
pisano v članku, objavljenem dne 
23. marca 1995. Nikdar nisem 
osebno nadziral parkiranja delav
cev, sem pa nadziral delo meni 
podrejenih, ki jim je naložen tudi 
nadzor nad urejenostjo okolice to
varne, kjer so narisani parkirni 
prostori. Menim, da jih je lahko 
tudi novinar Franček Kavčič vi

del, saj je moral nekje parkirati in 
verjetno tudi on ni parkiral kar na 
sredi dvorišča, kot je to počel ob 
okrasnih koritih Martin KUHAR, 
če sem članek prav prečital. Ob 
cvetlični gredi so za goste rezervi
rana parkirna mesta, kjer naši de
lavci ne smejo parkirati, saj je teh 
mest manj kot 10. Menim, da je 
tam parkiral novinar, ko je bil na 
obisku pri nas. Delovno mesto, de
lavskega direktorja‘ mi je ponu
jala prav predsednica sindikata, 
iz kakšne špekulacije, ne vem, ne 
pa v. d. direktorja, ki že od okto
bra 1994 dalje ve, da kandidiram 
za delovno mesto, o katerem bo 
odločal državni zbor. Zanikam, da 
bi trdil delavskemu svetu, da 
predsednica sindikata ne more 
biti članica nadzornega sveta, tr
dim pa še vedno, da bo ob tem 
zagotovo prihajalo do težko rešlji
vih nasprotij interesov med 
obema funkcijama in je zato taka 
kombinacija nepriporočljiva. Tr
dim tudi, da poslovodstvo IOK 
Jutranjke nasprotuje uvedbi sa
moupravljanja v času, ko smo še 
podjetje v družbeni lasti, ker za to 
ni zakonskega temelja. Po preo
blikovanju pa ne razumem, kako 
bi me brez uvedbe soupravljanja 
lahko direktor ,ustoličil' za , de
lavskega direktorja', če bi sou
pravljanje ne bilo uvedeno. Od de
lavskega sveta potrjeni statut bo
doče delniške družbe soupravlja
nje predpostavlja, saj je predsed
nica sindikata izvoljena v bodoči 
nadzorni svet kot članica dela 
sveta, ki ga imenujejo delavci. Ob 
teh dejstvih pričakujem, da se mi 
bodo tisti, ki so novinarju posre
dovali informacije, ali pa novinar 
v njihovem imenu, opravičili, no
vinar naj pa predhodno preveri 
svoje znanje o soupravljanju in 
gospodarskih družbah, preden bo
zopet pisal o teh temah. Njegovi 
pripombi, da nimam pravega dela, 
na rob pa moja opomba, da že 
stara šala o sekretarjih govori 
o tem. Naj jo povem: Ko je sekre
tar podjetja ob prometni nezgodi

PREJELI
SMO

Zmagovalci ali 
maščevalci?

Že dolgo beremo vesti v časopi
sih o deložacijah, ki jih izvajajo 
sodišča na zahtevo ministrstva za 
obrambo. Preseneča me hlad, 
s katerim to Slovenci sprejemajo. 
Bralcem se opravičujem, če bom 
v tej zadevi preveč čustven. Toda 
pred 22-timi leti sem sam doživel 
brezobzirno deložacijo. Z ženo in 
petnajstmesečnim sinom sva se ob 
1.30 ponoči ozirala, kje bova pre
nočila. Prijatelj mi je ponudil 
kombi, zato so nas na občini Nova 
Gorica poznali kot družino iz 
kombija. V tej moji največji živ
ljenjski stiski so mi pomagali ta
kratni predsednik občine Nova 
Gorica Rudi Šimac, direktor Go
riških opekarn Ciril Bavčar, di
rektor SGP Gorica in moje po
djetje Intereuropa Koper, za kar 
sem jim še danes hvaležen. Toliko 
za uvod.

Prav zato danes lažje razumem 
te ljudi v stiski. O teh ljudem tudi 
veliko razmišljam. Morda je moje

mišljenje napačno, toda to so bili 
vojaki, poklicni vojaki. Vojak 
mora ubogati, to je v vsaki vojski 
osnovno pravilo. In mislim, da ne 
grešim, če smatram, da so bili ti 
ljudje, ki so bili pripravljeni žr
tvovati življenja na kateremkoli 
koncu takratne skupne države, 
zlorabljeni. Zlorabljeni od politi
kov, ki so nam načrtovali skupna 
jedra v šolah in še marsikaj. Nji
hova politika je povzročila razpad 
države in tudi sedanjo morijo 
v BiH.

Pravno stvari ne poznam, zato 
bom svoje misli povedal drugače. 
Da lahko to trdim, potrjuje »dvo
boj« med tankoma TO in JLA 
v Lokah pri Novi Gorici, ki sem ga 
videl na lastne oči iz neposredne 
bližine. Bil sem le 40 do 50 m od 
tanka TO, ko so nanj streljali, in 
lahko trdim, da so NAMERNO re- - 

’*šili življenje trem našim fantom. 
Tako je bil le eden lažje ranjen, ko 
se je oddaljeval od tanka v okvari. 
Takih primerov je bilo verjetno 
več.

Zato apeliram na vlado Repu
blike Slovenije, predsednika g. Ja
neza Drnovška, predsednika g. 
Milana Kučana in predvsem na 
ministra za obrambo g. Jelka Ka
cina, naj se do teh ljudi obnašajo 
kot zmagovalci, dostojni svojega 
imena, in ne kot MAŠČEVALCI!

Vso enako mislečo slovensko 
javnost pa pozivam, naj javno 
podpre prizadevanja Helsinškega

DELNIČARSTVO ZAPOSLENIH
ZA ČLANE SVETA DELAVCEV 
V PODJETJIH IN USTANOVAH! 

ZA SINDIKALNE ZAUPNIKE!
• o DELNIČARSTVU ZAPOSLENIH
S KAKO DO NOTRANJEGA LASTNIŠTVA
• KAJ PO NOTRANJEM ODKUPU
• LASTNIŠKA KULTURA
e NOVE VLOGE V PODJETJU
• ZAKAJ IN KAKO BEREMO FINANČNA POROČILA
• TEMELJNI POJMI O GOSPODARSKIH DRUŽBAH
• URESNIČEVANJE ZAKONA O SODELOVANJU 

DELAVCEV PRI UPRAVLJANJU
Avtorji: mag. ALEKSANDRA KANJUO-MRČELA 

dipl. oec. NADJA CVEK 
GREGOR MIKLIČ 
MILAN UTROŠA

BROŠURO LAHKO NAROČITE NA NASLOV: ČZP ENOTNOST, LJUB
LJANA, DALMATINOVA4, TELEFON 321-255, 1310-033, FAKS 311-956.

Cena 2.000 SIT

NAROČILNICA

PRI ČZP ENOTNOST, LJUBLJANA, DALMATINOVA4, NEPREKLICNO

NAROČAM(O)_________ IZVOD(OV)
BROŠURE DELNIČARSTVO ZAPOSLENIH

NAROČENO POŠLJITE NA NASLOV:---------------------------------------------

ULICA, POŠTNA ŠT., KRAJ:

IME IN PRIIMEK PODPISNIKA:

NAROČENO DNE:.
PODPIS NAROČNIKA

1. RAČUN BOMO PLAČALI V ZAKONITEM ROKU.
2. KOT IND. NAROČNIKU Ml POŠLJITE PO POVZETJU

izgubil eno modo, so mu v po
djetju plačo zmanjšali na polo
vico, ker je izgubil pol delovnega 
področja, po katerem se je čehljal 
med delovnim časom.«

Opomba: Zahteva za objavo od
govora se nanaša na ves tekst do 
zadnjega stavka, ki se nanaša na 
novinarjev komentar in zato ni
mam pravice zahtevati, da se ob
javi. Da ta komentar ni njegov, pa 
vem odtod, ker mi je tako pri
pombo, češ, da se tako pogovar
jajo delavci, dala predsednica sin
dikata. Vendar, ker je zapisana 
kot njegova, jo štejem za tako. 
Drugič pa vsakogar, ki namerava 
pisati o meni, vabim, da se oglasi 
pri meni osebno in ne zbira podat
kov o meni za vogali. Nimam 
namreč nobenih paranoidnih 
kompleksov, da so vsi proti meni, 
kot jih je predsednica sindikata 
izrazila meni zase pred dvema 
dnevoma.

Vsem lep pozdrav!
Jožef Rutar, dipl. iur., 

Sevnica, NHM 24, 68290

Bedasto-noro-Kulijevo
Z norci, ki jim je podalpski šo

vinizem zaslepil oči, ne mislim iz
gubljati časa. Kar pa zadeva DE, 
moje bedastoče in časopis butal
skih delavcev, Jožetu Praprotniku 
prepuščam, da si o tem misli prav 
vse, kar mu pade na pamet in se 
celo strinjam, da mu to naš ured
nik objavi. Tako Praprotnik o sebi 
in svojih pogledih na pravno dr
žavo pove več, ko bi mu sam ali 
kdor koli drug uspel povedati 
v kakšni žolčni polemiki. Ne
strpno torej pričakujem nov umo
tvor.

S spoštovanjem 
Kuli

»Rezčlovečenje«
Odmev na članka v DE št. 12 

z dne 9. 3. 1995 in št. 13. z dne 16. 
3. 1995

Odvetnica Mojca Krašovec-Cej 
upravičeno protestira zoper izjave 
na tiskovni konferenci ŽSSS, ob
javljene v Delavski enotnosti št. 
12. Vsebino s konference so obja
vili tudi drugi slovenski mediji, 
toda mnogo bolj korektno in po
šteno, kot je to storil odgovorni 
urednik DE g. Ciril Brajer.

Na tiskovni konferenci smo res 
kritično izražali sindikalna sta
lišča do šikan sindikalnih zaupni
kov v posameznih okoljih, s tem 
da smo novinarje pred tem pose
bej opozorili, naj teh okolij v svo
jih časopisih ne omenjajo, kajti 
zavedamo se, da bi lahko to nega
tivno vplivalo na nadaljnjo po
slovno uspešnost podjetij, napore 
vodstvenih kadrov in nenazadnje 
delavcev, ki z velikimi napori bi
jejo bitke za preživetje firm in 
s tem njih samih.

Ni mi znan motiv, ki je pripeljal 
odgovornega urednika DE do 
tega, da je z velikim pompom 
omenil primer Grosista iz Nove 
Gorice izpred več kot dveh let 
v sedanjik. Primer sem na ti
skovni konferenci omenila kot 
uspešne napore sindikatov pri 
zaščiti delavcev in sindikalnih za
upnikov ter razreševanjih nasta
lih konfliktov v podjetjih.

Ne morem mimo protestnega pi
sma predsednika delavskega 
sveta Grosista g. Vojka Turela, ki 
v posebnem odstavku zapiše, citi
ram: »Morda pa je bilo vse skupaj 
le velik nesporazum??«

Z vso odgovornostjo trdim, da 
je res bil nesporazum! Pa ne po 
moji krivdi! Vprašujem se, kje je 
imel g. Ciril Brajer ušesa, da je vse 
pomešal. Morda pa je že med ti
skovno konferenco pripravljal 
scenarij svojega »pisunstva«, 
ustvarjal podobo prve strani DE 
in scenarij, kako iz delavskega ča
sopisa narediti »revolvercajtung«. 
Pri vsem tem pa se postavlja še 
vprašanje novinarske etike ter 
stanovskega kodeksa.

Kolektivu Grosist pa želim po
končno držo skupaj z vodstvom.

Kristina Antolič

monitorja, ki se edini zavzema za 
human in človeški odnos do teh 
ljudi.

Ivo Leban, Ozeljan

Odprto pismo Dušanu 
Semoliču

V svetu sta preizkušena dva na
čina oziroma dva modela, kako 
lahko obogatiš:

# Prvi model je z izkorišča
njem delavcev, kar počno kapita
listi ali sodobno menedžerji ozi
roma podjetniki.
• Drugi model je z insurgenta- 

cijo na račun države ali sodobno 
po malteško.

S V Sloveniji pa smo s po
močjo SINDIKATOV, na račun 
desetdnevne vojne in s parafrazo 
približevanja Evropi iznašli še 
tretji način, tako da smo oba mo
dela združili v stečajih podjetij in 
divji privatizaciji.

Delavci ne prejemajo 30.000 to
larjev, kot ste zapisali Vi, gospod 
Semolič, kajti večina podjetij je 
nesolventnih, ker najemajo drage 
kredite z visokimi obrestnimi me
rami za obratna sredstva in za iz
plačila osebnih dohodkov v raz
merju 1:15. Sredstva, pridobljena 
z ustvarjenim delom, pa se po 
malteško izgubljajo na račun 
divje privatizacije; da pa se izog
neš plačilom države, posluješ na 
robu rentabilnosti.

Pogajanja o socialnem spora
zumu so debatni krožki brez izo
braževalne vrednosti. Vi usklaju
jete poglede, delavci pa morajo 
delati in živeti s 25.000 tolarji na 
mesec, če odštejete od te miloščine 
še najemnino, elektriko, vodarino, 
tv, kje pa je potem še obleka, da 
drugega ne omenjam.

V dnevnem časopisju beremo: 
Semolič ima zadržke, svoje po
glede, odločno zahteva pravno 
varnost, predvideva uskladitev do 
konca leta, hoče jasnejše določbe, 
odvisnost od napredka, išče mož
nosti za soglasje itd. itd. A kara
vana gre dalje in delavci se spra
šujemo, kam tone Slovenija. 
Janša, Kacin, Podobnik, Lap 
stalno na tv objavljajo svoje po
glede in svojo vizijo. Kaj ko bi 
tudi Vi, gospod Semolič, ENKRAT 
povedali, kaj ste storili za delavce. 
Točno veste, da smo priča progra
miranemu neredu na račun delav
cev, da to ni čas streznitve ali 
tržno gospodarstvo ali približeva
nje Evropi, kakor radi pravite, 
ampak da je to načrtna ohlapnost 
in zmuzljivost raznih klik, vej ma
fije, lobijev, da, tudi lož, ki so se 
kot krokarji vrgli na delavce.

Nemški sindikalni analitiki ugo
tavljajo, da tako brezobzirne sa- 
mopašnosti samozvane elite, ki se 
niti ne trudi prikriti svoje nečed
nosti, ni moč najti nikjer v civilni 
družbi.

Reforma kazenskega prava jim 
je prav dobrodošla, tako da samo- 
pašniki ne spoštujejo ne zakonov 
države glede davkov ne pogodb 
o delu. Vsi grehi se ali pa se tudi 
ne ugotavljajo in čakajo na čas, ko 
bodo zastareli ali pa z amnestijo 
razvrednoteni. Packarije pa se 
v podjetjih delajo in delajo ter ra
dirajo in radirajo oziroma sred
stva se prenašajo v tujino oziroma 
na by pass firme.

Prav porogljivi so pogledi 
o izračunih dovoljene mase plač, 
o stoodstotnem usklajevanju 
z rastjo cen, o nični inflaciji, kaj 
pomeni 10% od 20.000 tolarjev, in 
kaj od 200.000, oziroma kaj če se 
podražijo kruh in mleko in koz
metika in avtomobili.

Na drugi strani pa dnevno časo
pisje propagira prijavljanje do
hodnine z objavami olajšav 
davčne lestvice, ki je nižja kot 
lani, ki pa bistveno ne olajšuje, 
temveč pobira še tisto, kar smo že 
zdavnaj porabili za najnujnejše. 
In položnice bodo prišle ravno 
v času, ko bodo eni na Malti, na 
Maldivih pregledovali svoje pri
live.

Vi govorite o nekakšni solidar
nosti do nečednosti, do labilnosti 
do institucij države, namesto da bi 
vzpostavljali pravni red države, in 
pri tem se Vam nehote zareče celo 
taka misel, ja, zdaj imamo ja. de
mokracijo, svobodno družbo, 
oblast artikulira o ekonomskih in
teresih z delavci. Toda namesto 
tega smo priča propadanju vseh 
vrednot, medsebojnega zaupanja, 
solidarnosti, strpnosti, vzdržno
sti, saj je povsod težnja samo po
grabiti vse in povsod, le s pošte
nim delom ne, ker ga nihče ne 
spodbuja. Razbohotila se je koru
pcija, družinsko zaposlovanje, 
klientelizem, lažne razprodaje po
čitniških domov, ropanje osnov
nih sredstev, lažno menedžerstvo, 
institucionirana samopašnost in 
še in še bi lahko našteval.

Vse to pa meče kaj slabo luč in 
tako drugi narodi kaj hitro spre
minjajo predstavo o Slovencih, 
o slovenskih delavcih in ugotav
ljajo, da Slovenci le niso vestni, 
pošteni, marljivi, kot so mislili do- 
sedaj, ampak da smo prav takšni 
kot vsi drugi Balkanci, iz katerih 
lonca smo hoteli prekipeti.

Lepo Vas pozdravlja 
Simon Amolds, 

Kranj

1 časopis 
slovenskih 
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B TF! - _____________ INTERVJU
Drago Gajzer, predsednik SKEI v družbi Tam:

KADAR GRE SLABO TAMU, 
GRE SLABO MARIBORU

Slovenska, še posebej mariborska javnost je prejšnji teden budno spremljala, kaj bodo o Tamu 
odločili poslanci v državnem zboru. Bo zakon o sanaciji Tama, ki z več kot 4100 delavci ni samo 
največje podjetje v Mariboru, ampak tudi simbol stoletnega tehnološkega in industrijskega 
razvoja štajerske prestolnice, sprejet ali ne? Bo temu jedru tehnološkega znanja in razvoja, ki je 
desetletja radodarno razdajalo tehnološko znanje industriji v vsej državi in je lahko izjemno 
pomembno tudi za naš tehnološki razvoj v novem tisočletju, država pomagala prebroditi sedanjo 
krizo ali bo stečaj uničil, kar so ustvarjale generacije inženirjev, tehnikov in desettisoči delavcev, 
ki jim je Tam zadnja desetletja dajal kruh? O tem, kaj se dogaja v zvezi s Tamom in kako to 
doživljajo delavci, smo se pogovarjali s predsednikom SKEI v Tamu Dragom Gajzerjem.

dni. Ker je to ogrožalo socialno in materialno 
varnost sodelavcev, smo bili primorani - za 
delno normalizacijo stanja - z upravo podjetja 
podpisati sporazum o medsebojnem spoštova
nju pravic in obveznosti, s katerim smo pristali 
na delno zmanjšanje pravic zaposlenih glede 
na kolektivno pogodbo. Tako smo se dogovorili 
o izplačilu plač v dveh delih - prvega do 20. in 
drugega do 28. v mesecu - za mesec oktober

DE: Odkar je državni zbor uvrstil na dnevni 
red obravnavo zakona o sanaciji Tama po hi
trem postopku sodeluje na sejah državnega 
zbora tudi delegacija Tamovih delavcev. Za
kaj?

Gajzer: Res je. Seje državnega zbora sprem
lja osemčlanska delegacija SKEI - Sindikata 
družbe TAM. Sklep o tem, da naj delo poslan
cev v državnem zboru, ko bo ta obravnaval 
zakon o sanaciji Tama spremlja tudi naša dele
gacija, je bil sprejet na izredni konferenci 
SKEI - Sindikata družbe TAM.

DE: Ali gre pri tem tudi za obliko pritiska na 
poslance?

Gajzer: Ne. Na poslance ne velja pritiskati. 
S svojo prisotnostjo na seji državnega zbora že 
izražamo svoj interes za sprejem zakona. S tem 
želimo pokazati, da nam ni vseeno, kakšna bo 
usoda Tama.

DE: Vendar pa je nedavna izredna konfe
renca SKEI v družbi TAM sprejela tudi nekaj 
drugih sklepov, na osnovi katerih je moč skle
pati, da bodo delavci Tama začeli splošno 
stavko, če se njegova sanacija ne bo kmalu 
začela.

Gajzer: Izredna konferenca je sprejela sklep, 
da se izvede izrekanje sodelavcev tudi za 
splošno stavko. Če bo ta potrebna. Odziv je bil 
presenetljivo dober. Izrekanja se je udeležilo 
več kot 75 odstotkov sodelavcev in več kot 98 
odstotkov vseh, ki so sodelovali v osebnem 
izrekanju, je podprlo naše stališče, da je treba 
interese sodelavcev zaščititi tudi s splošno 
stavko, če so izčrpane vse druge možnosti in 
poti.

DE: Sicer pa imate v Tamu s stavkami že 
izkušnje, saj v minulem letu verjetno ni bilo 
meseca, v katerem ne bi stavkali vsaj v nekate
rih Tamovih družbah.

Gajzer: Gre za drug problem. V minulem letu 
smo stavkali za plače - pa ne za višje, ampak 
zato, da so bile te sploh izplačane.

DE: Na izredni konferenci ste sprejeli še 
nekaj sklepov. Kako se uresničujejo?

Gajzer: Med drugim smo se dogovorili tudi 
za sklic zbora sodelavcev podjetij poslovnega 
sistema. Ker nam uprava družbe ni dala 
ustreznega soglasja, statut pa v zvezi s sklice
vanjem zbora postavlja določene omejitve, smo 
se odločili za sklic članskega sestanka, na kate
rega pa smo povabili tudi druge zaposlene. 
S tega »članskega sestanka« smo še enkrat poz
vali vse akterje sanacije Tama k takojšnjemu 
ukrepanju.

DE: Prvi klic na pomoč iz Tama, ki si sam ni 
uspel zagotoviti zagonskih sredstev za pove
čano in že naročeno proizvodnjo, je star že več 
kot leto dni. Kdo je odgovoren za to, državni

zbor o sanaciji resno razpravlja šele v teh 
dneh?

Gajzer: Vsak nosi svoj del odgovornosti. 
Banke so očitno ščitile izključno interes kapi
tala, zato so želele iz Tama čimveč »izvleči«, 
novega kapitala pa v proizvodnjo niso plasi
rale. Tudi vodstvo Tama nosi svoj del odgovor
nosti. Del odgovornosti pa gre pripisati mini
stru in ministrstvu za gospodarstvo ter vladi 
V celoti, ki kljub svojemu predstavniku 
v upravnem odboru ni pravočasno in kon
kretno ukrepalo. S pravočasnim ukrepanjem 
vlade bi bilo mogoče Tamovo agonijo bistveno 
skrajšati, sanacija pa bi bila veliko lažja in 
cenejša. Res pa je, da zanjo ni bilo prave poli
tične volje. Načelno so bili vsi za sanacijo, 
resen interes zanjo pa so pokazali le sodelavci 
podjetij poslovnega sistema, kupci in dobavite
lji-

DE: Zato da bi Tam agonijo v minulem letu 
preživel in da bi se sanacija vendarle začela, 
ste se bili delavci Tama prisiljeni marsičemu 
odpovedati. Čemu so se delavci za rešitev Tama 
že odpovedali?

Gajzer: Kakorkoli se že stvari obračajo, naj
večje breme sanacije pade na ramena sodelav
cev. V kadrovskem delu sanacije je 1582 sode
lavcev že bilo opredeljenih za trajno presežne, 
zaposleni pa so domala vse minulo leto preje
mali plače z zamikom, tudi daljšim od meseca

(1994) pa v sedmih delih. Vendar se tudi ta 
sporazum ne spoštuje povsem. Naš problem je, 
da nimamo kompetentnega partnerja, ki bi za
gotavljal spoštovanje dogovorjenega.

DE: Ali ni to stvar vodstva podjetja? Kakšen 
je nasploh odnos delavcev do vodstvene ekipe 
v Tamu?

Gajzer: V Tamu imamo poleg vodstva krovne 
družbe še štirinajst vodstev podjetij - samo
stojnih pravnih subjektov z vsemi svojimi 
funkcijami. Velika večina teh vodstev ne uživa 
več zaupanja sodelavcev. Želimo si seveda 
takšnih vodstev, ki bodo sposobna zagotoviti 
uresničevanje dogovorjenega. Poslovodstvo, 
kakršnokoli že je, je naš »partner«, ocenjujemo 
ga po poslovnih rezultatih, od njega pa terjamo 
spoštovanje kolektivne pogodbe in delovno
pravne zakonodaje.

Sistem vodenja v poslovnem sistemu je vse 
preveč zapleten in nepregleden. Ta trenutek se 
kopja lomijo na ramenih posameznikov in 
v marsikaterem podjetju se je razvila filozofija, 
da je za vse uspehe zaslužno vodstvo podjetja, 
za vse težave pa vodstvo holdinga, čeprav še 
zdaleč ni tako.

DE: Menite, da bo Tam dobil novo poslo
vodno ekipo?

Gajzer: Celovita in dokončna sanacija bo 
vsekakor terjala tudi znatne kadrovske okrepi
tve (osvežitve). Samo upamo lahko, da bo imela 
nova vodstvena ekipa srečnejšo roko pri izbiri

naj ožjih sodelavcev - da ji bodo ti lojalni, česar 
sedaj ni.

DE: Veliko prahu je dvignilo tudi revizijsko 
poročilo Agencije za plačilni promet, nadzira
nje in informiranje o domnevnih nepravilno
stih v poslovanju Tama. Na kakšen odmev je 
poročilo naletelo med sindikalisti?

Gajzer: Svoje stališče smo jasno izrazili na^ 
»izredni konferenci«: borili se bomo za sana
cijo Tama, ohranitev delovnih mest in s tem 
socialne in materialne varnosti sodelavcev. 
Domnevne lumparije, nepravilnosti ali celo 
protizakonita početja pa naj preverijo za to 
pristojni organi, po potrebi ukrepajo in s tem 
seznanijo zaposlene in javnost.

DE: Je takšno preudarno stališče sindikata 
naletelo na ugoden odmev tudi med delavci?

Gajzer: Slišati je bilo tudi radikalnejše od
zive, vendar je naša funkcija sodelavce zasto
pati in voditi. Pri tem svojem početju pa se 
trudimo ukrepati karseda preudarno in raci
onalno.

DE: Tamu danes mnogi očitajo, da nima 
strateškega partnerja, vendar pa ga je imel. 
Zakaj je propadlo sodelovanje med Tamom in 
italijanskim Ivecom?

Gajzer: Strateško partnerstvo je stvar inte
resa zainteresiranih in ne naših želja. Ob pri
mernih pogojih bo TAM nedvomno postal zani
miv za marsikaterega sedaj potencialnega 
partnerja. Za nesodelovanje z Ivecom obstaja 
več razlogov, ki so odgovornim - vladi še pose
bej - dobro znani.

DE: Kako po vsem, kar se je v minulem letu 
dogajalo v zvezi s Tamom, in po tem, kar ste 
v zadnjih dneh slišali na sejah državnega 
zbora, ocenjujete razplet v Tamu? Ste opti
mist?

Gajzer: Nepopravljiv optimist. Verjamem, 
da se bo zgodilo to, kar pričakujemo - sprejetje 
zakona. S tem bo dana možnost finančne kon
solidacije Tama in ustvarjeni bodo pogoji za 
celovito sanacijo. Takšen razplet dogodkov pa 
je izjemno pomemben tudi za številna druga 
podjetja v Mariboru in Sloveniji.

DE: Ko ste v Tamu začeli leta 1979 delati kot 
tehnik, je v njem delalo več kot osem tisoč 
delavcev. Nanj je bilo vezanih okoli dvajset 
tisoč delavcev pri kooperantih, letno pa je Tam 
proizvedel malo manj kot deset tisoč vozil. 
Število zaposlenih se je od takrat za več kot pol 
zmanjšalo, proizvodnja se je zmanjšala nekaj
krat. Kako si zamišljate Tam v prihodnosti.

Gajzer: TAM je bil tipičen proizvod dogo
vorne ekonomije. Kot gigant se je prepočasi 
odzival na spremembe in nove razmere. To pa 
še zdaleč ne pomeni, da nima perspektive, po
sebej če upoštevamo, da je v njem koncentri
rano veliko znanja in izkušenj.

Prepričan sem, da bo TAM z novim potenci
alom in novim zagonom v doglednem času po
stal uspešno podjetje, ki bo dajalo delo in s tem 
socialno in materialno varnost številnim delav
cem. Njegova sanacija pa veliko pomeni tudi za 
mariborsko industrijo in gospodarstvo, saj 
TAM velja za nekakšen barometer razmer 
v Mariboru: kadar gre slabo Tamu, se tudi 
Mariboru ne piše dobro. Tomaž Kšela

KNJIGA ESEJEV,
KI SO RAZBURJALI...

Spomenka Hribar: SVITANJA
Spomenka Hribar v zbirki esejev Svitanja, nastalih v razponu od 
leta 1979 do danes, odpira nov dvogovor z bralci, tvega nove 
nesporazume, se spušča v svojevrstno avanturo. Boj za vred
note, Avantgardno sovraštvo in sprava, Nujnost razglasitve 
konca državljanske vojne, Preteklost v parlamentu, Zausta
viti desnico, Čas za politično spravo, Zakaj me sovražite, 
tovariši, Živa legenda so med eseji, ki ponovno razburjajo 
slovensko politično in kulturno srenjo
Knjigo Svitanja lahko naročite na nasiov: ČZP ENOTNOST, Dalmatinova 
4, Ljubljana, ali po telefonu 321-255, 1310-033, ali po faksu 311-956.

Cena: 1900 SIT, s 5-odstotnim prometnim davkom 1995 SIT.
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Pri ČZP Enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno naročam(o) ....... . . izvod(ov) knjige SVITANJA.

Naročeno pošljite na naslov:------------------------.---------------------- :---------------------------------------------------------

Ulica, poštna št., kraj:-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Ime in priimek naročnika:--------------------------------------------------------------------------------------------------------------  j
1. Račun bomo poravnali v zakonitem roku 2. Kot ind. naročniku mi pošljite po povzetju :

Naročeno dne:__________ ___ ___ _____
Žig Podpis naročnika

Simon
NViesenthal

PRAVICA, NE 
MAŠČEVANJE

PRAVICA, NE 
MAŠČEVANJE

Vsakokrat, ko se je Simonu VVi- 
esenthalu posrečilo pred sodnika 
pripeljati kakega nacističnega mo
rilca, je svetovni tisk o njem pisal kot 
o »lovcu na naciste«, »judovskem 
Jamesu Bondu« alr celo kot o »maš
čevalcu Judov«. Toda on je hotel, da 
bi ohranil spomin na mrtve, ni želel 
netiti sovraštva; zahteval je pravico, 
ne pa hlepel po maščevanju.

VViesenthal je avtor številnih knjig. V naši 
založbi smo izdali prevod njegove zadnje, 
z naslovom PRAVICA, NE MAŠČEVANJE. 
To je hkrati prvo njegovo v slovenščino 
prevedeno delo.

Pokličite (061) 321255. 
Cena knjige je 2.500 SIT.
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KAKO ZMANJŠATI 
RAZLIKE V PLAČAH

Pred zaključkom pogajanj o socialnem premirju je poslanec Združene liste socialnih demokra
tov Miloš Pavlica v državnem zboru vložil predlog zakona o najnižji in najvišji plači. Predstavniki 
delodajalcev in tudi delojemalcev se o njem še niso izrekli. Predstavniki političnih strank pa 
predlagani zakon večinoma zavračajo. Zdi se, da ne gre le za njihovo popuščanje pred apetiti 
novodobnih podjetnikov, ampak tudi za skrb za njihovo polno skledo.

Če bo zakon s predlagano 
vsebino sprejet, se bo najnižja 
plača povečala na 50.000 to
larjev. Najvišje plače pa bi se 
znižale na 600.000 tolarjev 
(gre za bruto znesek).

Predlagatelj meni, da je 
takšna vsebina zakona 
skladna z ustavno opredeli
tvijo Slovenije za pravno in 
socialno državo. Nova višina 
najnižje plače po njegovem 
mnenju predstavlja še spre
jemljiv prag plačila za nor
malno delo. Predlog za zniža
nje naj višjih plač pa pomeni 
tudi še sprejemljivo raven so
cialnega razslojevanja v ob
dobju, ko podjetja še nimajo 
znanih lastnikov.

Miloš Pavlica je svoj pred
log zakona utemeljil s hitrim 
povečevanjem razlik v plačah 
in velikim socialnim razsloje
vanjem slovenskega prebival
stva. Tudi če bo zakon sprejet, 
ne bo v ničemer okrnil kolek
tivnih pogodb. Tudi zakon 
o zajamčenih plačah bo veljal 
še naprej.

Predlog zakona je že začel 
trnovo pot skozi državni zbor.

Za začetek je kolegij tega 
zbora podprl predlog Miloša 
Pavlice, da se o zakonu odloči 
po hitrem postopku. Matični 
odbor za delo in socialno poli
tiko je zakon načelno podprl, 
vendar je menil, da bi moral 
v normalno tristopenjsko pro
ceduro. Načelno podporo za
konu je odbor utemeljil s kri
tiko vlade, ki je zamudila vse 
roke za pripravo novega za
kona o minimalnih plačah.

Prvo razpravo o zakonu je 
opravil tudi državni zbor in 
zavrnil predlog za njegovo 
uvrstitev že na marčno sejo. 
Razprave poslancev ob dolo
čanju dnevnega reda so poka
zale veliko več nasprotovanja

predloga zakona kot podpore. 
Ni težko uganiti, da iz besed 
poslancev izhaja le nasproto
vanje zniževanju najvišjih 
plač, ne pa možnosti poveča
nja naj nižjih plač.

Odklonilno stališče je naj
bolj plastično izrazil poslanec 
slovenske nacionalne desnice 
Ivan Verzolak. Menil je, da bi 
zakon povzročil uravnilovko.

Jožef Kopše iz Slovenske na
cionalne stranke pa je dodal, 
da nas zakon vrača v preživeli 
družbeni sistem. Nekoliko mi
lejšo formulacijo je uporabil 
Janez Jug iz Liberalne demo
kracije Slovenije, ki je rekel, 
da bi zakon povzročil več 
škode kot koristi. Zakon je 
podprla le Združena lista so
cialnih demokratov. Sloven
ski krščanski demokrati so 
menili, da si zakon zasluži 
vsaj državnozborsko obrav
navo.

Prve obravnave kažejo, da 
ima predlog Miloša Pavlice 
zelo slabe možnosti. Naspro
tovanja so le deloma povezana 
z možnostjo sklenitve social
nega premirja. Že usklajene 
listine namreč določajo naj- 
nižje plače v višini 45.000 to
larjev. Neuradno smo obveš
čeni, da so se socialni part
nerji pogovarjali tudi o naj
višji plači v višini 700 tisoča
kov.

Delojemalci bi zakon na
čelno lahko podprli. Soglasje 
delodajalcev pa je zelo težko 
pričakovati, saj po nekaterih 
ocenah več kot petnajst tisoč 
različnih direktorjev prejema 
vsak mesec precej več kot 600 
tisočakov.

Miloš Pavlica pravi, da mu 
gre zlasti za normalnejše ra
zlike v plačah. Misli seveda le 
na plačilo za delo in ne na 
delež v dobičku, ki je smiseln 
le v olastninjenih podjetjih. 
Kljub temu, da bo zakon 
delno v koliziji z nekaterimi 
drugimi predpisi, bi zaslužil 
podporo državnozborskih po
slancev. Če jih 50.000 tolarjev 
za delavce ne moti, imajo vse 
možnosti, da z amandmaji 
najvišjo plačo dvignejo 
s 600.000 na milijon. Več pa si 
res ne bi smeli privoščiti.

F. K.

Miloš Pavlica, poslanec Delavske zveze v Združeni listi socialnih demo
kratov

SREČA JE DELATI 
V DOBREM PODJETJU

Eti Elektroelement iz Izlak (v nadaljevanju Eti) je eno naj
boljših podjetij kovinske industrije. Velika večina zaposlenih je 
včlanjena v SKEI, ki ga več kot dve leti vodi naš sogovornik 
Brane Medija. Plače v tem podjetju presegajo dogovorjene v pa
nožni kolektivni pogodbi. Delavci imajo še številne druge ugod
nosti. Te dni se pripravljajo na prevzem lastništva. Medtem ko 
številnim podjetjem dela primanjkuje, pa morajo delavci v Izla
kah delati tudi nadure.

Moje geslo je »zadovoljni 
delavci - uspešno podjetje«, 
pravi Brane Medija. Sindikat 
skrbi zlasti za čimvišje plače. 
Zadovoljni delavci so namreč 
pomemben pogoj za uspešno 
poslovanje. Plače so zdaj 5 od
stotkov nad panožno kolek
tivno pogodbo. Da niso še 
višje, je kriv precenjen tolar 
oz. podcenjena marka, meni 
Brane Medija. Vršilec dolžno
sti generalnega direktorja 
Jože Smerkolj pa dodaja, da je 
kriva tudi država, ki ni raz
bremenila neto izvoznikov.

V lanskem letu so pov
prečne plače dosegle 88 tiso
čakov. Nihče ni dobil manj 
kot 40 tisoč. Delavci in de
lavke, ki tekmujejo z nor
mami, se odpovedujejo celo 
delu odmora, ki jim pripada 
za kosilo. Eti je ohranil nez
manjšan obseg in kakovost 
družbene prehrane. Ostal je 
tudi referent za rekreacijo. 
Ena od tajnic, ki dela za sindi
kat, se ukvarja tudi z najema- 
njev kreditov pri Delavski 
hranilnici. Ker je Eti jev sindi
kat med največjimi delničarji

Brane Medija, predsednik SKEI

Jože Smerkolj, v. d. generalnega 
direktorja

te hranilnice, njegovi člani 
v njej najemajo številne kre
dite pod ugodnimi pogoji. 
V primeru daljše bolniške od
sotnosti lahko delavci dobijo 
socialno pomoč podjetja v vi
šini 70.000 tolarjev. V posebno 
težkih primerih sindikat pri
makne še nekaj deset tisoča
kov.

»Vse probleme rešujemo 
sproti. Nikoli nismo stavkali. 
Niti en naš delavec še ni po
treboval sindikalne pravne 
pomoči. Vse to naredim skoraj 
sam, le Ciril Urek in Ljubo 
Cvar z območne organizacije 
ZSSS mi po potrebi poma
gata,« pravi Brane Medija. Ci
ril Urek pa k temu dodaja, da 
sindikat v Eti ju izpolnjuje ce
lotno poslanstvo, saj ne skrbi 
le za socialno varnost, ampak 
tudi za humanizacijo dela in 
razvoj medsebojnih odnosov.

Eti pa pesti hudo pomanj
kanje delavcev. Zaposleni mo
rajo delati nadure in pravi
loma vsak mesec še štiri do
datne »šihte«. Kar trideset od
stotkov dela pa Eti poverja 
svojim kooperantom.

V podjetju se že dalj časa

pogovarjajo o socialnem spo
razumu, ki bo vseboval tudi 
poglavje o prerazporejanju 
delovnega časa. Delavci so se 
s poslovodstvom dogovorili 
tudi za svet delavcev. Kandi
dati za člane sveta so se na 
stroške podjetja že udeležili 
seminarja, na katerem so pre
davali tudi profesorji iz An
glije.

Medsebojno razumevanje 
med sindikatom in poslovod
stvom je pripomoglo tudi 
k dogovoru o lastninjenju. Za
posleni bodo že na začetku 
postali 60-odstotni lastniki 
svojega podjetja. Na predlog 
Braneta Medije so delavci na 
letni sindikalni konferenci 
sklenili, da bodo ohranili ve
činski vpliv na odločanje 
v nadzornem svetu in drugih 
organih družbe. Odločili so se 
tudi, da bodo obdržali večin
sko lastništvo.

Perspektiva podjetja iz 
Izlak pa je odvisna tudi od 
razvoja. V Etiju že zdaj dela 
več kot 40 visoko izobraženih 
strokovnjakov. Marsikaj na
stane v njihovih laboratorijih 
in na računalnikih. Med de
lavci je že tradicionalno zelo 
razvita tudi inovativna dejav
nost. Nekatere razvojne pro
grame financira tudi ministr- 
,stvo za znanost.

Etijeva proizvodnja se je le
tos povečala za 30 odstotkov. 
Prav za toliko se je povečala 
tudi prodaja. Produktivnost 
se je letos povečala za 16 od
stotkov. Za vsa ta povečanja 
niso zaslužni le delavci v ma
terialni proizvodnji in njihovi 
šefi, ampak tudi nova mehani
zacija in avtomatizacija de
lovnega procesa.

Edini kamen spotike bi 
lahko bil lani ustvarjeni dobi
ček, ker je zaradi lastninjenja 
začasno zamrznjen. Že zaradi 
tradicije so delavci, ki so vse 
leto pridno delali, pričakovali 
nekaj denarja. Nanj pa bodo 
morali počakati, saj bodo 
o dobičku lahko odločali šele 
takrat, ko bo podjetje prešlo 
v njihovo last. Takrat bodo 
tudi rešili dilemo, koliko naj 
gre za razvoj, koliko pa v nji
hove žepe.

Franček Kavčič

Napredovanje učiteljev 
- vzorno urejeno?

Članek pod tem naslovom je bil 
objavljen v Delu 23. 2. 1995 in 
opozarja na resen problem v na
šem šolstvu. Sama želim k temu 
nekaj dodati.

Ni dovolj, da je izhodiščna 
plača delavcev v vzgoji in izobra
ževanju sramotno nizka, sedaj so 
nekateri izigrani tudi pri napre
dovanju v nazive.

Učitelji so nezadovoljni in ogor
čeni, saj se jim je zgodila velika 
krivica (upam, da se to ne bo zgo
dilo v vrtcih). Zakaj gre?

Na seji območnega odbora sin
dikata delavcev v vzgojni, izobra
ževalni in raziskovalni dejavnosti 
Pomurja smo ugotovili, da imamo 
tudi v naši regiji kar nekaj šol, na 
katerih ni nobenega svetovalca oz. 
ima naziv svetovalec le ravnatelj. 
Učitelji, ki so delali v šolstvu 25 
let ali 30 let in več, bodo odšli 
v pokoj le z nazivom mentor, ker 
so bili preskromni in so napisali 
prošnjo za mentorja. Nekateri 
niso bili dovolj obveščeni, nekate
rim pa ravnatelji niso dovolili, da 
bi napredovali v naziv svetovalca.

Zakaj je temu tako, ne vemo. Ti 
učitelji še naprej vodijo krožke,

pevske zbore, folkloro, sodelujejo 
na regijskih in republiških tekmo
vanjih kljub temu, da jim je bila 
storjena krivica. Prav bi bilo, če bi 
Ministrstvo za šolstvo in šport to 
popravilo (v Sloveniji namreč po
pravljamo tudi 50-letne krivice). 
Učitelji so oškodovani pri plači in 
ne bodo imeli več možnosti napre
dovati, ker bodo prej odšli v po
koj. Nekatere šole postajajo po 
številu svetovalcev res elitne, kaj 
pa druge? Na eni izmed naših šol 
je kar 30 učiteljev, pa vendar no
ben ni svetovalec.

Morda bi bilo potrebno poslati 
na šole inšpekcijo? Ministrstvo se 
naj pozanima, kaj se dogaja na 
tistih šolah, kjer noben učitelj 
nima naziva svetovalec ali pa le 
eden. To je zaskrbljujoče. Zakaj 
pridobljeni naziv ni stalen? V no
benem drugem poklicu tega ni, da 
bi morali naziv potrjevati z zbira
njem točk. Pravilnik se vsako leto 
spreminja in postaja vse »strožji«.

Od Ministrstva za šolstvo in 
šport zahtevamo, da na vseh šolah 
v Sloveniji popravi nastalo kri
vico, in če je potrebno, naj ravna
telje pokliče na zagovor, saj neka
teri delajo kar hočejo. Vsa čast in 
zahvala tistim ravnateljem, ki so 
znali z mnogo človečnosti in skrb
nim delom urediti napredovanje 
učiteljev v njihovo dobro. Saj 
vemo, kam vodi nezadovoljstvo 
delavcev. Nekateri ravnatelji kr
šijo kolektivno pogodbo za nego
spodarske dejavnosti (izplačeva
nje dnevnic, potnih stroškov za 
prevoz na delo, regresa za pre
hrano).

Veliko nezadovoljstva in pro
blemov povzroča tudi ocenjevanje 
uspešnosti dela delavcev. Tudi to 
rešujejo ponekod tako, da priza
denejo pridne in marljive učitelje 
ter vzgojitelje.

Pedagoški delavci radi obisku
jemo dobre seminarje, vendar se 
ne strinjamo s pisanjem seminar
skih nalog. Sindikat opozarja na 
te nepravilnosti in, če z dogovar
janjem in zahtevami ne bomo 
uspeli, bomo vložili proti ravnate
ljem tožbo na sodišču.

Mladi za učiteljski poklic za
radi slabih plač niso motivirani. 
Zakone in prenovo šolstva bomo 
kmalu imeli, ne bo pa dovolj kva
litetnih kadrov. Suzana Hon)ath

Predsednica območnega odbora 
SVIRD Pomurja

Za enako rast plač in 
pokojnin

Upokojenci pazljivo in hkrati 
prizadeto spremljamo razpravlja
nje o politiki plač zaposlenih in 
plačah ter drugih prejemkih po
slancev in republiških funkci
onarjev. Zanimajo nas prizadeva
nja za sklenitev socialnega spora
zuma, v katerem naj bi prišlo do 
soglasja o politiki plač in še o dru
gih za delavce in upokojence po
membnih zadevah. Razpravljamo 
pa tudi o tem, kaj dobrega, kaj 
slabega nam lahko prinese pred
log zakona o spremembah in do
polnitvah zakona o pokojninskem 
in invalidskem zavarovanju, kaj 
socialni sporazum, ki se priprav
lja in sklepa brez udeležbe upoko-

Vo

jencev. Vedno bolj smo pod očitki 
in pritiski predstavnikov vlade, 
nekaterih ministrstev, Gospodar
ske zbornice in drugih, ki vidijo 
poglavitni zlo naših sedanjih in 
prihodnjih gospodarskih težav 
v upokojencih in izdatkih za nji
hove pokojnine. Moti jih vse: nji
hovo število, višina pokojnin in 
redno mesečno usklajevanje po gi
banju plač, v zadnjem času jih 
moti celo beraško skromna višina 
enkratnega letnega dodatka z re
kreacijo.

Pri vseh teh razpravah upoko
jence najbolj moti uporaba dvoj
nih meril, ena pri plačah in drugih 
prejemkih poslancev in funkci
onarjev, drugačna pri razpravah 
o plačah delavcev in o pokojni
nah. Za plače in za druge pre
jemke in ugodnosti poslancev in 
funkcionarjev ne moremo reči, da 
so ravno nizki, čeprav bi morda 
zaslužili višje, za plače vsaj polo
vice delavcev in za pokojnine po
lovice upokojencev pa lahko z go
tovostjo trdimo, da ne zadoščajo 
za skromno preživetje.

In vendar je tudi na plače in 
pokojnine le-teh pritisk za nji
hovo omejevanje.

Upoštevamo, da je javna po
raba, kamor štejejo tudi izdatki za 
pokojnine, hudo breme za naše 
gospodarstvo. Vendar je potrebno 
pregledati tudi državni proračun, 
v njem ni varčnosti, povsod želje 
po novih prostorih, opremi, avto
mobilih in podobnem. Zahtevamo 
racionalnost in skromnost tudi pri 
državnih in občinskih izdatkih.

Vedno smo poudarjali, da mo

ramo tudi upokojenci prispevati 
svoj delež za oživitev gospodar
stva in njegov čimprejšnji vzpon, 
vendar ne prvi in ne največji de
lež. Bogatejši bi morali pri tem 
biti prvi in nositi sorazmerno 
večje breme kot revni.

Po vladnem predlogu social
nega sporazuma naj bi se rast plač 
omejila s posebno eskalacijsko le
stvico. S takšno omejitvijo rasti 
plač bi se avtomatično za prav 
enako stopnjo omejila tudi rast 
pokojnin. In vendar se razpravlja 
in predlaga, naj se pri usklajeva
nju pokojnin po tako zadrževani 
rasti plač še enkrat uporabi ome
njena eskalacijska lestvica. Torej 
dvakratno omejevanje rasti po
kojnin. Takšna razmišljanja za 
upokojence niso pravična, zato jih 
odločno zavračamo. Odprava 
tako imenovanega »poračuna« pri 
usklajevanju pokojnin bi pome
nila letno odvzem skoraj polovice 
enomesečne pokojnine. Kaj bi to 
pomenilo v treh ali petih letih, naj 
si predlagatelji in zagovorniki 
izračunajo sami.

Upokojenci zahtevamo in bomo 
zahtevali tudi v prihodnje, naj se 
pokojnine usklajujejo po meseč
nem gibanju plač in naj pripada 
usklajena pokojnina od meseca, 
za katerega je ugotovljen porast 
plač, ki še ni bil upoštevan pri 
prejšnjih uskladitvah. Samo tako 
bo zagotovljena enaka rast plač in 
pokojnin.

V zadnjem času je vladi in mini
strstvom, ki ne vedo, kako bi us
kladili izdatke pokojninskega za
varovanja z dohodki, v napoto

tudi dodatek za rekreacijo upoko
jencev. Če ga že ni mogoče odpra
viti, naj se vsaj zadrži na lanski 
ravni. Sedanji dodatek je tako 
skromen, da je umestno le razmi
šljanje, kako ga znatno povečati. 
Upokojenci in njihove organiza
cije bodo morale, kot kaže, tudi 
glede tega dodatka reči še kakšno 
odločnejšo besedo kot doslej.

Zveza društev upokojencev Slo
venije, ki zajema prek društev pri
bližno polovico vseh upokojencev, 
se bo kot doslej odločno in povsod 
borila za s predpisi zagotovljene 
pravice upokojencev in za vse nji
hove utemeljene interese. Prepri
čana je, da bo poleg podpore svo
jega članstva imela razumevanje 
in podporo tudi upokojencev, ki 
niso njeni člani.

Stanko Hvale, predsednik 
Zveza društev upokojencev 

Slovenije

cigareta?

odločitev je moja.
M1NIS1RSIVC ZA ZDRAVSTVO RS
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PINGPONG Z DELAVCI KDO JE NA POTEZI
Sindikat delavcev državnih 

in družbenih organov je prejš
nji mesec generalnega sekre
tarja vlade in dve ministrstvi 
pisno opozoril na problema
tiko plač in nekatera druga 
delovnopravna vprašanja za
poslenih v državni upravi. 
Sindikat meni, naj vlada takoj 
izdela celovito analizo zakona 
o razmerjih plač in pravilnika 
o napredovanjih. Razmisli naj 
tudi o spremembah tega za
kona in pravilnika. Sindikat 
že dve leti čaka na zakon 
o javnih uslužbencih. Vlada 
naj ponovno prouči uvedbo 
enotnega plačnega sistema za 
vse, ki so plačani iz prora
čuna. Sindikat opozarja na 
vse večji zaostanek izhodišč
nih plač v negospodarstvu za 
plačami v gospodarstvu. 
Vlada naj odpravi različno 
vrednotenje dodatkov za delo 
v podaljšanem delovnem času, 
za pripravljenost na delo, ipd. 
Ker je triodstotna masa za sti
mulacijo zelo nizka, naj se 
spremeni v stalen dodatek 
k plači vsakega zaposlenega.

Vse to smo povzeli iz pisma, 
ki ga je Drago Ščernjavič po« 
slal vladnemu uradu in mini-

Drago Ščernjavič

strstvoma in jim predlagal po
govor o naštetih vprašanjh.

Ministrstvo za notranje za
deve je v sodelovanju z mini
strstvom za delo po mesecu 
dni pripravilo odgovore na te 
zahteve in ugotovitve. Iz njih 
povzemamo:

Analiza učinkov zakona 
o razmerjih plač in pravilnika 
o napredovanjih se že pri
pravlja. Zakona in pravilnika 
pa zdaj ne kaže spreminjati, 
ker se že pripravlja zakon 
o javnih uslužbencih. Vlada je

izvršna oblast, zato ne more 
posegati v zakonodajno in 
sodno vejo oblasti. Zato ne 
more predlagati, naj se plače 
poslancev, sodnikov in drugih 
urejajo z istimi akti kot plače 
drugih državnih uslužbencev. 
Izhodiščne plače za negospo
darstvo pa bodo letos rastle 
počasneje kot bruto družbeni 
proizvod. Tako je zapisano 
v proračunskem memoran
dumu in to pomeni omejitev 
možnosti usklajevanja izho
diščnih plač v negospodarstvu 
v primerjavi s plačami v go
spodarstvu.

Sprememba stimulacije 
v dodatek k plači pa je za mi
nistrstvo nesprejemljiva, ker 
bi vodila v uravnilovko in 
onemogočila nagrajevanje po
sebej uspešnih delavcev.

Drago Ščernjavič pravi, da 
je zadovoljen z odgovorom, ne 
pa z njegovo vsebino. Sindikat 
se po njegovem mnenju ne 
more sprijazniti z odlaganjem 
vprašanj in zavlačevanjem re
šitev. Od vlade bodo še naprej 
zahtevali, naj kakšno ministr
stvo ali urad posebej zadolži 
za delovnopravna vprašanja 
državnih uslužbencev.

F. K.

Prejšnji teden smo napovedali skorajšnjo 
sklenitev socialnega premirja. V zadnjem 
tednu je vlada proračun oklestila na 510 mili
jard tolarjev. Zahteve delodajalcev so upošte
vane skoraj v celoti. Kljub gromozanski šte
vilki in prepletanju postavk med porabniki 
denarja davkoplačevalcev je za proračun mo
goče reči, daje dovolj pregleden. Če bo takšen 
tudi sprejet, bodo odstranjeni očitki številnih 
podjetnikov o ožemanju gospodarstva. Prora
čun pa seveda še ne bo spremenil mnenja 
novodobnih podjetnikov, da siva ekonomija 
omogoča najhitrejše bogatenje, saj sloni na 
hudem izkoriščanju delavcev, ki so začasno 
ali trajno izgubili delovna mesta.

Povsem drugačen položaj je pri plačah. Te 
lahko primerjamo le z nepregledno džunglo. 
Zdi se, da se plače nikjer ne delijo po kolek
tivnih pogodbah, ampak po nekakšnih inter
nih pravilnikih iz polpretekle dobe, ki dajejo 
prednost nenadomestljivim posameznikom in 
delavcem posebnih profilov.

Kolektivne pogodbe so torej le neobvezno 
navodilo za delitev plač. Ker tako ne mislijo 
le direktorji, ampak tudi nekateri sindikali
sti, je višina izhodiščnih plač v kolektivnih 
pogodbah skoraj nepomembna. Pomemben pa 
je dogovor o plačah, ki določa maso plač, ki 
naj bi zaradi narodnogospodarskih interesov 
začasno zaostajale za inflacijo. Zdi se, da di
rektorji oziroma delodajalci podpirajo dogo
vor o plačni politiki le zato, ker so prepričani, 
da ga bodo sindikalisti zrušili.

O dogovoru in drugih listinah iz paketa, ki 
zadeva socialno premirje, bo Gospodarska 
zbornica Slovenije odločala na zaprti seji 30. 
marca. Istega dne se bodo o socialnem pre
mirju opredeljevali tudi Svobodni sindikati. 
Pripravljalna seja predsedstva Svobodnih 
sindikatov je pokazala, da na dogovor ne bo
sta pristala sindikat delavcev tekstilne in us
njarske industrije in tudi SKEI. Če bo pri tem 
ostalo, bo predsednik največje sindikalne 
zveze lahko podpisal le socialni sporazum in 
tarifno prilogo. Če pa bodo direktorji in delo
dajalci vztrajali pri podpisu vseh listin v pa
ketu, pa Dušan Semolič ne bo imel česa pod
pisati.

Dogovor o plačni politiki je zaenkrat javno 
zavrnil le Pergam. Vodstvo tega sindikata je 
na tiskovni konferenci ta teden sporočilo, da 
dogovor pomeni suspenz kolektivnih pogodb. 
Dogovoru pa nasprotujejo tudi zato, ker bi 
v nekaterih podjetjih povzročil zniževanje 
plač in ker bi oviral povečevanje plač v po
djetjih, ki so letos izboljšala poslovne rezul
tate. Pergamovo sporočilo je zelo podobno 
tistemu, kar smo že slišali na številnih delov
nih sestankih Svobodnih sindikatov. Ti pa so 
izražali nezadovoljstvo tudi z omejitvijo re
gresa.

Vlada je v zadnjih mesecih večkrat popu
stila in zdaj nima velike izbire. Če je proračun 
res usklajen in če naj bi bil takšen tudi spre
jet, si novega popuščanja ne more privoščiti, 
saj je največji delodajalec v naši državi.

Franček Kavčič

Chicaškim delavcem se končno posveti, da je pot v 
obljubljeno deželo obšla njihovo mesto. Pomlad je, približuje 
se mesec maj. V spomin se jim prikradejo slike ljubezenskih 

avantur in košaric za piknike. Razplet ni več vprašljiv. 
l.maja 1886 se požvižgajo na tuljenje tovarniške sirene in 

se družno opravijo na izlet. Chicaški policaji pa so vse 
skupaj narobe razumeli.

Prvomajski piknik se danes imenuje svetovni praznik dela. 
Čas obogati vsebino nekega praznika z novimi pomeni.

Zato Mladi forum Združene liste razpisuje

JAVNI MLADINSKI NATEČAJ ZA 
NAJBOLJŠI PRVOMAJSKI

Dela, ki prispejo na natečaj, naj obsegajo grafit z 
največ petimi besedami. Natečaja se lahko udeležijo 

vsi, ki nisto dopolnili 27. leta.
Najboljša dela bo izbrala petčlanska komisija.

Prva tri dela bodo nagrajena:
• prva odkupna nagrada v višini najvišje enomesečne 

štipendije za nadarjene (40.000 SIT);
• druga odkupna nagrada v višini 20.000 SIT;
• tretja odkupna nagrada v višini 10.000 SIT.

Prvo nagrajeno delo bo natisnjeno na prvomajski 
čestitki in plakatu Mladega foruma.

Vsi nagrajenci bodo povabljeni na največji levičarski 
žur v Evropi - zaključek festivala Unita v Italiji.

Slovesna podelitev priznanj bo v Ljubljani, 
predvidoma 22. aprila 1994.

Dela, s katerimi konkurirate, podpišite s psevdonimom. 
Priložite manjšo kuverto z vašim imenom, točnim 

naslovom, datumom in letnico rojstva ter 
telefonsko številko.

Dela pošljite do 10. aprila 1994 na naslov:

Mz/VA F'oKfj^

Mladi forum Združene liste 
Levstikova 15 

61000 Ljubljana
s pripisom " Za prvomjski grafit".

RAZUMEN KOMPROMIS V 
TOVARNI KOS IN SRPOV

V Tovarni kos in srpov v Lo
vrencu na Pohorju s 115 zaposle
nimi, kjer so delavci sredi marca 
en dan stavkali - kakor so nam 
povedali, zlasti zaradi admini
strativno določenih previsokih 
norm - so konec minulega tedna 
sklicali tiskovno konferenco. Na
njej je direktor Iztok Kocjančič, ki 
so mu delavci ob stavki na zboru 
delavcev izrekli nezaupnico, sku
paj s predsednikom SKEI v po
djetju Damirjem Šmidom pred
stavili razvojne možnosti po
djetja.

Med delavci in vodstvom ter 
lastnikom podjetja - Skladom Re
publike Slovenije za razvoj, je 
očitno prišlo do kompromisa, ki se 
je končal tako, da je skupščina 
Tovarne kos in srpov direktorju 
Kocjančiču podaljšala pogodbo za 
opravljanje te funkcije še za eno 
mandatno obdobje. Hkrati je 
skupščina sprejela sklep, da se 
norme uvedejo v proizvodnjo 
samo poskusno in da plače delav
cev dva meseca ne bodo odvisne 
od doseganja poskusnih norm.

V tem času bodo, če bo to po
trebno, tudi s pomočjo zunanjih 
strokovnjakov, preverili, koliko 
so norme na posameznih delovnih 
mestih realne. Gre za vprašanje, 
ki je za delavce izjemno po
membno, saj tovrstno proizvodnjo 
- kovaško izdelovanje vrtnega in 
kmetijskega orodja - v državah 
razvite Evrope opuščajo ravno za
radi tega, ker terja izjemne fizične 
napore delavcev. Po besedah di
rektorja Kocjančiča sta v razvi
tem delu Evrope poleg slovenskih 
samo še dve tovrstni kovačnici. 
Zato lovrenški kovači na evrop

skem trgu dosegajo s svojimi ko
vanimi izdelki tudi ugodne cene.

Kje je torej problem? Tovarno 
kos in srpov pestijo obveznosti in 
»grehi« iz preteklosti, čeprav jih 
je pod novim vodstvom v veliki 
meri že uspela sanirati. Ko je 
marca leta 1993 prevzela krmilo 
podjetja poslovodna ekipa z Izto
kom Kocjančičem na čelu, je 
imela tovarna blokiran žiro račun 
v višini 20 odstotkov letne reali
zacije. Bila je v hudi finančni in 
kadrovski krizi. Koncept vodenja 
podjetja je bil proizvoden in ve
ljalo je za zelo nezanesljivega do
bavitelja. Zadnji zaključni račun 
pa je pokazal, da so lani dosegli 
6,3-odstotno akumulacijo iz teko
čega poslovanja, celotna realiza
cija je presegla 4 milijone mark, 
tovarna je izvozila 70 odstotkov 
proizvodnje, na blokiranem žiro 
računu imajo že za 77 odstotkov 
več sredstev, število zaposlenih se 
je povečalo za 13, podjetje po
novno uživa zaupanje na tržišču. 
Lani so delavci prejemali za okoli 
20 odstotkov manjše plače, kot 
določa kolektivna pogodba, od 
začetka tega leta pa jih prejemajo 
po kolektivni pogodbi - za po
djetja v sanaciji velja 90 odstot
kov po kolektivni pogodbi.

Tovarna kos in srpov ima tudi 
hčerinsko podjetje Bukev, ki ima 
status invalidskega podjetja.

Po besedah direktorja Kocjan
čiča imajo v tovarni, ki je lani 
proizvedla okoli 600 tisoč kos, lo
pat in drobnega orodja, letos 
v planu povečanje proizvodnje, 
zato naj bi zvišali tudi norme. To
varna bi namreč lahko po ugodnih

cenah prodala v Nemčijo, Av
strijo, Italijo, Anglijo, Grčijo in 
Kanado več orodja z ročaji, kakor 
ga proizvede. Računajo, da bodo 
tako lahko v nekaj mesecih deblo
kirali žiro račun, povečali učinko
vitost poslovanja, podaljšali po
godbe s tujimi partnerji in nato 
začeli izplačevati tudi plače po 
kolektivni pogodbi.

Na tiskovni konferenci sta so

delovala tudi predsednik SKEI 
v podjetju Damir Šmid in sekretar 
območnega odbora SKEI za Po
dravje Edi Ozimic. Opozorila sta, 
da so delavci pristali na razumen 
dialog o normah, vendar pa sana
cija, ki bi slonela samo na večjem 
fizičnem garanju kovačev, ki že 
tako in tako delajo težko in 
v izredno težkih pogojih, ne bi 
imela smisla. Delavci zato priča
kujejo, da bodo norme preverjali 
strokovno in da vodstvo ne bo 
imelo do njih takšnega odnosa, 
kakor da so samo številke. Ob tem 
se delavci, kakor je dejal Šmid, 
zavedajo, da bodo morali glavno 
breme sanacije nositi na svojih ra
menih, saj želijo zase in za nasled
nje rodove ohraniti tovarno in 
kruh.

Tomaž Kšela

Dušan Semolič in France 
Tomšič na Dunaju

Na povabilo Mednarodnega monetarnega fonda sta 
v Baden pri Dunaju odpotovala predsednik Zveze svo
bodnih sindikatov Slovenije mag. Dušan Semolič in pred
sednik Neodvisnosti - Konfederacije novih sindikatov 
Slovenije France Tomšič. V tem kraju poteka Medna
rodna konferenca za predsednike sindikalnih organizacij 
Srednje in Vzhodne Evrope, katere gostitelj je MMF v so
delovanju z Mednarodnim uradom dela, Svetovno banko, 
Mednarodno konfederacijo svobodnih sindikatov in Sve
tovno konfederacijo dela. Namen konference je poglobi
tev dialoga o procesih in dosežkih ekonomske preobrazbe 
v državah Srednje in Vzhodne Evrope.

Na konferenci so se udeleženci seznanili s socialnimi 
programi Mednarodnega monetarnega fonda in Svetovne 
banke, globalnimi ekonomskimi trendi v svetu, strategi
jami zaposlovanja in delovanjem trga dela, vlogo poklic
nega izobraževanja in primeri izgradnje pokojninskih si
stemov. Ocenili so tudi dosedanji potek privatizacije v dr
žavah Srednje in Vzhodne Evrope in razvoj sindikalizma 
v reformnih procesih v teh državah.

P. V.

MARIBORSKI GRADIS V STEČAJU
Agonija mariborskega Gradisa je končana. Sodišče v Mari

boru je za to podjetje uvedlo stečajni postopek, za stečajnega 
upravitelja pa določilo doktorja Draga Dobrovskega.

S stečajem je izgubilo redno 
zaposlitev vseh 450 delavcev, 
ki so morali v zadnjih mesecih 
velikokrat stavkati, da so do
bili vsaj del plač po kolektivni 
pogodbi. Kljub temu bodo 
v stečajnem postopku delavci 
verjetno največji upniki. Ti so 
dobili od Gradbenega po
djetja Gradis Maribor ne
kakšne »zadolžnice«, s kate
rimi jim je priznalo, koliko 
jim dolguje od septembra 
1990 do oktobra 1994. Večini 
delavcev je priznalo, da jim 
dolguje okoli pol milijona to

larjev. Po besedah sekretarke 
območnega odbora Sindikata 
delavcev gradbenih dejavno
sti v Podravju Branke Jurak 
pa bodo v sindikatu vsa izpla
čila ponovno preračunali. Na 
osnovi prvih izračunov ugo
tavlja, da podjetje dolguje 
vsakemu delavcu za okoli 30 
odstotkov več, kot mu je priz
nalo v »zadolžnici«. V vsakem 
primeru bo sindikat v stečaj
nem postopku vložil zahtevo 
za izplačilo premalo izplača
nih plač do višine kolektivne 
pogodbe.

Bivši Gradisovi delavci so 
sedaj na milost in nemilost 
prepuščeni trgu delovne sile 
na področju gradbeništva. 
Nekaterim so že ponudili delo 
v Konstruktorju in Gradisu 
Nizke gradnje, vendar jim 
niso bili pripravljeni zagoto
viti plač po kolektivni po
godbi. Praviloma delavcem 
ponujajo delo le za šest mese
cev, kar pomeni, da bodo ob 
koncu gradbene sezone po 
vsej verjetnosti na cesti. De
lavci, ki že mesece živijo v so
cialni stiski in negotovosti, 
praviloma podpisujejo po
godbe, ki jim jih delodajalci 
ponujajo, četudi si z njimi za
gotovijo manjše pravice, kot

jih imajo po kolektivni po
godbi. Po besedah Jurakove so 
v nekaterih primerih delav
cem novi delodajalci ponudili 
pogodbe, v katerih so bile 
plače določene celo po stari, 
že od novembra neveljavni 
kolektivni pogodbi.

Nekaj bivših Gradisovih de
lavcev se bo zaposlilo tudi 
v novem podjetju Gradis 
Nova, ki je prevzelo posle 
nekdanjega Gradisa. Ne gre 
za klasični by pass, pač pa za 
novo podjetje, ki so ga za isto 
dejavnost, kot jo je opravljal 
GP Gradis Maribor, ustano
vile nekatere druge hčere 
Gradisa v Mariboru.

T. K.



30. marca 1995

Sindikalna lista
Prvi del

1. Dnevnice
- cela dnevnica (nad 12 do vključno 
24 ur odsotnosti)
- polovična dnevnica (nad 8 do 
12. ur odsotnosti)
- znižana dnevnica (od 6 do 8 ur, če se 
potovanje začne dve uri pred začetkom 
delovnega časa in konča dve uri po njem)

2. Kilometrina (od 1. 8. 94 dalje)

3. Ločeno življenje

4. Prenočišče - Povračilo stroškov prenočevanja 
do višine zneska po predloženem računu,
ki ga odobri delodajalec

5. Regres za prehrano

marec 1995 
SIT

3.500

1.750

1.218

22,00

37.111

9.747

Drugi del — popravek
V drugem delu objavljamo popravek za povprečno plačo za obdobje 

od oktobra 94 do decembra 1994 kot osnovo za uveljavljanje pravic iz 
neposredne skupne porabe. Povprečna plača v preteklih treh mesecih 
v gospodarstvu Slovenije znaša 62.356 SIT
1. Jubilejne nagrade
-za 10 let 31.178,00
-za 20 let 46.767,00
- za 30 let 62.356,00
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AU SE LAHKO 
RAČUNAMO NA ZSSS?

2. Nagrada ob upokojitvi

3. Solidarnostne pomoči

187.068,00

62.356,00

Opomba:
Sprememba uredbe vlade RS o višini povračil stroškov v zvezi z delom in drugih 

prejemkov, ki se pri ugotavljanju davčne osnove priznavajo kot odhodek (Ur. I. 
RS, št. 7/95), velja od 5. februarja 1995 dalje novo določilo »za povračilo stroškov 
prenočevanja«, ki ne omogoča povračila za prenočišče brez računa.
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Vir: Zavod RS za statistiko Strokovna služba ZSSS

KAJ DELAJO
lili!

v območnih orgamzacnah II

Zasavje
Hrastnik: Uspešno utrjevanje organizacije

Preteklo sredo so se zbrali na redni seji člani Območnega odbora 
j: sindikata KNG Zasavja, ki ga vodi predsednik Soniboj Knežak.
I Obravnavali so aktivnosti ob reorganizaciji sindikata KNG Slovenije, 
: ki jo je celovito in strokovno podkrepljeno predstavil predsednik Janez 
• Justin. Razprava je potrdila, da so predlagane rešitve nadaljnjega dela 
: v sindikatu KNG domišljene in dajejo dobro izhodišče za vsestranski 

razvoj sindikata.
Predstavnika Območne organizacije ZSSS Zasavja in navzoči sindi

kalni zaupniki so visoko ocenili dosedanjo povezanost in strokovno delo 
republiškega odbora sindikata delavcev KNG Slovenije ter se zavzeli za 
dosledno izpeljavo vzajemnih sindikalnih akcij med KNG — območnimi 
odbori in sindikati podjetij.

i Lontovž: sindikalno tekmovanje v smučanju
V organizaciji Območne organizacije ZSSS Zasavje - Trbovlje in pod 

tehničnim vodstvom Smučarskega društva Trbovlje je bilo v Lontovžu 
nad Dobovcem tekmovanje v veleslalomu za člane sindikata.

Kot je v nagovoru dejal znani športni organizator Rudi Tomše, se 
tradicionalno športno življenje vztrajno vrača med sindikalno članstvo 
in prav je tako. Po končanem tekmovanju so podelili medalje in prizna
nja.

Rezultati - moški, do 30 let: 1. Boris Trotovšek, 2. Tomaž Pirc, 3. 
Vojko Kovač; do 40 let: 1. Marjan Potrpin, 2. Bojan Ličar, 3. Oto Hribar; 
do 50 let: 1. Srečko Forte, 2. Nande Forte, 3. Andrej Plevčak; nad 50 let: 
1. Franc Glavač, 2. Pavle Brumen, 3. Marjan Kolenc.

Ženske so tekmovale v dveh starostnih skupinah. Zmagovalki sta 
postali Irena Berčon in Ana Hribar.
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Predsedstvo Sindikata pridobivanja energetskih surovin Slovenije je na svoji 5. seji, dne 
21. 3. 1995, sprejelo besedilo odprtega pisma vodstvom sindikalnih organizacij v ZSSS 
z naslednjo vsebino:

Draga sindikalistka, 
spoštovani sindikalist,

pišem Ti z namenom, da skupaj s Tvojo 
pomočjo uredimo sindikalni status več kot 
3.600 članov sindikata iz Rudnika lignita 
Velenje v Zvezi svobodnih sindikatov Slove
nije. Naša organizacija namreč po neuslišani 
pobudi za razdružitev z drugimi članicami 
Sindikata dejavnosti energetike (SDE) in po 
ustanovitvi novega panožnega sindikata, 
imenovanega Sindikat pridobivanja ener
getskih surovin Slovenije (SPESS), vse bolj 
postaja pastorek v tem primeru neodločne 
sindikalne Zveze. Glede na to, da v sindi
katu podjetja RLV nikoli doslej nismo prav 
veliko časa namenjali svoji organiziranosti, 
ampak smo energijo in ustvarjalno sposob
nost izrabljali za odpravljanje vzrokov, ki 
opravičujejo naš obstoj, si tega razkošja 
v poplavi aktualnih problemov za naše član
stvo ne bomo dovolili niti sedaj niti kdaj 
v prihodnosti. In to kljub temu, da nekate
rim akterjem v ZSSS zaenkrat bolj ali manj 
ustreza breztežno stanje, v katerem se je 
znašel SPESS po svoji ustanovitvi.

, Kolikšno vrednost bo dosegel zapitek se
daj še veseličnega razpoloženja v nekaterih 
sindikalnih asociacijah, nas ne zanima.

Radi pa bi zvedeli - in to je osnovni namen 
našega pisanja - ali lahko še naprej raču
namo (tudi glede na svojo novo organizira
nost) na samostojno mesto v ZSSS ali pa naj 
morebiti za naš sindikat poiščemo kakšno 
drugo (če sploh kakšno) streho.

Da bi Ti nekoliko olajšali odločitev, ki bo 
slej ko prej dobila ustrezno verifikacijo na 
bližnji (?) konferenci ZSSS, pa smo dolžni še 
nekaj pojasnil.

Za člane sindikata v RLV je ustanovitev 
SPESS dokončno dejanje, ki nikomur niče
sar ne jemlje, daje pa legitimnost odločitvam 
sindikalne baze v RLV nasproti težnjam in 
interesom, rojenim zunaj našega kolektiva.

Vzroki za nastanek so večplastni, reči pa 
moramo, da ima med njimi, vsaj kar zadeva 
naše stališče, zanemarljiv delež sicer pogo
sto obravnavan očitek o domnevnem sporu 
glede kadrovske rešitve znotraj SDE.

Dejstvo pa je, da v vsebini razhajanj med 
SDE in interesi RLV ni samo različen odnos

PASTOREK? - Franc Druks, predsednik 
Sindikata pridobivanja energetskih surovin 
Slovenije (SPESS).

do razvojne problematike, politike plač, 
lastninjenja in uvedbe soupravljanja..., am
pak tudi do vključevanja v sindikat, odziva
nja na skupne sindikalne akcije in podobno. 
Naraščajočemu razkoraku med interesi po
sameznih delov SDE je v znatni meri botro
valo neenako zaostrovanje položaja v pre
mogovništvu na eni strani in v elektrogospo
darstvu na drugi strani. Saj ni, da bi bili 
komu nevoščljivi, radi bi povedali samo to, 
da »sita vrana lačni ne verjame«.

In kar naenkrat da je prišlo do teh razha
janj?

Nikakor ne. A treba je vedeti, da je bil 
predkongresni čas za vse akterje v SDE tudi 
večkrat ponovljena priložnost za analizo 
opravljenega dela in za oblikovanje novih 
načrtov, kjer pridejo do izraza tudi manj 
prijetne podrobnosti parcialnih interesov.

Kronski dokaz nesprejemljivosti nekate
rih tudi sicer vprašljivih tendenc v SDE po 
smo sindikalisti RLV dobili v sprva prikriti, 
potem pa vse bolj jasno izraženi nameri, da 
je treba velenjske rudarje disciplinirati■ 
Kakšno nepoznavanje razmer!

Ko bo kdorkoli v SDE postavil na laž našo 
trditev, da smo v razmerah v panožnem sin' 
dikatu podrobno seznanjali vse člane sindi
kata RLV in da smo za ustanovitev SPESS 
dobili privolitev šele po izvedbi sistema tri- 
krožnega preverjanja volje naših delavcev, 
tedaj mu bo sindikat podjetja RLV in vod
stvo SPESS dovolilo, da pride v naše po
djetje oznanjat svojo resnico.

Do tistega trenutka pa si SPESS ne more 
dovoliti oživljanja mitingaškega reševanju 
nakopičenih nasprotij in bo storil vse z° 
preprečitev takšnih neumnosti.

Pa še to.
Nekam tuj nam je strah vodstev nekaterih 

sindikalistov v drugih dejavnosti ZSSS, da 
bo vzorec iz energetike, če mu bo priznana 
legitimnost, onesnažil tudi druge, sicer lepo 
kompaktne sindikalne združbe. Še bolj kot 
to nas bega prikrito prišepetavanje rudni
škemu menedžmentu, naj vendarle umiri 
svoje peteline, ki naskakujejo sicer v osnovi 
dobre ideje sindikalnega gibanja. V SPESS 
smo prepričani, da je edina dobra ideja tista, 
ki nam jo posreduje član sindikata ali v nje
govem mnenju kvečjemu še njegov zaupnik- 
In od tod naprej gradimo tudi svojo organi
ziranost.

Zaradi po našem mnenju zakasnelih reak
cij Zveze svobodnih sindikatov Slovenija 
glede urejanja statusa SPESS smo resda ne
koliko zaskrbljeni, vendar še naprej optimi
sti, ker menimo, da zmore dovolj modrosti 
za sprejetje odločitve, ki ne bo izsilila kolek
tivnega izstopa naših članov iz svoje Zveze.

K temu pa lahko v bistveni meri pripomo- 
reš tudi Ti, ki prebiraš to pismo.

Naši člani so nenazadnje rudarji, ki so bili 
tudi doslej eden od stebrov delavskega giba
nja tako na Slovenskem kot povsod drugod 
po svetu.

Pričakujem, da boš podprl(-a) takšno od
ločitev, ki bo SPESS prinesla samostojnost 
v Zvezi svobodnih sindikatov Slovenije, h1 
še: mar preveč zahtevam, če prosim, da se to 
zgodi najkasneje do konca aprila letos?

Srečno!
Franc Druks, predsednik SPESS

Trbovlje: usodna vprašanja
Sindikat rudnikov rjavega premoga, ki deluje na območju rudnikov 

Zagorje, Trbovlje, Hrastnik, Senovo in Kanižarica, je na najtežji preiz
kušnji. Parlament je z zakonom predpisal postopke za zaprtje treh 
rudnikov in opredelil preoblikovanje v novo podjetje Rudnik Trbovljc- 
Hrastnik. Vse to pomeni, da bo v kadrovsko socialnem programu več kot 
1000 zaposlenih v RRPS opredeljenih za presežne delavce.

Predsednik sindikata podjetja Iztok Cilenšek in sindikalni zaupniki 
na številnih sestankih, razgovorih in pogajanjih zahtevajo, naj se do
sledno upoštevajo sindikalni kriteriji, saj so rudarska znanja specifična 
in težko uporabljiva v drugih panogah.

Ciril Urek, sekretar

v samostojnih sindikatih
Sindikat vzgoje, izobraževanja 
in znanosti Slovenije

Razmere so že nevzdržne!
Predstavniki S VIZ Slovenije iz srednjih šol in dijaških domov, zbrani 

na letnem seminarju v Kranjski Gori, ob obravnavi podatkov o plačah, 
izplačanih v gospodarstvu in negospodarstvu Slovenije, z ogorčenjem 
ugotavljamo, da plače v šolstvu ponovno močno zaostajajo. Plače 
v srednjih šolah so z letom 1994 padle že pod povprečne izplačane plače 
v negospodarstvu ter bile le še za 16,6 (v osnovnih šolah celo le še 4,3) 
indeksne točke nad gospodarstvom; to je glede na izobrazbeno struk
turo najmanj ne le v zadnjih letih, ampak desetletjih. Medtem ko plače 
v gospodarstvu realno rastejo, vlada s pritiskom na proračunska sred
stva za izobraževanje še poslabšuje položaj. Zaposleni v šolstvu postav
ljamo vprašanje odgovornosti resornega ministra za šolstvo, ki v vladi 
- posebej ob proračunskih razpravah ne ukrepa dovolj učinkovito, da bi 
ohranjal ali izboljšal materialni položaj tistih, na katerih je odgovornost 
za učinkovitejši razvoj družbe (in tudi gospodarstva!) v prihodnosti.

Prisotni no letu in pol ponovno predlagamo, da s stavko opozorimo na 
nevzdržne razmere. 65 sindikalnih zaupnikov

srednjih šol in dijaških domov
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POZOR, 
ODPRTI TELEFON!

313-942

Vprašanje:
Bralka iz Maribora nas spra

šuje: Mož je dobil v tovarni, kjer 
je zaposlen, leta 1993. službeno 
stanovanje, v katerega sva se 
vselila kot najemnika za določen 
čas. Stanovanje je bilo hudo za
nemarjeno, zato sva se lotila 
vzdrževalnih in drugih del, ki 
jih je bilo potrebno opraviti za 
zagotovitev normalnega biva
nja. Za vsa dela, ki sva jih opra
vila, sva imela ustno soglasje 
lastnika. Ob koncu teh del je bil 
sestavljen zapisnik, ki ga je pod
pisal lastnik in midva kot na
jemnika. V letu 1994 pa je možu 
prenehalo delovno razmerje pri 
lastniku stanovanja in ponujeno

Potrebujete kakšen nasvet, ki 
ni le delovnopravne narave, am
pak se tiče tudi temeljnih last
ninskih razmerij in civilnega 
prava nasploh?

Pomislili smo tudi na vas! Od
slej boste lahko vsak četrtek od 
16. do 17.30 ure na našo telefon
sko številko 313-942 priklicali 
odvetnika Janeza Keka iz Ljub
ljane in mu povedali, kaj vas 
teži. Odgovore bomo objavljali 
tudi v DE.

Ne pozabite torej na številko 
(061) 313-942 vsak četrtek med 
16. in 17.30 uro!

nama je bilo v odkup po tržni 
vrednosti. Januarja letos je last
nik stanovanja najel sodnega iz
vedenca, ki je stanovanje ocenil 
zg nazaj, torej brez vseh vlaganj. 
Na osnovi njegove cenitve je bila 
oblikovana cena stanovanja. 
V cenitveni zapisnik je zapisal 
tudi, daje v času od leta 1993 do 
1995 najemnik opravil kar nekaj 
vzdrževalnih del oz. vlaganj.

Z možem sva to stanovanje 
kupila na desetletno obročno 
odplačevanje. Zanima pa naju, 
kaj je z deležem, ki predstavlja 
najina vlaganja, ker ta niso nik
jer ovrednotena (keramika v ko
palnici, zamenjana celotna ko
palniška oprema, telefon, CATV,

parket ipd.), če nastopi razlog za 
odpoved kupoprodajne pogodbe 
(izguba zaposlitve ipd.). Ali se 
stanovanje lahko oceni za nazaj 
in ali imava v tem primeru pra
vico do povrnitve deleža, ki je 
bil vložen v stanovanje, v obliki 
odškodnine ali kako drugače?

Odgovor:
Vprašanje je deloma nejasno 

(pravita, da sta ga kupila, po 
drugi strani pa navajata odpo
vedne razloge, kot so izguba za
poslitve moža ipd.), nekaterih 
pravno pomembnih podatkov pa 
niste navedli. Zato vama bom 
odgovoril bolj na splošno, v upa
nju, da si bosta z odgovorom 
vsaj malo pomagala.

V principu obstaja pravica 
povrnitve najemnikovih vlaganj 
v najemno stanovanje vložili, če 
so seveda ta potekala z lastniko
vim soglasjem (soglasje je, kot 
navajate v vprašanju, obstajalo). 
To še zlasti velja, če gre za vla
ganja, ki pomenijo izboljšanje 
oziroma povečanje vrednosti 
stanovanja. Bistveno je, da se ob 
vselitvi oziroma izročitvi stano
vanja v najem ugotovi stanje, 
v kakršnem to je, smiselno pa se 
takšno stanje ugotovi ob izseli
tvi ali pa ob prenehanju najema 
zaradi kakršnega koli razloga.

Dalje še navajate, da je šlo za 
odkup stanovanja. Zato bi izve
denec lahko stanovanje ocenil 
v stanju, v kakršnem je bilo, za

pisniško ugotovljeno, ob vseli tv1 
oziroma sklenitvi najema. To ra
zliko, valorizirano na dan oceni
tve, bi upoštevali v kupopro
dajni ceni stanovanja.

Vprašanje:
Sin že nekaj let nič ne dela m 

samo popiva, zato ne želim, 
bi dedoval moje premoženje. 
meravam ga z oporoko zapustit» 
hčerki. Zanima me, ali sina 
lahko razdedinim in kateri rfl' 
zlogi obstajajo za to.

Odgovor:
Ker nameravate napravit) 

oporoko, je najbolje, da v njej 
izrazite svojo voljo glede zapuš
čine (kdo naj bo dedič vašega 
premoženja). Obenem v njej na 
nedvoumen način izrazite, da 
sin, ki se je vdal brezdelju in 
popivanju, iz tega razloga ne de
duje ničesar oziroma da ga raz- 
dedinjate.

Zakon določa naslednje pri' 
mere, kdaj lahko oporočitelJ 
razdedini dediča, ki ima pravic0 
do nujnega deleža (vaš sin):
• če se je dedič s kršitvi)0 

kakšne zakonite ali moraln6 
dolžnosti huje pregrešil nad za
pustnikom;
• če je naklepoma storil 

kakšno hujše kaznivo dejanj6 
zoper njega ali zoper njegovega 
zakonca, otroka, posvojenca ah 
starše;
• če se je vdal brezdelju in

nepoštenemu življenju.



Lado Pohar, podpredsednik Zveze združenj borcev in udeležencev narodnoosvobodilnega boja Slovenije
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S Vse priprave na proslavljanje zgodovinskih, dogodkov pri nas 
razgaljajo tiste, ki so se v tistem času napačno postavili in 
zdaj po petdesetih letih skušajo zgodovino prevrednotiti.
• Mi Slovenci imamo kaj proslavljati, ker smo se rešili 
strašne nevarnosti, da hi kot narod izginili. j

S Drobnič pravi, da niso prisegli Hitlerju. To je 
žalostno sprenevedanje. Peče jih, ko bodo po 50 letih 
mladi ljudje, ki niso obremenjeni, videli, kdo seje 
dejansko boril proti okupatorju, kdo pa je bil 
njegov pajdaš.

na-
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PKOnKOKOmSUCMI BORCI 
PROTI

OKUPATORJU
Kaj pade v oči? Operiranje s pojmom »protiko
munističen« oziroma »nekomunističen«. Kako 
so ustanovitelji Slovenske legije lahko že 29. 4.
1941 zasnovali organizacijo iz protikomuni
stičnih borcev? Kakšni razlogi so vodili Itali
jane, da so med svojo ofenzivo represirali samo 
nekomunistično prebivalstvo in zakaj ne tudi 
komunističnega? Saj so vendar »komunistični 
banditi« tolkli po okupatorju. Akcij Slovenske 
legije proti njemu zgodovinske kronike ne bele
žijo. Ali pa je bilo mar vse komunistično prebi
valstvo v gozdovih? Težko verjetno, saj je iz 
protikomunistične agitacije mogoče razbrati, 
da gre za peščico pustolovcev, ki želijo Slove
nijo položiti pred noge Džugašvihju. Kakšen 
smisel bi imelo, da bi se za grehe komunistič
nih somišljenikov okupator maščeval nasprot
nikom komunistov, saj bi s tem zapravil še 
zadnje sicer močno zaželeno zaupanje med 
okupiranim prebivalstvom!

Naš ocenjevalec slovenske politične scene daje
jDOLL 'Jtzizgzmj&ia-IL

kajti spet se je pokazalo, da mu zaletavost ni ravno tuja, kar je dokazal že ob
znamenitih banderolah;

L?JIžl!LlS£J &OLE1
za pogum v zagovarjanju reševanja Tama in sočasno nasprotovanje Kopačevemu

by passu

Izidor Slatner, direktor 
Tovarne pohištva Brežice meni:

IZVOZNIKI 
SO ZA 

DRŽAVO 
OČITNO 

PREMALO 
ZANIMIVI

# Pred dvema letoma nas je stresel 
padec krone. Mnogo truda in znanja 
smo vložili, da smo se znebili nepri
jetnih posledic. Razkorak na po
dročju valutnih razmerij nas sprav
lja v zelo težak položaj. Zbornica je 
proračunska ustanova, zato ni prave 
koristi od nje.
# Ne bom omenjal, koliko nepre
spanih noči in dela je bilo, da smo 
recimo od idejne skice do nastopa 
na trgu potrebovali le tri mesece. To 
je tisto, kar nas je tudi obdržalo 
v konkurenci z velikimi ploskvaši.
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Boj za zunan jo politiko 
-kdo ni drug za 

drugega
Morda bo kdaj bolj jasno, zakaj se je vsak od 

treh koalicijskih partnerjev odločil za tako trdo
vratno vztrajanje pri svojem kandidatu za pred
sednika odbora državnega zbora za mednarodne 
odnose. Ali gre za nenadno dajanje večjega po
mena, kot ga je imel in ga ima ta odbor, za 
afirmacijo »lastnih« zunanjepolitičnih talentov 
ali pa morda za poračunavanje neplačanih raču
nov z drugih področij koalicijskega (nesodelo
vanja?

Zagotovo je nenormalno, da se vladajoči kar 
nekaj mesecev ne morejo dogovoriti, kdo izmed 
njih bo vodil parlamentarno »zunanje ministr
stvo«. Takšno mečkanje bi se zdelo še razumljivo, 
če bi ob tem na veliko razpravljali o morebitni 
novi vlogi mednarodnega odbora v splošni stra
tegiji slovenske zunanje politike ali nasploh 
o drugačni funkciji parlamentarnih delovnih te
les, njihovi kadrovski strukturi in o novih nače
lih za zasedanje posameznih vodilnih mest 
v njih. Prav nič ne bi škodilo, če bi odbori dobili 
izrazitejšo vsebinsko funkcijo in avtoriteto. 
Glede marsičesa bi lahko olajšali in racionalizi
rali delo državnemu zboru ter skrajšali njegova 
zasedanja. Prav tako bi moralo postati bolj jasno, 
kakšna j e funkcija predsednikov posameznih od
borov - ali gre zgolj za organizatorje in usklaje
valce dela odborov ali za kaj več in kaj naj bi to 
bilo?

Še naprej ostaja aktualno vprašanje, kakšno 
vlogo in kakšen delež naj bi imela pri delitvi 
vodilnih pozicij v posameznih parlamentarnih 
telesih opozicija. Z vidika nujnega širjenja parti
cipacije pri odločanju na zunanjepolitičnem po
dročju in pri delitvi odgovornosti ne bi bilo nič 
slabega in nič nenormalnega, če bi sprejeli na
čelo, da odbor za zunanjo politiko (pa še kakšen 
pomembnejši odbor) vsakič vodi predstavnik 
opozicije. Vsekakor ne bi smeli dopustiti, da bi se 
odbor tudi personalno tako »poenotil« z vsako
kratnim vladajočim v zunanjem ministrstvu, da 
bi izgubil motivacijo za samostojno, iniciativno 
in predvsem tudi nadzorno delo. Ena izmed po
membnih nalog odbora bi morala biti predvsem 
tudi kontrolna funkcija. Zunanji minister in zu
nanje ministrstvo morata imeti strah in spošto
vanje pred odborom, potrebo, da odbor konsulti- 
rata in prepričata o svojih potezah. Takšno kri
tično delovno in dialoško ozračje bi morali vzpo
staviti predvsem tudi s pomočjo in ob izrazitejši 
udeležbi opozicije. Prav gotovo pa bi lahko 
takšno pozicijo zagotavljala (s svojimi osebnimi 
karakteristikami in ambicijami) tako Lojze Pe
terle kot Borut Pahor.

Nikakor pa ne bi smelo postati vodilo, kakšen 
naj bo predsednik odbora za mednarodne odnose, 
tisto, kar predlaga komentator Republike, nam
reč da bi moral biti vnaprej »kompatibilen« z zu
nanjim ministrom. Komentator tako misli, da za 
predsedniški sedež nista ustrezna niti Peterle 
niti Pahor. Peterle zato, ker »Peterle in Thaler 
nista ravno ustvarjena drug za drugega«, Pahor 
pa zato, ker sl je »s povabilom Mirka Tremaglie 
v Ljubljano nakopal na glavo veliko jezo zuna
njega ministrstva«.

Man demantira - kdo 
izdaja

Urad predsednika republike Milana Kučana je 
odločno sporočil, da predsednik ni poslal v ob
javo nikakršnega pisma obrambnemu ministru . 
Jelku Kacinu, ker je trdno prepričan, da ureja
nje odprtih vprašanj med posameznimi držav
nimi organi ne more potekati prek časopisov in 
njihovih rubrik »Prejeli smo«.

Delo je namreč prav v rubriki »Prejeli smo« 
objavilo pismo »gospodu Jelku Kacinu, ministru 
za obrambo«, ki ga je podpisal »Milan Kučan«.
V pismu piše, »da je Vladimir Vodušek v Delu, 
dne 27. februarja letos pod naslovom Operacija 
Marinec v tretjem nadaljevanju med drugim na
vedel: Misteriozni del operacije Marinec ostaja 
vloga predsednika države Milana Kučana, ki je 
po interpretaciji bivšega obrambnega ministra 
Janeza Janše veliki režiser iz ozadja in naj bi 
sam vodil akcijo za njegovo odstavitev. Organiza
cija je po vojaški kronologiji vohunske operacije 
delovala kar v kabinetu predsednika, sicer pa so 
po scenariju Vojaške varnostne službe kar vsi 
člani kabineta vključeni v kovanje zarote proti 
obrambnemu ministru Janezu Janši.« Ista na
vedba je zapisana tudi v knjigi Operacija Mari
nec, na strani 89, izdani pri Mladinski knjigi, 
v zbirki Premiki.

Spoštovani gospod minister, dovoljujem sl vas 
spomniti, da sem vas že v svojem pismu z dne 24.
5.1994 opozoril na neresnične izjave dveh aktiv
nih pripadnikov Teritorialne obrambe Republike 
Slovenije o vpletenosti mojega svetovalca za 
obrambo v primer »Depala vas«. V tem pismu 
sem tudi izrecno navedel, da sem v nastopu pred 
Državnim zborom aprila 1994 zagotovil, da ne

sam in ne svetovalci, ki delajo v Uradu predsed
nika, niso vpleteni v to zadevo. Že v tem pismu 
sem ugotovil, da kljub javnemu zanikanju z naše 
strani Ministrstvo za obrambo izjav svojih 
uslužbencev ni javno zanikalo. V tem pismu sem 
izrazil tudi svoje prepričanje, da je ministrstvo 
preko posebne komisije pod vodstvom g. Boga
taja tudi samo že ugotovilo vso neutemeljenost 
in neresničnost i^jav g. Mitje Kunstlja in g. To
neta Krkoviča. Izrazil sem pričakovanje, da bo 
ministrstvo uradno in javno zanikalo ter se 
opravičilo g. Zorcu in Uradu za neutemeljene in 
neresnične trditve navedenih pripadnikov TO ter 
preko pristojnih organov uvedlo ustrezne po
stopke in sprejelo nujne ukrepe zoper odgovorne 
vojaške osebe za navedene izjave in me o njih 
obvestilo. Na podlagi Odloka o prenosu določenih 
zadev vodenja v TO RS, štev. 35/90 sem izrazil 
tudi pričakovanje, da mi bo Ministrstvo za 
obrambo dostavilo vso dokumentacijo, na pod
lagi katere so bile izrečene navedbe in druge 
neutemeljene neresnične insinuacije o poveza
nosti mojega urada s primerom Smolnikar.

Na to pismo vse do danes še nisem prejel niti 
Vašega odgovora niti mi ni znano, da bi bil objav
ljen demanti teh izjav.

Spričo vsega navedenega in še posebej zaradi 
zgoraj citirane trditve Vladimirja Voduška, Vas 
prosim za obvestilo, ali v Ministrstvu za 
obrambo razpolagate s tako imenovano »vojaško 
kronologijo vohunske operacije« in s »scenari
jem Vojaške varnostne službe«. Prosim Vas tudi, 
da o tem in še posebej o utemeljenosti oziroma 
neutemeljenosti trditve Vladimirja Voduška ob
vestite tako mene kot javnost.

Tudi ob tej priliki si dovolim izraziti svoje 
mnenje, da nereagiranje Ministrstva za obrambo 
na poročanje v tisku o obstoju dokumentov 
s tako vsebino v Ministrstvu za obrambo, ne 
glede na popolno neutemeljenost zatrjevane vse
bine, ne prispeva niti k ugledu Ministrstva za 
obrambo in Slovenske vojske in ne k ugledu 
slovenske države in njenih organov. Spoštovani 
gospod minister, v pričakovanju, da boste javno
sti in meni čimprej posredovali Vaše argumenti
rano pojasnilo in stališče, Vas lepo pozdravljam. 
Milan Kučan« (Delo, 24. marca 1995).

Iz Urada predsednika države so sporočili, da so 
zgoraj citirano pismo poleg ministra Jelka Ka
cina (glede na običajno prakso) prejela v ved
nost še predsednik državnega zbora Jože Školjč 
in predsednik vlade dr. Janez Drnovšek.

Zdaj lahko (spet) samo na veliko ugibamo, od 
kod oziroma od koga je prišlo pismo v objavo. 
Nihče od »lastnikov« pisma glede tega ni še niče
sar pojasnil. Prav tako tudi ne Delo, čeprav je 
čudno, da se kar tako objavi kot predsednikovo 
pismo nekaj, česar predsednik ni poslal v objavo.

Misterij (nenormalnega) izdajanja uradnih 
dokumentov se očitno nadaljuje. Nedavno je po
slanec dr. Ciril Ribičič izjavljal, da je bil brez 
njegove vednosti objavljen zapis njegovega pogo
vora z Mutičem, nekdanjim šefom Kosa v Ijub- 
Ijani. Knjiga Vladimirja Voduška je očitno polna 
podatkov iz »strogo« varovanih državnih zaup
nih dokumentov... Nekomu to ustreza.

(Nejvedenje - srbski 
partriarh v Sloveniji

Slovenske novice so objavile »novico dneva« 
-v Ljubljano prihaja srbski patriarh Pavle. »Slo- ~ 
venska javnost se verjetno še spominja znanega 
srbskega pregovora: »Kjer so srbski grobovi, tam 
je Srbija.« Zato se bo prav gotovo vznemirila ob 
novici, da bo na spominski slovesnosti žrtve 
množičnih povojnih pobojev na Rogu blagoslav
ljal tudi patriarh srbske pravoslavne cerkve Pa
vle, ki bo v našo državo prispel 16. junija. Patri
arhov obisk v Sloveniji je sicer razumljiv, ker 
v naši državi živi preko 46.600 pripadnikov srb
ske pravoslavne cerkve, kar pomeni tri odstotke 
prebivalcev Republike Slovenije. Proti njego
vemu obisku so protestirali Narodni demokrati. 
Patriarh Pavle je namreč ena najradikalnejših 
oseb v srbski ekspanzionistični politiki, na čelu 
tistih, ki nasprotujejo mirovnemu načrtu sku
pine za stike v Bosni in Hercegovini in javno 
podpira psihiatra Radovana Karadžiča, predsed
nika samozvane Republike Srbske, ki je na se
znamu osumljenih za vojne zločine. »Blagoslov 
grobišč v kočevskih gozdovih je samo pretveza 
za širjenje srbskega vpliva in pomeni vnašanje 
zmede v slovenski politični prostor. Gre za pri
krito obliko jogurtne revolucije in po znanih 
scenarijih za navaden miting resnice...« meni 
Marjan Vidmar, predsednik Narodnih demokra
tov. »Slovesnost v Kočevskem Rogu je povod, da 
bodo prišli v Slovenijo Srbi iz Srbije in Amerike. 
Skratka, pred svetom bi radi pokazali, do kam 
seže Srbija in njen vpliv, nas pa bi radi potegnili 
nazaj v balkanski kotel. Po drugi strani je patri
arhov obisk pretveza za tiste, ki bi radi pokvarili 
spominsko slovesnost ob petdesetletnici pomora 
domobrancev in civilistov v kočevskih gozdo
vih.« Po mnenju Narodnih demokratov pomenijo 
posledice patriarhovega obiska vmešavanje 
v slovenske notranje zadeve. Tisti, ki je dovolil 
obisk izziva slovenski narod. Nameravani prihod 
srbskega patriarha naj bi bil tudi izrazito izziva
nje Hrvatov, zaradi česar naj bi prišlo do poslab
šanja stikov s to državo. Pri Hrvatih bi lahko 
spodbudil sumničenje, da gre za oživljanje kla
sičnih jugoslovanskih razmerij: Srbi s Slovenci

proti Hrvatom. S tem naj bi se naša država čim 
bolj zapletla v balkanske zdrahe...«

Zagotovo Narodni demokrati ne bodo ostali 
edini, ki jih »zelo skrbi« prihod srbskega patri
arha v Slovenijo. Še nekaj strank in posamezni
kov bo v tem »odkrilo« vsakršno neposredno 
nevarnost za Slovenijo in »dokazilo«, da nekateri 
Slovenijo spet potiskajo na Balkan. Pravzaprav 
je neverjetno, kako malo samozavesti in zaupa
nja v slovensko državnost jev teh naših desnih 
in samozvanih »nacionalnih« strankah. Saj Slo
venija vendar ni tako krhka in tako naivna, da bi 
lahko videli v vsakem obisku kakšnega verskega 
poglavarja ali kakšnega tujega oficirja direktno 
grožnjo in nevarnost za njeno samostojnost in 
trdnost.

Narodni demokrati v značilnem slogu iskanja 
»domačih izdajalcev« dramatično ugotavljajo, da 
»tisti, ki je dovolil obisk, izziva slovenski narod... 
Verjetno ni naključje, da prihaja Pavle prav 
v času, ko so se naši državi odprla vrata v evrop
ske povezovalne tokove. Nekdo nas očitno želi 
videti tesno pripete in zvezane z Balkanom.« 
Kako pripravno za obtožbo starih (ve se, kakš
nih) vladajočih struktur. Vendar - po pisanju 
Slovenskih novic — tako v ministrstvu za notra
nje zadeve kot v ministrstvu za zunanje zadeve 
»za obisk srbskega patriarha ne vedo.« V prvem 
so novinarju Novic dejali, da bodo patriarha 
»spustili čez mejo, če bo dobil vizum. O njem pa 
odločajo v zunanjem ministrstvu. Tam so pove
dali, da patriarh doslej še ni zaprosil za turi
stični vizum, ko pa bo, bo o tem odločil vrh 
slovenske politike.« Slovenske novice pišejo, da 
so »o prihodu srbskega verskega voditelja slišali 
tudi v ljubljanski škofiji. Iz urada ljubljanskega 
nadškofa pa so povedali, da ga niso vabili, vendar 
bo visokega predstavnika pravoslavne cerkve 
sprjel tudi slovenski metropolit in ljubljanski 
nadškof dr. Alojzij Šuštar, če bo to gost zapro
sil...«

Enako kot »strah« Narodnih demokratov, je 
nenavadno tudi sprenevedanje notranjega in zu
nanjega ministrstva, da za obisk srbskega patri
arha »ne vedo«. Prav tako očitno v ljubljanski 
škofiji o obisku skrbskega verskega voditelja 
niso samo »slišali«, saj je ljubljanski nadškof in 
metropolit dr. Alojzij Šuštar v Republiki že 11. 
marca 1995 povedal, »da bo Slovenijo obiskal 
tudi srbski patriarh Pavle. Ta je napovedal svoj 
obisk za 16. in 17. junij, ko se bodo zbrali Srbi iz 
vsega sveta na cerkvenem obredu ob grobišču 
v Kočevski Reki.«

(Nejnevami - kdo se 
boji oBciijev JLA

Zdaj končno vemo, da je na spisku v Sloveniji 
nezaželenih 71 ljudi, ki jim je prepovedan vstop 
v državo, za 87 oseb pa je določen nadzor med 
njihovim morebitnim bivanjem v Sloveniji. Na 
prvem seznamu nezaželenih oseb iz leta 1991 je 
bilo 654 ljudi, predvsem nekdanjih oficirjev in 
drugih pripadnikov JLA, ki so sodelovali v agre
siji na Slovenijo. Leta 1993 je bilo na spisku le še 
321 ljudi, ker »za več kot polovico ni bilo mogoče 
dokazati očitanih dejanj«. Do najbolj radikalnega 
krčenja seznama pa je prišlo po posredovanju 
Centra za človekove pravice OZN v Ženevi in po 
»zainteresiranosti« generalnega sekretaraja 
OZN Butrosa Galija. Skupina žena nekdanjih ofi
cirjev JLA je namreč, kot poroča Večer,« po neu
spelih intervencijah pri raznih instancah v Slo
veniji lani februarja poslala Centru za človekove 
pravice OZN v Ženevi obvestilo o domnevnih 
množičnih kršitvah človekovih pravic v Slove
niji, in sicer s trditvami, da Slovenija s tem, da 
nekdanjim častnikom ne dovoli vstopa v Slove
nijo, čeprav so v njej živeli trideset let in četudi 
ni proti njim vložena nobena obtožba, krši pra
vico njihovih družin do skupnega življenja...«

Vsekakor je nenavadno, da uradni organi o kr
čenju spiska nezaželenih oseb in o mednarodnih 
zahtevah v zvezi s tem niso obvestili javnosti 
takoj, ampak šele zdaj, ko je nastal škandal za
radi prihoda generala nekdanje JLA Aksentije- 
viča. Prav tako je lahko zelo dvorezna mlačnost 
v reakc(jah na različne domače ekstremne iz
jave, zlasti na tisto, da bi bilo treba preprečiti 
prihod v Slovenijo kar vsem oficirjem nekdanje 
JLA, ki so bili na spisku 1991. leta, tiste, ki živijo 
v Sloveniji, pa iz nje izgnati.

Sicer pa sedanji preplah nekaterih poslancev 
in politikov zaradi domnevnega vračanja nekda
njih oficirjev JLA v Slovenijo, da bi ogrožali 
njeno stabilnost in varnost, govori predvsem 
o njihovem katastrofalnem nezaupanju v insti
tucije slovenske države in v sposobnost pristoj
nih organov te države, da preprečijo vsako so
vražno rovarjenje proti njej. Ustvarili so vtis 
o popolni domači razpuščenosti, stihiji; in šibko
sti v soočanju z nevarnostjo, ki naj bi jo pred
stavljali oficirji nekdanje JLA.

»Nevarnost« rišejo v najbolj črni in drama
tični podobi, čeprav tako podatki obrambnega 
kot notranjega ministrstva ne dajejo podlage za 
takšno sklepanje. Notranje ministrstvo ugotav
lja, da »zaenkrat nima podatkov, ki bi kazali na 
to, da nekdanji pripadniki JLA, ki bivajo v Slove
niji, bodisi kot tujci ali kot državljani Slovenije 
ogrožajo varnost države.« Obrambno ministr
stvo pa zagotavlja, »da vse dosedanje vojaško 
- politične in varnostne ocene potrjujejo, da nek
danji pripadniki JLA ne ogrožajo obrambe dr

žave, negativno pa vplivajo na javni red v širšem 
smislu (negativne reakcije državljanov)«.

V zvezi s strahovi, ki jih nekateri v Sloveniji 
kar naprej proizvajajo in širijo predvsem zaradi 
svojih notranjepolitičnih potreb in interesov, se 
zdi zanimiva, načelna in pogumna tale Peterle
tova misel: »če smo preživeli navzočnost več 
tisoč vojakov jugovojske in njenih generalov, 
bomo preživeli tudi 14-dnevni obisk generala 
Aksentijeviča pri svoji družini v Sloveniji. Se
veda pa moramo biti odločno proti vsem, ki bi 
nam želeli pripovedovati stare jugozgodbe...« 
(Večer, 24. marca 1995)

Cerkev - napadalec ali 
žrtev?

Janez Gril je te dni v Družini zapisal, da so 
»slovenska javnost, tako državne ustanove kot 
civilna družba, v zvezi z vero in Cerkvijo pred 
pomembno odločitvijo. Povedati bomo morali, ali 
sprejemajo Cerkev kot del slovenskega naroda in 
njegove kulture, ki je že tisoč let navzoča v nje
govi zgodovini in jo je pomagala ohranjati, in to 
želi biti tudi v prihodnje, ali ne. Tudi od tega 
odgovora bo odvisno, ali bo Slovenija postala del 
demokratične Evrope, ali pa bo ostala tam, ka
mor jo je spravil nedemokratični in veri so
vražni komunistični režim.

Z jasnim odgovorom ne bo mogoče več dolgo 
odlašati. Napovedani papežev obisk se bliža. 
Evropa postaja pozorna na novice, ki prihajajo iz 
Slovenije. Budnim očesom svetovne javnosti niso 
ostali prikriti vedno bolj grobi napadi na katoli
ško Cerkev in poskusi nekaterih političnih sil, da 
bi jo čimbolj izrinile izjavnega življenja.

Naj novejši primer takšnega ravnanja je pred
log nove šolske zakonodaje, ki po prepričanju 
mnogih v nekaterih predlaganih členih krši celo 
z ustavo zagotovljeno pravico o človekovem svo
bodnem izpovedovanju vere...«

Žal Janez Gril razen enega člena (»ki prepove
duje konfesionalno dejavnost v javnih vrtcih in 
šolah«) ne navaja drugih neustavnih členov no
vega šolskega zakona. Tudi če so, obstaja več 
možnosti, da se to spremeni. Vendar pa to očitno 
ni glavni problem. Iz cerkvenih vrst že nekaj 
časa potencirano opozarjajo in ponavljajo, da se 
v Sloveniji dogajajo »vedno bolj grobi napadi na 
katoliško Cerkev, ne da bi te napade identificirali. 
O »napadih na Cerkev« so potencirano govorili 
ob lokalnih volitvah, čeprav je največkrat šlo 
zgolj za posamezne odgovore na izrazito eno
stransko in arbitrarno vključevanje cerkve 
v predvolilno kampanjo, tudi za njene napade na 
drugače misleče. Cerkev se bo morala navaditi, 
da njeno vključevanje v javno življenje - za kar 
si kar naprej prizadeva in kar naprej zahteva 
- ne more ostajati brez odmeva. Če si sama jem
lje pravico, da povsem konkretno in kritično sodi 
o vrsti družbenih zadev, potem mora pričakovati 
tudi ustrezne odzive na to. Razen seveda, če zase 
ne pričakuje in ne želi kakšne monopolne pozi
cije. Takšen konkreten dialog pa v demokratični 
družbi pač ni moč kar tako in nasploh proglasiti 
za nekakšne splošne napade na katoliško Cer
kev.

Krka - spomin na 
delavce

Krka iz Novega mesta je zaslužna, da so se te 
dni na čisto »ekonomskih« straneh naših časni
kov spet pojavih delavci. Medtem ko se mnogim 
novopečenim »poslovnežem« (in njihovim 
spremljevalcem) zdi kakršnokoli omenjanje de
lavcev »nemoderno« (in nepotrebno), pa v si
stemu, ki se v marsičem uvršča v vrh. svetovne 
farmacevtske proizvodnje, samozavestno in s po
nosom izjavljajo, »da brez dobrih delavcev uspe
hov ne bi bilo. Zato ohranjajo skrb za zaposlene 
(preventivni zdravstveni pregledi in dopusti, le
tovanje s popustom, termalno zdravljenje, 
ugodna stanovanjska posojila itd.), ki je drugje 
večinoma ni več.... Veliko skrb posvečajo dodat
nemu izobraževanju in usposabljanju zaposle
nih, povprečno se vsak Krkaš izobražuje pet dni 
letno.... Imajo 95 štipendistov, doslej so štipendi
rali blizu tisoč mladih ljudi.... Razmišljajo o pla
čevanju dodatnega zdravstvenega in dodatnega 
pokojninskega zavarovanja vsem zaposle
nim...'.«

Ko so o vsem tem govorili ministrici za delo, 
družino in socialne zadeve Rini Klinar, se morda 
niti niso zavedali, kako »posebni« so in kako 
bodo, morda tudi še koga drugega s svojim rav
nanjem »spomnili na delavce« in na to, da govo
riti o delavcih ni nemoderno. V Sloveniji ni malo 
takšnih, ki poskušajo svoje poslovne »sposobno
sti« dokazovati predvsem z ukinjanjem pravic 
delavcev. Sploh ne bi bilo slabo, če bi različne 
žirije za najbolj uspešne in sploh »naj« poslov
neže predvidele kot enega izmed odločilnih pogo
jev za pridobitev takšnih priznanj tudi njihov 
odnos do delavcev, njihovih pravic in njihovega 
konkretnega položaja v konkretnem poletju.

Pripravil: J. K.
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Lado Pohar; podpredsednik Zveze združenj borcev in udeležencev narodnoosvobodilnega boja Slovenije

O SLOVENSKI NOB VEDO
TUDI NA AMERIŠKIH ŠOLAH
Razstava o prispevku Slovenije zavezniški koaliciji v Pentagonu - O usodi slovenskih partizanskih zastav v Muzeju holokavsta - Slovenska emigracija se 
zateka k lažnim govoricam, ki jih je plasirala že nacistična propaganda - Domobranci prodajajo tezo, da je bila namesto NOB državljanska vojna, in s tem 
zanikajo vsako okupacijo - Drobničeve akrobacije o tem, da niso prisegli Hitleiju, so sprenevedanje, nevredno intelektualca

PANORAMA: Pred kratkim ate bili kot pred
stavnik slovenske borčevske organizacije 
v Združenih državah. Imeli ate vrato kon
kretnih nalog. Katere bo bile te naloge?
POHAR: V prvi vrsti sem bil tam v imenu sloven

skih borcev in sem dobil kup nalog od naše organi
zacije. Hkrati sem bil pooblaščen za eno nalogo tudi 
od našega Muzeja sodobne zgodovine. Izpostavil bi 
tri naloge, ki so bile med številnimi in pomembnimi, 
včasih tudi malo delikatnimi, v ospredju. Prva j e bila 
povezana z razstavo, ki smo si jo zamislili skupaj 
z ameriškimi veterani, s katerimi imamo že dolgo 
časa stike, da bi jo ob 50-letnici posredovali našim 
soborcem v Ameriki. Gre za našo bojno sodelovanje 
med drugo svetovno vojno, zlasti za razstreljevanje 
železniških prog, to je prekinjanje komunikacij, 
preko katerih so Nemci dobivali pomoč, ko so hoteli 
preprečiti izkrcanje. Drugič gre za delo njihovih 
vojnih misij pri nas, tretji element pa je reševanje 
zavezniških letalcev, ki so jih sestrelili nad Slove
nijo pri akcijah bombardiranja Nemčije in smo jih 
mi reševali in pošiljali nazaj. Ti trije elementi so bili 
predmet razstave, ki smo jo poslali v Pentagon. 

PANORAMA: Menda ae Je prva pošiljka v ZDA 
izgubila?
POHAR: Da. V enem tednu, to je bilo tudi prizna

nje našemu muzeju, smo poslali drugo in ta druga je 
bila postavljena v enem od dolgih hodnikov Penta
gona. Ko sem jo videl, sem bil vesel, ker je bila 
oblegana. Uslužbencev Pentagona je 23.000, lahko si 
predstavljate, da je tam strašen promet in imajo 
obiskovalce tam noč in dan. Tja vozita dve podzemni 
železnici in to je tako odprta hiša, da ne morete 
verjeti, da je tam štab ameriške vojske. Neko po
poldne so me klicali! z ambasade in rekli: Lado, 
žalostna vest, ne bodi preveč jezen, vse skupaj je 
padlo v vodo. Naši nasprotniki so uspeli, nešteto 
pisem so poslali guvernerju države Ohio, bivšemu 
kozmonavtu Glennu, in ga prepričali, daje to nekaj 
drugega, kot ste vi predstavili. Glenn je interveniral 
pri vladi in ne vem še kje in zahteval, naj ameriška 
stran prepreči razstavo, če pa je ne more, ker je že 
objavljena, naj vsaj nobenega uradnega predstav
nika ne bo na otvoritvi in naj razstavi ne dajo 
nobenega uradnega poudarka.

PANORAMA: Očitki ao bili, naj bi šlo za ko
munistično propagando?
POHAR: Komunistična propaganda, ne pa NOB. 

Žalosten sem šel spat, drugo jutro sem šel takoj tja. 
Potolažili so me, da se stvari malo spreminjajo. 
Poskusili smo jim dopovedati, da to ne gre zadnji 
moment in da ne gre verjeti tistim, ki so se v drugi 
svetovni vojni borili tudi proti njim, kar je zgodovin
sko dokazano v njihovih lastnih arhivih. In res je 
zaleglo. Američani so reagirali uradno na tak način, 
da so status te razstave, kije sicer skromna, saj to je 
fotografska preprosta razstava, ampak zgodovinsko 
verna, dvignili. Prestavili so jo v konferenčno sobo 
ob kabinetu njihovega obrambnega ministra kot 
nekakšno kuliso, pred katero bosta ministra Kacin 
in Perry podpisovala memorandum. Otvoritev je bila 
10 minut po tistem, ko smo doživeli veličastno pa
rado pred Pentagonom: obe zastavi, ameriška in 
naša, vihrata, častne salve, pozdravita se oba mini
stra, govorita o sodelovanju med slovensko vojsko 
že med NOB in o zdajšnjem sodelovanju. Bil sem med 
ameriškimi Slovenci in so se mi oči orosile, tak 
prizor je bil. Po tistem smo šli vsi v sobo, kjer so bili 
že ameriški veterani, vodja proslav 50. obletnice 
konca vojne general Kickligter in tu sta bila spet 
dva govora. Kacin jih je pbzdravil in govoril v gladki 
angleščini. Perry je zelo čustveno pozdravil njihove 
veterane in mene kot predstavnika slovenskih. Dali 
so nam medalje, priznanja in vsak od tistih vetera
nov, ki so bili večinoma predstavniki vojnih misij 
pri nas ali rešeni talci, je govoril tako o Slovencih, 
o našem narodu, o tem, kako so jih oni rešili, da so 
prišli nazaj v svoje domove itd. Bilo je ganljivo, oni 
so vsi jokali, da je Kickligter, ki je možak, general, 
rekel, ja, če boste takole nadaljevali, jaz ne bom 
mogel voditi, saj ste me preveč ganili.

PANORAMA: Kakšen pa Je aicer odnos Ame
ričanov do druge avetovne vojne?
POHAR: Te naloge, ki sem jih prej omenil, so bile 

težke tudi zato, ker človek ne ve, na kaj bo naletel. 
Moram pa povedati, da je vzdušje v Ameriki ob tej 
50-letnici tako, da je zelo naklonjeno. Zelo so se 
potrudili in ne spominjajo se samo konca, ampak 
vseh petih let vojne. Iz gradiva, ki ga izdajajo, je 
videti, kako so razgibali svoje prebivalstvo, zlasti 
mladino. Patriotična vzgoja in zavest o tem, kaj je 
domovina in kako jo je treba obraniti, je pri njih na 
čisto drugem nivoju kot pri nas. Ljubezen do domo
vine je pri njih skoraj kult. Za primer: na dvorišču 
sem videl različne zastave in serii vprašal za kaj gre. 
Bili sta ameriška in italijanska in povedali so mi 
tole: Oni tako cenijo zastavo, ta človek ima rojstni 
dan, po rodu je Italijan. Ta naloga mi je uspela

zavoljo vzdušja, ki je bilo tam in zavoljo naših sobo
jevnikov veteranov, ki zelo cenijo slovenske parti
zane, NOB in Slovenijo nasploh kot deželo. Mislim, 
da je to tudi pripomoglo k reševanju drugih nalog, 
ki niso bile nič kaj dosti lažje.

PANORAMA: Razstava, ki Je sedaj v Penta
gonu, bo potem dobila atalno mesto drugje?
POHAR: Razstava, kije bila postavljena v Penta

gonu, je bila priložnostna in od tukaj, kjer je nekaj 
tednov razstavljena, bo šla potem v Colorado Spring 
v akademijo njihovih oficirjev in bo tam stalno 
ostala. Že to je pomembno, da svoje oficirje vzgajajo 
tudi na tradicijah junaštev in težav druge svetovne 
vojne. Druga naloga, o kateri sem želel povedati, je 
razstava, ki jo pripravljamo samo na temo reševa
nja letalcev, kako smo jih reševali med vojno. 
Uvodno je zamišljena predstavitev Slovenije kot de
žele, ki je bila strateško na tej poti in je bilo logično, 
da so tukaj lahko pristajali in padali dol. Piloti so 
imeli navodilo ameriške vojske, če se boste ponesre
čili na poti nazaj, tuje teritorij, kjer so partizani, tu 
je možna rešitev. Tretji element razstave je tisti, ki 
ga predstavljajo bivši rešeni letalci. Zdaj že njihovi 
potomci, otroci, prihajajo nazaj, njihove žene, vnuki 
in so z našimi ljudmi zelo prisrčni. Največ tega je 
opisal Edi Šelhaus v svojih knjigah. To so trije ele
menti bodoče razstave v neki bivši ameriški letalski 
bazi. Taje še živa, ne sicer več kot letalska baza, kjer 
bi se njihovi gojenci usposabljali za razne letalske

službe, ampak obstaja zdaj že muzej, ki prikazuje 
razvoj ameriškega letalstva, tudi civilnega. Imenuje 
se Octave Chanute Airspace Foundation. Octave 
Chanute je bil inženir, ki je bil pri njih pionir letal
stva, in po njem se imenuje ta baza. Ugodno je, daje 
locirana v državi Illinois, ki je zelo naseljena s Slo
venci. Skratka, ta muzej je že dve leti z nami v kon
taktih in pripravljamo to razstavo. Samo bili smo 
nemarni ali ne dosti ekspeditivni, ni bilo dosti po
moči od naših zgodovinarjev in muzealcev in smo 
zamujali z že dogovorjeno razstavo. Zdaj pa se do
gaja tisto, kar sem že omenil. Društvo Tabor, ti 
slovenski desničarski krogi v ZDA so začeli bombar
dirati vodstvo muzeja s pismi, da to ni bil noben 
NOB.

PANORAMA: Ravno usoda rešenih letalcev 
pa dokazuje, kdo Jih je reševal in kako ao 
z rešenimi letalci delali njihovi predhod
niki, kijih zdaj zastopajo, in to Je najbrž zelo 
močan argument?
POHAR: In tudi velika pomoč je bila. Imamo 

profesorja Andersena, ki je na tej univerzi predaval. 
Zdaj je upokojen, ampak je še zmeraj aktiven. Ta mi 
je prišel pomagat na teh razgovorih. Ameriških Slo
vencev imaš dvoje: tisto staro generacijo, izseljen
sko in zavedno, ki je na svojo domovino ponosna in 
želi njen uspeh ter razvoj, in imaš prišleke. Prvi so 
mi pomagali in en Slovenec in Slovenka sta bila tam 
in sta ves čas držala stike z muzejem, potem Ander
sen, pa še en naš gospodarski predstavnik je prišel 
iz Chicaga. Tako da smo bili le trije pogajalci 
z upravnim odborom. Oni so bili pripravljeni in smo 
bili že vse dogovorjeni, da bo ta razstava tam. Naen
krat pa so nam poslali pismo in sporočili: mi smo 
vojaški muzej, in predno boste razstavo pri nas 
postavili, vedite, da bomo hoteli imeti točno doku
mentirano, kaj boste poslali. Naš muzejski kurator 
in zgodovinar bosta vse natančno preverila, ker ne 
moremo postavljati nobene politične propagande. 
Razstavo v Slovenian room - vidite, tako daleč smo 
že bili, da so oni določili sobo, j o imenovali slovenska 
soba — boste pa vi plačali, vse bo na vaše stroške, kar 
bo treba znova adaptirati v sobi. Ko smo poizvedo
vali, sem dobil preko ambasade tista pisma, ki jih je 
poslal Peter Urbanc iz Kanade in domobranska or
ganizacija Tabor. To so tisti argumenti, ki jih tudi tu 
slišimo. Med drugim je Urbanc rekel: Zdi se mi, da 
slovenska partizanska organizacija namerava po
staviti stalno razstavo v vašem muzeju. Predmet te 
razstave naj bi bilo reševanje ameriških letalcev. 
Zelo dobro je poznano, da vsi ameriški letalci niso 
bili rešeni, njihova usoda ni bila nikoli točno pojas
njena. Dejstvo je, da so bili v nekaterih primerih ti 
letalci pobiti ali maltretirani in so jih tretirali kot 
ujetnike. Odgovorni za to pa so bili partizani. In 
znano je tudi, da ta boj sploh ni bil NOB, ampak 
državljanska vojna, OF je bila samo komunistična 
revolucija. In takih pisem je ta človek poslal kar 
nekaj. Interesantno je, da so se ljucjje v muzeju 
nekaj časa upirali in da so celo že omenjenega profe
sorja Andersena, ki je sicer član upravnega odbora, 
pooblastili oziroma ga prosili, naj se sestane s Pe

trom Urbancem, da bi ga prepričal o tem, da nima 
prav.

PANORAMA: Tudi ta Urbanc je v pismih bral
cev v slovenskem časopisju predstavil svoj
politični profil.
POHAR: Eden od vodij ameriške vojaške misije na 

Štajerskem, ki jo je vodil major Lindsay, je bil teda
nji kapetan Goodwin. Srečal sem ga, človek je inva
lid, pri nas je bil ranjen v napadu na litijski most. In 
on je na srečanju v Pentagonu ponovil svojo izjavo 
iz leta 1944, ko je napisal: Slišal sem lažne govorice, 
ki jih je plasirala nemška propaganda, da so bili 
ameriški letalci slabo sprejeti in maltretirani od 
slovenskih partizanov. To ni res. Govoril sem z vsa
kim ameriškim letalcem, ki se je dotaknil slovenske 
zemlje v času, ko sem bil jaz tu oficir, in vsak mož mi 
je dejal, da so ga Slovenci sprejeli zelo ljubeznivo in 
da so slovenski partizani najboljše skrbeli zanje. To 
izjavo je potrdil, ker je slišal, da so hoteli razstavo 
preprečiti. Rekel je: »Jaz sem že takrat povedal, 
vsakega sem zaslišal, ker je bila to moja oficirska 
dolžnost. Te njihove izjave so vse v naših arhivih.« 
Sam sem šel poiskat knjižico Allied Airmen and 
Prisoners of War rescued by the Slovene Partisans. 
V njej so podatki o vseh tistih, ki smo jih rešili. 
Samo ameriških letalcev smo rešili 303, tu je 500 
imen zavezniških vojakov, tudi letalcev, in nekate
rih, ki smo jih pomagali rešiti iz taborišča ali pa

kjerkoli. Priznanje za to reševanje je izrazil general 
major Tvrining že 12. februarja 1945. Med drugim je 
dejal: »Ne glede na vaša lastna življenja in varnost 
vaših družin ste rešili stotine življenj naših letalcev, 
dajali ste jim hrano, medicinsko pomoč in zatočišče. 
Z njimi ste prehodili tisoče milj težkega terena čez 
hribe, po dežju in snegu in ste rešili in prepeljali 
naše letalce na varno. Kot komandant 15. zračne 
flote in v imenu očetov in mater teh mojih letalcev 
vam izražam hvaležnost Amerike za vaša hrabra 
dejanja. Naša globoka zahvala gre tudi vsem za to, 
da ste pokopali mrtve in da ste nam poslali njihove 
osebne stvari. Hrabri patrioti, ko ste delovali v taki 
nevarnosti za vašo lastno varnost, ste pridobili srca 
naših letalcev in ustvarili ugled vas in vaše domo
vine.« Torej, tako kot je ta takrat napisal, takole oni 
zares čutijo.

Druga akcija je potem tudi uspela po zaslugi prav 
tega. Andersen je bi na seji odbora. Druga kompo
nenta so bili naši Slovenci, ki tam živijo in so tudi 
prišli pomagat na to sejo. Delegate odbora smo pre
pričali, ko smo jim pokazali tudi slike rešenih in 
slike tega, kar bomo tam razstavili. To so slike, ki so 
nastale v partizanih. Tu imate Šubica, kako je slikal 
enega od njih, tega je slikal Slana, potem bolnice, 
kjer so bili, kako smo pokopali enega, častna straža 
ob grobu, padel je pod Triglavom, naše bolnice. Slika 
prepriča. To jih je do konca prepričalo in obljubili 
so, da bodo poročali upravnemu odboru in ta bo 
zanesljivo sprejel, saj to, kar oni priporočajo, tudi 
ponavadi sprejmejo. Videli so, da so nasedli, ne vsi, 
del pa.

Muzej holokavsta so odprli leta 1992. Takrat je bil 
tam predsednik Kučan in je videl zastavo 9. korpusa 
med tistimi zastavami enot, ki so ob koncu vojne 
reševale taborišča. Na to zastavo smo bili vsi zelo 
ponosni, kasneje pa so opazili, da te zastave ni bilo

več. Pojasnili so, da so iskali dokumentacijo in prave 
niso našli, zato tudi zastave ni več. Imel sem srečo, 
da je to podprl tudi naš ambasador in je šel zraven. 
Prišli smo do generalnega direktorja, starega go
spoda, še dva sta bila zraven — šef njihovih arhivov 
in vodja oddelka za stike z inozemstvom, jaz pa sem 
medtem pregledal cel muzej. To je nekaj grozljivega, 
kaj so oni v tem muzeju prikazali in kako je ta 
muzej centralna inštitucija za osveščanje. Mladi lju- 
dje dnevno prihajajo tja, pred muzejem so kilometr
ske vrste, čakajo, da pridejo noter otroci, njihovi 
učitelji. In videl sem, kako mlada duša dojema te 
strahote. V muzeju holokavsta je prikazano vse, od 
prihoda Hitlerja na oblast pa do konca osvoboditve. 
In to na tak način, da vas mora pretresti. Recimo, 
imate klop iz nekega nemškega parka, kjer piše: Na 
to klop ne sme sesti noben Žid. Kupi las, ki so jih 
postrigli žrtvam, soba, ki je namenjena samo za 
otroke, kaže dečka, njegove smuči, njegovo kolo, 
njegove šolske stvari, in to njegovo usodo doživiš, ko 
greš skozi njegovo stanovanje. Potem pa mladi pi
šejo vtise, skratka, to je strašno pretresljiva inštitu
cija o tem, kaj je fašizem in nacizem resnično bil in 
kakšna so njegova dejanja. Ampak v tem muzeju, ki 
ga obišče na dan tisoče in tisoče ljudi, ni ene besede 
o nas. Vsi so trpeli, Ži<ye, Cigani, Romuni, Čehi, 
Poljaki, Rusi, nas sploh ni. Šefu muzeja sem rekel, 
da se čudim, da ni ničesar in da sem med drugim 
prišel tudi zato, da bi videl zastavi Kokrškega 
odreda, ki je reševal taboriščnike v Podljubelju, in 9. 
korpusa, ki je osvobodil tržaško Rižarno. Potem 
nama j e ta možak takole odgovoril: Ali mislite, da jaz 
ne poznam slovenskih partizanov? Bil sem 
v majhni židovski enoti, šli smo iz severne Italije 
proti Avstriji in na poti naleteli na arhiv, ki so ga 
četniki zakamuflirali, in tu sem dobil dokaze o izdaji 
Mihajloviča. In ko sem se na Koroškem srečal s par
tizani, sem jim to dal. Enega od vaših so v Celovcu 
zaprli, vaši partizani so prišli k meni in rekli, ali ga 
lahko rešiš. Rešil sem ga, oblekel v angleško uni
formo in poslal v Ljubljano. Torej ta človek nas

pozna in rekel je, ni nobene ovire, da mi tega ne bi 
vključili, ampak morate to res dokumentirati, ker 
v muzeju ni nobene stvari, če ni resničen dokument. 
Hočem reči, da smo tudi tu naleteli na dober spre
jem. Povabili smo jih na simpozij na temo nemških 
taborišč, ki bo letos na Bledu. Oba njegova sodelavca 
sta rekla, da bodo poslali njihove raziskovalce. Ta 
del je bil tudi uspešen. To so te tri naloge, ki so mi 
vse povedale, da nas ti naši bivši zavezniki in sedanji 
prijatelji poznajo.

PANORAMA: Ali ste imeli stike tudi z ameri
ško veteransko organizacijo? Oni verjetno
niso obremenjeni?
POHAR: Niti najmanj. Srečal sem se z gospo, ki 

vodi eno od veteranskih organizacij, vključeno 
v mednarodno veteransko organizacijo, katere člani 
smo nedavno postali tudi mi. Taje z nami že sodelo
vala na sestankih, želela je priti k nam na našo 
proslavo. Ena mojih nalog je bila, da povabim tudi 
njih. Najprej so mislili, da bodo prišli z majhnim 
avionom, zdaj pa Kickligter pravi, da bodo potrebo
vali večje letalo. Z njimi smo v dogovoru za razne 
akcije. Ena od teh akcij me je presenetila. Rekli so, 
ker ste tako malo poznani in ker mislimo, da je bil 
prispevek Slovenije doslej zanemarjen, dajte nam 
podatke in bomo mi naredili v tem stilu, kot sicer 
zdaj v tem času, ko se bliža 50-letnica konca vojne, 
obveščamo našo javnost. Izdajajo liste, biltenčke, ki 
jih imenujejo Fact Sheets. Na listu papirja dajejo 
v javnost podatke, predvsem po šolah mladim gene
racijam, da jih nekako obvestijo, kaj seje med drugo 
svetovno vojno dogajalo. Pri sebi imam nekaj pona
zoril, kako animirajo. Med tem komemorativnim 
obdobjem bodo žarišče usmerili na počastitev vete
ranov druge svetovne vojne, na njihove žrtve, ame-
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riški narod bodo seznanili z lekcijo druge svetovne 
vojne, z razlogi, za kaj so se borili in za kakšne 
vrednote. Predvsem je poudarek na napredku v teh
nologiji, znanosti, medicini, kije baziral na vojaških 
raziskovanjih itd. Na propagandnih listih in pa na 
knjižnih znamenjih propagande opisujejo razne 
etape vojne. Predlagali so nam, naj še mi pripomo
remo sporočilo o slovenskem prispevku. Res smo 
-pripravili enega in oni so ga natisnili. Na sporočilu 
je zemljevid Slovenije, opisana je zgodovina vojne, 
objavljena slika kapitana, ki je bil ranjen na litij
skem mostu, kako ga v naši kmečki hiši zdravijo 
naši zdravniki. Razmnožili so ga v 10.000 primer
kih in ga poslali v ameriške šole. V naše šole težko 
prideš z resnico o NOB, v ameriške pa smo prišli. 

PANORAMA; Kako oni načrtujejo proslavlja
nje? Je na državnem nivoju ali je to prepuš
čeno veteranskim organizacijam?
POHAR: Na državnem nivoju, in to na naj višjem. 

Prva slovesnost bo 27. aprila in posvečena bo žr
tvam holokavstva, vsem tistim, ki so trpeli v teh 
taboriščih, ne samo pri njih, ampak v svetu. Zani
mivo je, da začnejo z žrtvami nacifašizma 27. aprila, 
8. maja pa bodo imeli državno proslavo, ki bo na 
Kapitelu, se pravi v njihovem političnem centru, kot 
naši skupščini. Priprave so zelo organizirane, in kar 
je najbolj zanimivo za nas, niso skoncentrirane na 
sam konec vojne, ampak na ves čas vojne. V javnosti 
potekajo razprave o tem, kaj je bilo. Japonci jih 
namreč strahovito napadajo kot največje vojne zlo
čince, ker so jim vrgli bombo. Zanimivo je, kako oni 
na to odgovarjajo in kakšno je razpoloženje med 
ljudmi. Američani pravijo, da Japonci pozabljajo, da 
je bilo to konec, pozabljajo, kaj so oni bombardirali, 
kdo je začel vojno in na kakšen način se je začela, 
brez vojne napovedi itd. Kaj so delali z njihovimi 
vojnimi ujetniki, kakšne strahote so povzročili na 
Pacifiku. Obžalujejo, toda pravijo, da je treba iti na 
začetek in videti, kaj je pomenil fašizem. Rekli so 
tudi, ne glejte z današnjimi očmi, ampak glejte, kako 
je fašizem in nacizem, japonski militarizem bil 
resna nevarnost ne samo za Ameriko, ampak za ves 
svet.

PANORAMA: V bistvu pristop, ki velja tudi za 
našo rabo.
POHAR: Skoraj bi rekel, da smo na istih stališčih, 

zato se mi zdi tudi, da smo našli skupen jezik, da se 
hitro razumemo, ker so naš takratni skupni boj, 
skupni upor proti temu in današnje razumevanje 
tistih dogodkov močno podobni.

PANORAMA: Tudi pri nas se pojavljajo ra
zlični pogledi na proslavljanje konca 8. sve
tovne vojne in zmage nad fašizmom. Pa nas 
ne napadajo Japonci!?
POHAR: Zdi se mi, da so bližnje proslave pri nas 

zelo spolitizirane, veliko je kontroverznosti, takih, 
ki jih najbrž ni nikjer na svetu. Tudi Nemci imajo

*****________________________

vali. Tega ste se zavedali in mislim, daje tudi 
spomenica Zveze borcev poskušala zelo 
trezno postaviti te stvari, da bi se Izognili 
pretiranim neproduktivnim sporom, zdra
ham in politizaciji.
POHAR: Pismo predsednika Dolničarja vsem 

trem predsednikom naših oblastnih vrhov, držav
nemu zboru, Kučanu in Drnovšku, je bilo v tem 
smislu. Prva naša postavka je bila, da naj bi to 
praznovala država in ne mi borci, da ne bi izpadlo, 
da smo zmagoslavni in maščevalni. Rekli smo, da 
naj to napravi država, ker bodo tudi druge države 
antifašistične koalicije proslavljale zmago nad fašiz
mom. Slovenci imamo v tem času kaj proslavljati, 
ker smo se rešili strašne nevarnosti, da bi kot narod 
izginili, ker smo dali veliko žrtev. In tretjič, rekli 
smo, da želimo to proslavljati v spravnem duhu, ker 
mislimo, daje svoboda vrednota, ki smo jo z mirom, 
ki smo ga dosegli, priborili za vse Slovence. Tudi za 
tiste, ki so zbežali iz svoje domovine in so bili med 
vojno na drugi strani. Po 50 letih želimo to napra
viti kulturno, tako kot bodo tudi vsi drugi evropski 
narodi. V tem duhu smo predlagali, nismo pa priča
kovali, da bo druga stran šla ravno v nasprotno 
smer. Dokaz, da so pametni, trezni ljudje sprejeli to 
našo misel, je, da so našo iniciativo, naj se formira 
državni odbor, ki bo skrbel za proslavljanje, sprejeli 
in sicer po dolgem času - ta odbor formirali in so šle 
vanj vse stranke. Bil sem vesel, ko sem poslušal 
Podobnika, kako je to podprl. Edino skrajna desnica 
je ostala zunaj. To je bil zame spodbuden dokaz in 
vsi smo mislili, da smo na najboljši poti, da bo 
praznovanje dostojno in v duhu pomiritve, kot to 
želi vsa Evropa. Steklo je čisto drugače. Prvič so 
želeli tudi medvojni nasprotniki v ta častni odbor, 
kar se nam je zdelo nesmiselno. Hkrati so zahtevali 
na prvem mestu, da naj se imenuje samo proslava 
konca druge svetovne vojne. Mi smo rekli, konec 
druge svetovne vojne je lahko za ves svet, za Slo
vence pa je najbrž zmaga nad fašizmom in naciz
mom in osvoboditev, kar je največja vrednota svo
bode. To je bil njihov prvi poizkus, potem so začeli 
spravljati noter domobrance, Novo zvezo, kar je po 
mojem spet nesprejemljivo. Nikomur na svetu 
v kakšni drugi državi ne bi padlo na pamet, ne bi se 
upal kak kvLzling reči, da bo šel v častni odbor za 
proslavo svojega poraza, kar je popolnoma skre
gano z zdravo pametjo.

priča dozdaj in ga obžalujemo. Mediji bi morali ne 
razpihovati, ampak zastopati združevalno razume
vajočo politiko. Televizija v tem trenutku smatra, da 
je njen največji prispevek k 50-letnici, če tožilcu 
Drobniču omogoči pogovor na TV in mu spraševalec 
nekam leze. V bistvu se je videlo, da je onemogel 
pred pravno avtoriteto in je prevladovala Drobni
čeva argumentacija.

PANORAMA: Očitno vasje intervju z Drobni
čem na TV razjezil?
POHAR: Ena njegovih tez je bila strašno hrabra, 

sicer smo jo že shšali, komunizem naj bi bil hujši 
kot fašizem. Sprašujem se, ali je bilo res tako, daje 
v tistem času svet čutil tako, kot pravi Drobnič. 
Zakaj potem zavezniki niso napadli sedeža tega zla 
— Sovjetske zveze? Če je bil komunizem hujši kot 
fašizem. Ravno nasprotno, združili so se in šli proti 
resničnemu centru zla, to je fašizmu, nacizmu in so 
Hitlerja proglasili za naj večjo nevarnost, pa ne 
samo vojaški krogi. Omahovanja so bila na ameriški

čutili, da so v vojni. To se pravi, da niso bili nobeni 
vojni ujetniki. Teh niso predali kot vojne ujetnike, 
ampak sojih predali kot Drobnič pravi, kot borce, ki 
niso podpisali kapitulacije in so se še zmerom sma
trali za vojake. Torej, v tem smislu, veste, oprostite, 
obsojam tisto pobijanje, čeprav ni bilo tako, kot oni 
trdijo. Bili so vendarle zaslišani in so vedeli marsi
kaj o njih. Ampak pustiva to. Če so se res čutili, da 
niso kapitulirali in da so še naprej v vojni, potem j6 
tudi tak konec, ki so ga doživeli, po svoje logičen. 
Tudi za to, kako so se prebijali z Nemci iz domovine, 
ko so bežali. Dejansko so se bili do zadnjega, kapitu
lacija je bila že podpisana, oni so na tistem mostu, 
ko so se prebijali čez Dravo, delali svinjarije skupaj 
z Nemci. Na oni strani so jih opazovali Angleži ih 
nekateri mislijo, daje bil eden od razlogov, da sojih 
Angleži takoj razorožili in poslali nazaj, tudi to, ker 
so videli Jtaj so tam počeli. Končno pravi, mi smo bili 
slovenska vojska. Če so bili slovenska vojska, ne 
vem, zakaj potem niso branili Slovenije proti okupa
torju. Če so bili slovenska vojska proti koncu, zakaj 
so bežali iz Slovenije. Mislim, daje to čisto jasno, tu 
imamo dokumentacijo, kjer lepo piše, kako jih je 
Mussolini ustanovil z dekreti kot antikomunistično 
milico, kako jih je potem tržaški gaulajter, ko so 
Italijani propadli, ustanovil kot nemško pomožno 
silo, kot tisti pomožni SS, ki je bil v Nurnbergu 
proglašen za zločinskega. Tisto o prisegi me je hudo 
zbodlo. Ko pravi, saj to ni bilo nič, kolaboracija 
z okupatorji je legalna stvar, da si človek reši glavo, 
da človek ne trpi preveč, in mi smo tisto naredili
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Vse priprave na preslavne zgodovinski* dogodkov pri nas
razgaljajo tiste, ki so se v tistem času napačno postavili In zdaj
P P & P __
recimo težave, kako se postaviti, ampak mislim, da 
jih je župan mesta Dresden, kije bilo bombardirano, 
pametno ustavil, ko je dejal, da je to dejanje, ki ga 
z današnjimi očmi lahko samo obsojaš, obenem pa je 
treba zgodovino vzeti v celoti in ločiti te osebne in 
tragične strani od tistega, kar pa je bilo takrat v igri. 
Spet vprašanje, kaj je bilo na začetku, kot v Ameriki 
in kot pri nas. Vse priprave na proslavljanje zgodo
vinskih dogodkov pri nas razgaljajo tiste, ki so se 
v tistem času napačno postavili in zdaj po 50 letih 
skušajo zgodovino prevrednotiti. Želijo jo postaviti 
na čisto druge osnove in govorijo bolj o tem koncu, 
ki je bil potem plačilo za to, kar so oni izzvali 
s svojimi dejanji, kar je fašizem skušal, pa ni dose
gel. Na končuje bila obsodba v Nurenbergu in so bili 
obračuni v Franciji in po vsem svetu, kije trpel. Bile 
so tudi pretirane reči. Tako kot obsojam atomsko 
bombo obsojam povojne pokole, ker niso v skladu 
s tistim, kar smo med borbo imeli za vrednoto. Imeli 
smo sodišča in ni šlo, razen v kakšnih izjemnih 
primerih, kot je rekel včasih Hruščov, da v pretepu 
ne bi izbirali debeline kola. Sloje čez tisto, kar danes 
in tudi takrat nismo odobravali. Ne moreš pa, tega 
kar se je dogodilo in tega kar je dokumentirano, kar 
je zgodovina, zdaj po 50 letih obrniti. Zdi se mi, da 
pri nas mladim ljudem, ki ne poznajo toliko teh 
stvari, z močnimi čustvenimi naboji govorijo samo 
o teh pobojih. Poskušajo prodati tezo, da je bila 
namesto NOB državljanska vojna. S tem zbrišejo 
vsako okupacijo in zameglijo, ali smo mi Slovenci 
začeli ali so bili italijanski okupatorji, Nemci tisti, ki 
so izzvali, daje sleherni pošten človek vedel, kje je 
njegovo mesto. Ta narod, ki je bil za Židi najbolj 
izpostavljen, da izgine, seje moral braniti. Bili so že 
prostori, ki so jim rekli nova Koroška, ker so hoteli 
predvsem koroške Slovence preseliti, izselili so jih 
toliko in toliko, predvsem s Štajerske in z Gorenjske, 
in bi Slovenci kot narod izginili, če ne bi bile vstaje 
na Dolenjskem. Vstaje pa niso dvignili komunisti, 
komunistov je bila ena peščica. Zdaj pa govorijo, da 
je bila to komunistična organizacija, ki ji je šlo samo 
za oblast. V resnici je bil to obupen boj naroda za 
njegovo preživetje. Gre za poizkus tistih, ki čutijo, 
da se bo zdaj prava resnica po 50 letih še bolj 
pokazala in da bodo oni potegnili kratek konec. 
Vsaka reč, ki jo zgodovinarji odkrijejo, je hkrati tudi 
dokaz njihove kolaboracije in njihovih strahot. To je 
zdaj Silvo Grgič, ki ni profesionalen zgodovinar, 
njegova metoda je res zgodovinsko neoporečna, na
pisal knjigo o zločinih okupatorjevih sodelavcev. To 
je prva od njegovih knjig, ki bo izšla in govori samo 
o ujetih partizanih in aktivistih in o ranjenih parti
zanih, koliko so jih uničili. Marsikaj se je vedelo, 
ampak tega se ni vedelo, kar je Silvo Grgič zdaj zbral 
skupaj. Pravi, da je zbral 2484 ujetih in ranjenih 
slovenskih partizanov, kakšna j e bila njihova usoda. 
V naslednji knjigi, ki jo še obdeluje, je opisanih 3246 
zločinov, ki so jih zagrešili pripadniki MVAC, domo
branci in črnorokci, nad aretiranimi aktivisti in 
simpatizerji OF. V tretji knjigi bodo navedeni tisti 
partizani, ki so padli v bojih z MVAC in domobranci, 
okoli 4.000 do 5.500. Če to seštejeta, je približno 
tisto, kar pravijo, da smo jih mi z Vetrinja pobili. 
Tole je naj novejša stvar. Ko se toliko sklicujemo na 
zgodovino, ta jim bo še marsikaj povedala, kar jim 
ne bo ljubo.

PANORAMA: Politizacijo proslavljanj ste
brez dvoma v borčevski organizaciji pričako-

PANORAMA: Tu je tudi cerkev odigrala svojo
grdo vlogo?
POHAR: Zdaj so šli podpisovati poseben poziv. 

Imajo podpisano akcijo, kjer zahtevajo od državnega 
zbora, naj izjavi, daje šlo za državljansko vojno in 
obsodi komuniste, ki so jo zlorabili za prihod na 
oblast, da je šlo za naj večji teror in da je bil po 
končani vojni hujši režim, kot je bil fašistični, itd. 
Prvi podpisniki pa so cerkveni dostojanstveniki naj- 
višjega ranga; čudno, da še škofa ni zraven, so pa vsi 
njegovi. Podpisujejo se v inozemstvu domobranci, 
kot tu doma, pa cerkvene avtoritete. Gre za prizade
vanje, da bi vsebino praznovanja obrnili za 180 
stopinj in iz tega napravili nekaj drugega: prazno
vati oziroma vnašati elemente, ki z glavno temo 
zmage nad fašizmom in osvoboditvijo nimajo no
bene zveze. Če pa vzameš ta njihova stališča, vidiš, 
da so začudo sinhronizirani doma in zunaj. Ne bi 
obsojal medijev, vendar potrebujemo trezno in zba- 
lansirano politiko v času, ko se neka stvar spet 
politizira in preti še globlji razkol, kot smo mu bili

strani, ker so zmerom, kadar morajo Američani iti 
iz svoje dežele intervenirat v Evropo ali kam dru
gam, rezerve. Papež je dal ameriškim škofom dovo
ljenje ali priporočilo, naj rečejo, da je sodelovanje 
s Sovjetsko zvezo upravičeno, ker je Hitler največje 
zlo. Churchill tudi ni bil komunist, pa je šel prvi 
proti Hitlerju, ne pa proti Stalinu, in so bili zavez
niki. Če pa je bil za domobrance Stalin najhujši, in 
verjetno je bil, zakaj pa potem niso šli z Nemci na 
Ruse, zakaj pa so ostali doma za pečjo in se borili 
proti partizanom? Če je bil iskreno njihov nasprot
nik Stalin.

Drugič: teza nikoli nismo prisegli Hitlerju. Ta 
njihova akrobacija okrog tega dokumenta, kije čisto 
jasen, dokazuje, kako jih to peče, da morajo po 50 
letih mladi ljudje, ki niso obremenjeni, kot smo mi 
partizani, videti, kdo se je dejansko boril proti oku- 
patorjau, kdo pa je bil njegov pajdaš. Če je tako, da 
niso prisegli Hitlerju: »Nismo prisegli Hitlerju. Te 
besede ni nikjer v prisegi.« Ja, madona, vsak otrok 
ve, kdo je bil vodja raj ha, taka je formulacija. Ja, 
dajte no, tako sprenevedanje je za intelektualca, kot 
je Drobnič, žalostno. Potem pravi, da so se borili 
proti komunizmu in njegovim zaveznikom. Mi smo 
to razumeli komunizem in njegovi zavezniki — Ame
ričani, Francozi in Rusi in tisti, ki so bili zavezniki 
Sovjetske zveze. Pravi, ne, mi se nismo borili proti 
zahodnim zaveznikom. Kot zavezniki so mišljeni 
naši komunisti, če je tako, da se niso borili proti 
zaveznikom, čemu imamo mi dokument, da so med 
vojno ujete zavezniške letalce bili dolžni po povelju 
aretirati in jih zvezane predati nemškim oblastem. 
Torej niso bili proti zaveznikom. Pa dajte no. Tretja 
teza: Mi nismo nikoli podpisali kapitulacije, kapitu
lirali so Nemci, mi pa ne. Zanimiva teza. Za moj 
okus, to je tudi zgodovinsko interesantno. Prvič mi
slim, da njih ni nihče vprašal, ali podpišejo ali ne, 
ker so bili vazali Nemcev in so Nemci podpisali zase 
in za vse svoje sodelavce, kar so oni bili. Drugič, če 
niso podpisali, to se pravi, da so bili še v vojni. To pa 
je zame nov moment in za to, da so se čutili, da so 
v vojni, je veliko dokazov. Govoril sem s kmeti, ki so 
rekli, domobranci so rekli, mi bomo še nazaj prišli, 
in so dejansko prihajale njihove borbene patrole čez 
mejo in po vojni, po kapitulaciji pobijale. Drugič, ko 
sojih nalagali in so mislili, da gredo v Italijo, kar so 
jim Angleži rekli. Takrat so bili oboroženi in so rekli, 
gremo v Italijo, tam se bomo organizirali, ker se bo 
začela vojna proti Sovjetski zvezi, in takrat bomo mi 
vkorakali tudi v Jugoslavijo. Se pravi, dejansko so se
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s figo v žepu. Lepo vas prosim, kako more pravnik 
prisego, ki je osnova pravnih postopkov, takole tol
mačiti, da je bila to lažna prisega ipd. To daje mla
dini res krasen zgled. In potem pravi, ves čas smo 
vedeli, da bodo Nemci zgubili. Mi smo čakali iz tak
tičnih razlogov, da jih bomo napadli, ko bodo drugi 
obračunali. Ta teza se mi zdi strašno narcisoidna, ali 
to se mi zdi nemogoče zaslepljeno, da ti rečeš, naj se 
veliki tepejo, mi Slovenci pa bomo počakali. To se 
pravi, Američan, Anglež, Francoz, Rus je manjvre
den, on naj preliva kri, Slovenec je pa toliko vreden, 
da ne more krvaveti za svojo domovino. Mar mu ni 
zgodovina dala že dovolj dokazov, kaj smo s takim 
čakanjem pod režimom klerikalcev v zgodovini doži
veli? Kadar smo čakali, smo zmerom izgubili. P° 
prvi svetovni vojni smo izgubili Primorsko samo 
zato, ker so Italijani pristopili k zahodnim zavezni
kom in so bili med zmagovalci, mi smo bili pa flgole- 
In če bi zdaj čakali, bi bili ravno tako ob Primorsko- 
Tako smo j o pa dobili, dobili smo izhod na morje, ker 
smo imeli 9. korpus tam, ker smo bili na pravem 
mestu, ker smo bili na zavezniški strani. S to tak
tiko, ko pravi, da so oni čakali, v resnici niso čakali, 
ampak so pomagali okupatorju in nas onemogočali- 
Sam sem bil v 9. korpusu, take borbe, kakršne smo 
mi nazadnje doživeli, smo vedno doživljali, mi smo 
se čudili, kaj se dogaja, da nas tako tolčejo. Tu so bili 
domobranci najhujši, hujši kot Nemci. To je bila 
taktika, samo da mi ne bi prišli pravočasno pred 
zavezniki. To nam je neverjetno škodovalo, tako 
časovno, drugič pa so nas oslabili. Sicer bi mi prej 
prišli na zahodno mejo in bi še več dobili. Dobili pa 
smo edini med zavezniki premaknitev meje v našo 
korist. Niti Francozom zavezniki niso dovolili, da bi 
kaj dobili, mi pa smo zato, ker smo bili aktivni 
z zavezniki, dobili ta del. To se pravi, da so s taktiko 
čakanja, ki ni bilo čakanje, ampak izdaja, največ 
škodili. Oni so kazali tudi okupatorju na naše ljudi 
in so potem šli v taborišča, pod puške kot talci.

PANORAMA: Govorijo o alternativni manife
staciji. Alije to še aktualno?
POHAR: Ne vem, kaj bodo naredili. Slišal sem, da 

bodo nastopili. To bi še rad rekel, čeprav nočem biti 
noben propagandist za komuniste: Drobnič je rekel, 
partizani se niso borili za Slovenijo, oni so bili izpo
stava Moskve, komunisti so se borili za svetovno 
revolucijo. Največji zločin so napravili s tem, ko so 
nahujskali Slovence, da gre res za boj proti komu
nizmu, za ohranitev vere, da so partizani brezverci, 
ki živijo ob skupnem kotlu, imajo skupne vse ženske 
itd. V Čebinskem manifestu piše: Sleherni borec za 
svobodo slovenskega naroda, v prvi vrsti vsak ko
munist, spoštuje versko prepričanje svojega sobo
jevnika, kajti tisti, ki v tem trenutku, ko gre za 
obstanek slovenskega naroda, seje s tem vpraša
njem vdor med slovenskim ljudstvom, izdaja inte
rese slovenskega naroda. In še: Ustanovni kongres 
govori o tem, zakaj smo ustanovili slovensko par- 
tijo, zato da bi podčrtali pripravljenost boriti se za 
to, da bi tudi slovenski narod svobodneje zadihal- 
Ustanovni kongres KPS manifestira trdno voljo slb' 
venskih komunistov, dati na razpolago svojemu 
ljudstvu vse svoje sile ter izraža njihovo neomajno 
zvestobo slovenskemu narodu. In to je bilo tisto, kar 
je mobiliziralo Slovence. Nobena komunistična 
ideja, ampak to, kar je takrat partija, zavedajoč se 
nevarnosti, kakršna je pretila, povedala. Torej tale 
njegova teza, da to ni bila nacionalno pogojena 
vstaja proti okupatorju, je na trhlih nogah. In še 
zadnje: Ko so se predajali pod poveljstvo Italijanov, 
je njihov general Vittorio Ruggero poveljnik divizij6 
Cravatte rose rekel škofu Rožmanu: MVAC nam 
Italijanom veliko pomaga, a med vami Slovenci 
ustvarja tako sovraštvo, da ga 50 let ne boste mogli 
odpraviti. In to je resnično. To je predvideval Itali
jan in jim je povedal, in kljub temu so šli v izdajo.

Mislim, da so zmedeni. Te njihove izjave, recimo 
Pučnik je rekel v Slovencu: S proslavo želijo doka
zati, da so bili del antihitlerjevske koalicije, da so bili 
del zavezniške vojske. To nikoli niso bili in tega 
nikoli ne bodo dokazali. Drobniča je na televizij1 
vprašal isto. Drobnič pa je že bil v zadregi in je rekel, 
formalno so sicer bili, ampak v resnici so bili to, kar 
sem rekel, borci za komunizem itd. To se pravi, da 
jim malo drsi, jim je nerodno, ko prisluhnejo svojim 
argumentom. Najprej so zahtevali, da grej o v častni 
odbor in so vanj vlekli domobrance, cerkev, to kar 
sploh ne vodi zraven. Crnkovič in Kacin sta rekla, če 
niste zato, ni treba, da ste zraven. In tudi boljše je, da 
greste tisti dan, ko bo proslava, na izlet. Zdi se mi, da
je ta njihova nasilna politizacija in pritisk, ki 6a 
izvajajo, izraz njihove precejšnje zmede in strahu, 
da se bodo razkrinkali, in zato takole, najprej v od
bor, zdaj pa ven. Zdi se mi, da bo vse to negativno za 
ugled Slovenije v naprednem svetu. Ta veliko bolj 
spoštljivo presoja našo NOV. Z'tnik
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Protikomunistični 
hord proti okupatmju

Začnimo za ogrevanje s starim albanskim 
dovtipom! Razmišljajoč o vseobči mizeriji 
pride nekomu na misel, da bi Albanija 
napovedala vojno ZDA, po zmagi pa bi ji 
le-te (očitno po nemškem zgledu) 
pomagale k hitremu razcvetu. Drugi 
nekaj časa globoko preudarja, nato pa 
previdno pripomni: »Ja kaj pa, če 
zmagamo?«

Povsem se strinjam s tistimi 
sodržavljani, ki menijo, da imamo 
Slovenci precej bolj žgočih tem od 
prerekanja o zgodovinskih do
godkih pred 50 leti. Stvar ni nič 
manj nesmiselna, kot če bi se ne
nadoma vsi državljani odločili, da 
sl sami doma izdelujejo čevlje, 
hkrati pa bi vsak svoje ponujal 
na trgu. Namigujem torej na to, 
da naj bi se z zgodovino pečali 
predvsem poklicni Ijutjje in 
morda še nekateri novinarji. 
Kajti končni vtis je, da se vsi pe
čamo z vsem in hkrati nihče z ni
čimer dovolj resno.

Kljub zgornji trditvi prizna
vam, da nas je 50. obletnica konca 
druge svetovne vojne že do
končno potegnila v svoj vrtinec 
in da je prepozno pozivati k pre
udarnosti ali pa jo od kogarkoli 
pričakovati. Na trenutke človek 
skorajda obžaluje, da bi nemara 
bilo za narodov razvoj bolj srečno 
naključje, ako bi se bili vsi skupaj 
znašli na strani poražencev, če

nam že ni bilo sojeno, da bi bili vsi 
med zmagovalci. S tem nočem tr
diti, da so Nemci imeli srečo, čepa 
soje že kaj imeli, Je v tem, da so iz 
vojne izšli neprimerno enotnejši. 
Tudi nočem meditirati o tem, da 
je v človeški naturi nekaj mazo
hističnega, ker pač črnogleda iz
kušnja opozarja, da morajo ljudje 
trpeti, da bi postali plemenitejši. 
Če smo se torej spustili v vses
plošno prerekanje, tedaj je bolje 
v njem sodelovati. Tako se človek 
počuti manj opeharjenega! Med 
nekim brskanjem mi je prišel 
v roke Koledar Svobodne Slove
nije 1949, publikacija argentin
skih Slovencev, ki so po končani 
svetovni vojni zapustili domo
vino. Preden nadaljujem z mi
slijo, moram vnovič postaviti 
— pravzaprav zgolj retorično 
vprašanje, saj odgovora nanj od 
prizadetih ne morem pričakovati 
oziroma ga tako ali tako poznam. 
Le čemu neki je bilo treba prejš
nji oblasti skrivati t.i. politično

emigrantsko literaturo pred svo
jimi podaniki? Prvič je domnevno 
povsem zaupala svojim podani
kom - oni pa njej. Drugič pa no
bene stvari ni mogoče zares skriti 
in preprečiti, če pa to poskušaš, 
postaja kvečjemu bolj zanimiva. 
In končno: ta literatura bi v nemo
gočem govorila v prid povojne 
oblasti. Zlasti ako bi bila ljudem 
dostopna tudi takoj po vojni, ko 
so iz živega spomina poznali ko
maj minule dogodke v resničnejši 
luči, kakor jih poznajo sedanja 
pokolenja. Seveda bi oblast rav
nala tako, če bi (sama sebi) ver
jela, da v resnici želi imeti razgle
dane, kritično razmišljajoče, du
hovno vzravnane podanike...

No, med onim brskanjem sem 
opazil, da »Koledar« vsebuje tudi 
nekakšno kratko kronologijo do
godkov iz druge svetovne vojne 
na naših tleh. Pritegnilo me je 
dvoje kronoloških »notic«. Nava
jam ju po spominu, poudarjene 
besede pa so dobesedne: 1) 39. 4. 
1941: V Ijubljanl je bila osno
vana Slovenska legija kot prva 
protiokupatorska vojaška orga
nizacija, kije združila veliko ve
čino protikomunističnih bor
cev. 3) 15. 7.-15. 11. 1943: velika 
italijanska ofenziva, pustošenje 
Notranjske in Dolenjske ter ne
komunističnega prebivalstva, 
njegovo odvajanje v internacijo.

Kaj pade v oči? Operiranje 
s pojmom »protikomunističen« 
oz. »nekomunističen«. Kako so 
ustanovitelji Slovenske legije 
lahko že 39. 4. 1941 zasnovali 
organizacijo iz protikomunistič
nih borcev? Kakšni razlogi so vo
dili Italijane, da so med svojo 
ofenzivo represirali samo neko
munistično prebivalstvo in zakaj 
ne tudi komunističnega? Saj so 
vendar »komunistični banditi« 
tolkli po okupatorju. Akcij Slo
venske legije proti njemu zgodo

vinske kronike ne beležijo. Ali pa 
je bilo mar vse komunistično pre
bivalstvo v gozdovih? Težko ver
jetno, saj je iz protikomunistične 
agitacije mogoče razbrati, da gre 
za peščico pustolovcev, ki želijo 
Slovenijo položiti pred noge Džu- 
gašviliju. Kakšen smisel bi imelo, 
da bi se za grehe komunističnih 
somišljenikov okupator mašče
val nasprotnikom komunistov, 
saj bi s tem zapravil še zadnje 
sicer močno zaželeno zaupanje 
med okupiranim prebivalstvom!

V obeh navedenih primerih je 
jasno, da gre pri oznaki nekomu
nističen oziroma protikomu
nističen za naknadne ideološko- 
politične pridevke. Če bi npr. na
sprotniki OF vsaj po nemškem 
napadu na ZSSR lahko domne
vali, da se gredo navidezno punta- 
rijo komunisti zato, da bi poma
gali sebi in Stalinu na oblast 
v Sloveniji, tega nikakor niso mo
gli domnevati že 89. aprila 1941. 
Če pa se je Slovenska legija res 
nameravala bojevati proti okupa
torjem in če so bili njeni očetje 
res toliko boljši (patrioti), kot jih 
je bilo najti v OF oziroma KP, za
kaj vendar niso poskušali, preden 
je voz začel drveti navzdol, za 
vsako ceno najti stika z vodilnimi 
v OF in jim predlagati drugačno 
taktiko (...), da bi karkoli ukre
nili že zato, da bi imeli pred zgo
dovino mirno vest, da so posku
sili vse, kar je bilo poskusiti 
sploh mogoče.

Dokaza o kakšnem podobnem 
poskusu ni najti, tega pa ne more 
opravičiti niti dejstvo, da je vod
stvo OF vnaprej obsodilo morebi
ten boj proti okupatQrjem zunaj 
svojih okvirjev. Letošnji jubilej 
naj bo res spomin in opomin, naj 
bo spomenik pogumu in patri
otizmu, a nam Slovencem naj bi 
bil predvsem izziv, da bi celoviteje 
in stvarneje spoznali sami sebe.

Piše: Jože Smole

3 Uspeh

nemških
sindikatov

Ocene o vse manjšem vplivu 
nemških delavskih sindikatov so 
se pokazale za povsem neuteme
ljene. Sindikat kovinarjev je 
s stavko v velikih bavarskih elek
tronskih podjetjih dosegel os
novne zahteve in sprožil po
membne premike v odnosih med 
delavci in delodajalci. Ne samo na 
področju plač, temveč tudi glede 
položaja delavcev v podjetjih in 
v družbi nasploh.

Sindikat kovinarjev IO Metal, 
ki Ima tri milijone članov v osem 
tisoč podjetjih, je v začetku janu
arja postavil tri osnovne zahteve: 
povečanje delavskih plač za šest 
odstotkov, zmanjšanje delovnega 
časa za eno uro na teden, dopol
nilna jamstva za socialno var
nost delavcev.

Direktorji velikih podjetij se 
s sindikatom IO Metal sprva 
sploh niso hoteli resno pogajati. 
Menili so, da so omenjene zahteve 
tako pretirane, da zanje ni vredno 
izgubljati časa. Takšno trdo sta

lišče so gradili tudi na ocenah, da 
je med nemškimi delavci vse 
manj zanimanja za sindikate, da 
se članstvo osipa in da sindikati 
nasploh zgubljajo pomen. To, da 
v zadnjih enajstih letih v Nemčiji 
ni bilo nobene resnejše delavske 
stavke, je samozavest delodajal
cev še bolj utrjevalo. Živeli so 
v prepričanju, da je socialni mir 
avtomatično zagotovljen in zato 
lahko uveljavljajo trdo linijo.

Kovinarji, združeni v IG Me- 
talu, so resnost svojih zahtev pre
pričljivo dokazali s stavko na Ba
varskem. Po odločitvi vodstva 
sindikata je bila ta stavka ome
jena in v nekem smislu samo 
opozorilna, saj sojo organizirali 
le v nekaj velikih podjetjih. 
Hkrati pa so dali jasno vedeti, da 
v primeru neuspešnih pogajanj 
lahko sprožijo obsežne delavske 
stavke po vsej Nemčiji.

Po enajstih dnevih stavke 
enajst tisoč delavcev na Bavar
skem so se menedžerji, združeni

v Gesamtmetallu, resno zamislili 
nad tem opozorilom in svoje za
četno stališče spremenili.

Pomembno je, da se bo dogovor 
o petodstotnem povečanju delav
skih plač, kije bil dosežen na Ba
varskem, razširil na vso Nemčijo. 
To pomeni, da bo tri in pol mili
jona kovinarjev takoj dobilo po
večane mesečne zaslužke. Dogo
vor predvideva, da se bodo v pri
hodnjem letu plače nemških ko
vinarjev povečale še za nadalj
njih pet odstotkov.

Logično je predvidevanje, da 
bodo morali tem spremembam 
slediti tudi delodajalci v drugih 
nemških podjetjih. Uprava ke
mične industrije v Hessu je na
čelno pristala na trinajsto plačo. 
Zavarovalnice so svojim 830.000 
uslužbencem plače že povečale za 
štiri odstotke. Direktorji v nem
ških poletjih so dojeli, da bi se 
bilo tvegano soočiti s širokim 
stavkovnim valom, zlasti v času, 
ko se je vrednost nemške marke 
od začetka leta do zdaj povečala 
za pet odstotkov, s čimer so se 
poslabšali izvozni pogoji.

Sindikat kovinarjev je s pra
vilno odmerjenimi zahtevami in 
z odločnim stališčem dejansko 
zastopal interese vseh nemških 
delavcev. S tem so vsi delavski 
sindikati v Nemčiji dobili večjo 
veljavo. Pokazalo seje, da bo nem
ško sindikalno gibanje tudi v pri
hodnje zelo pomembno.

Dogovorjeno splošno petod
stotno povečanje delavskih plač 
je presenetilo vladne ekonomske

svetovalce, ki so menili, da bi se 
delavske plače letos lahko pove
čale maksimalno za 3,5 odstotka. 
Ugotovili so, da bo vlada sedaj mo
rala v svoji ekonomski politiki 
marsikaj spremeniti.

Delodajalci ocenjujejo, da se 
bodo stroški dela letos povečali za 
4,4 odstotke, v naslednjem letu pa 
za 5,4 odstotka. Predstavniki sin
dikatov pripominjajo, daje pri se
danjih velikih profitih to razme
roma majhno povečanje stro
škov. To tudi potrjuje, da so rav
nali pravilno, ko so v pogojih za 
ponovno rast nemškega gospo
darstva zahtevali, naj bodo tudi 
delavci deležni vsaj dela teh re
zultatov.

Sindikat kovinarjev je uspel 
tudi s svojo drugo zahtevo. De
lovni čas kovinarjev se bo s seda
njih 36 ur na teden zmanjšal na 
35 ur. To bo začelo veljati oktobra 
letos. Do takrat naj bi v podjetjih 
izvedli vse potrebne spremembe 
v proizvodnem procesu. Raču
najo, da bo skrajšani delovnik po
stopno uveden v vseh nemških 
industrijah.

Med dosežki uspešnih pogajanj 
so tudi nova dopolnila o socialni 
varnosti delavcev.

Ob rob komentarju uspeha 
nemških delavskih sindikatov 
naj pripomnim, da so naša sred
stva javnega obveščanja o vsem 
tem bore malo poročala. Gre za 
spodrsjaj ali za podcenjevanje 
sindikatov? Na vsak način so iz
kušnje IG Metala zelo poučne 
tudi za nas.

Danes bivanja je dandanašnje 
priklicevanje teme v eksistenco 
tako posameznika kot celotnega 
naroda, ki mu j e v zdajšnjosti živ
ljenja uspelo domovino obivanjiti 
v strukturi svoje samostojne dr
žave na principih enakopravno
sti, enakovrednosti in svobode. To 
je udejanjil s svetovljansko opre
deljeno voljo in močjo, ki se kre
irata v tostranem vitalizmu, ka
teri absolutno zavrača kakršno
koli ideologizacijo in dogmatiza- 
cijo, obe mišljenjski konstrukciji 
pa se na žalost razraščata kot ple
vel na prikraju slovenskega 
njivja, saj se na domačih poljinah 
želi preprečevati in celo prepove
dati samostojno in izvirno ter iz
vorno bistvo bivanja. Zato se ne 
čudimo, če se v zameno za upanje 
kali strah, ki naj bi se ozrnil kot 
strahospoštovanje. Vendar pa je

še v isti sapi potrebno povedati, 
da se ta življenjska drža ne more 
osemeniti brez tako ali drugače 
mišljene prisile, ki je lahko glede 
na zgodovinsko izkušnjo Slo
venca le kratkega veka, kar se
veda še ne pomeni, da se lahko 
predamo kakršnikoli brezskrb
nosti, ampak sta naša pravica in 
dolžnost, da svoje spoznanje in 
prepričanje imaginiramo in 
transcendiramo iz svoje osebno
sti v zemeljsko verovanje.

Klici teme se želijo oglasoviti in 
ubesediti najprej v razumevanju 
materinstva, ki naj bi se odpo
vedalo svoje idividualne in dru
žinske etike, torej tudi svojega 
človeškega in človečanskega po
slanstva, kar navsezadnje po
meni, odreči se svoji poklicanosti 
vzgajati otroka. To pa j e diktat, ki 
dogmatizira detinstvo v eni sami

zveličavni in blagoslovljeni res
nici, kar pa je odvzemanje lepote, 
čarobnosti in čudežnosti, darež- 
ljivosti in samoodločanja vsa
kemu komaj nerojenemu člo
veku, ki vsakič zagleda svet 
predvsem iz ljubezni, če seveda ta 
ni čredno naročilo ali pa zadovo
ljevanje zapovedanih potreb.

Slovenec mora danes biva
nja zagledati v osvobajanju ma
terinstva, da bo tako dandanaš
nje bistvo eksistence spoštova
nje samoizpovednega odločanja 
in da bo vsaka individualna odlo
čitev neposredni smisel, ki bo 
zmoti zapiral tostrano sapo. Ma
terinstvo mora najti v nazoru 
posameznika in nacije prostor za 
svojo zavest, ki ne sme biti nič 
drugega in drugačnega kot eksi
stencialistični smoter in cilj, 
saj biti poslan za rojevanje, ne 
pomeni gnezdenje za božjepotno 
izpovedovanje ter pomniški spo
min in kapelično priklicevanje 
prepričanja in vere.

Vzgajati in učiti, vedeti in znati, 
zapomniti si in spoznati se, iskati 
zavest za najdenje, prepričanje in 
verovanje, je gotovo civilno kul
turološko in religiološko deter- 
miniranje osebnosti kot individu
uma v srčiki nacionalnega obče
stva, ki se s svojo samokreacijo in 
samoizpovednostjo zagleda in zr

cali v življenju svetosti živetja, 
imenovano pa se lahko instituci
onalizira le, če se hkrati samoo- 
svobaja, pa najsibo v družin
skem krogu domačega og
njišča ali pa v okolju samolzbi- 
rajočega vrtca, ki nikakor ne 
sme biti nadomestek za nekoga in 
nekaj, ampak je lahko le kaži- 
potno pomagalo za pravilnejšo 
odločitev pri iskanju enopotja na 
križišču smerokaznih večpotij.

Civilni vrtec ne more biti ne
gacija individualnosti, družin- 
skosti in občestvenosti, ampak je 
prav nasprotno prirodno osvoba
janje enakopravnosti in enako
vrednosti. Je naturno soustvarja
nje osebnosti v naročju detinstva, 
kar je nezamenljivega pomena za 
poetološko osmišljeno otroško 
igro, ki seveda ni nič drugega kot 
mitologizacija vere o resničnosti 
in lepotju življenja, vendar le 
v ohišju edinega vodila, ki ga ime
nujmo samoizbiranje. Kakršna
koli zapovedana selektivnost in 
narekovana izolacijskost ter izk- 
ljučevanost vodijo vsako dete iz 
otroškosti v temo bivanja, od 
tega pa ni več veliko korakov do 
ene same dolge noči brez luči in 
svetlobe.

Civilni vrtec mora biti brez 
verouka!

__________

___ ___________
S&i-Š-i-

Potem ko smo slišali liberal
nega poslanca gospoda Janeza 
Kopača, je postalo popolnoma 
jasno, da je parlamentarna 
bitka za usodo mariborskega 
Tama le fasada za zazdaj ne
vidne poteze, ki jih nekdo pri
pravlja in dela v ozadju. Da se 
glede Tama nekaj dogaja za ku
lisami, je bilo sicer v kuloar- 
skem obtoku že prej, vendar 
vsakega trnka, ki ga spretni lo
biji mečejo v areno javnosti,

Razganialec
res ni kazalo kar pogoltniti. Prevečkrat^ je pač pokazalo, 
da gre le za vabe za najbolj neumne ribe.

Takoj ko je gospod Kopač odprl usta in za Tam predlagal 
ustanovitev by-pass podjetja, so se mnogi - najprej v parla
mentu, nato pa tudi zunaj njega in še posebej v Mariboru 
— zagotovo vprašali, le kakšen scenarij ima pripravljen. Pri 
znamenitih banderolah se je sicer pokazalo, da zaletavost 
gospodu Kopaču ni ravno tuja, vendar pa je Tam vse kaj 
drugega kot so videoteke. By-pass za takega giganta, kot je 
Tam oz. kar je od njega še ostalo, pač ne more biti trenutna 
zamisel, s katero bi Kopač kontriral vladi oziroma njeni 
nameri, da Tam sanira, pač pa ima zagotovo svoj rep in glavo 
in domišljeno tudi vse, kar pride vmes.

Res, da je Kopačeva zamisel dokaj klasična: vse, kar je 
dobrega, naj bi pohrustal by-pass. Tudi nekaj dolgov, kajpak 
čim manj, naj bi prevzel, vsa druga šlamastika pa naj bi 
padla na pleča delavcev in države. Morda bi se ta by-pass celo 
imenoval Novi Tam, saj s takimi by-passi že imamo izkušnje 
pri bankah.

Kdo naj bi dobil v roke Novi Tam, gospod Kopač seveda ni 
povedal. Bog ne daj, saj se take karte ne razkrivajo. Prav nič 
pa ni treba dvomiti, da je za vsem kakšen od liberalnodemo
kratskih poslovnofinančnih lobijev, ki so v Mariboru oz. 
Tamu le zavohali zanimiv grižljaj. Zato bi bilo kajpak po
trebno celoten Tam najprej pognati v stečaj in se s tem rešiti 
tudi državnega deleža, ki je za skrite bodoče lastnike prav 
gotovo moteč. Pri vsej zadevi žal gospodu Kopaču ne moremo 
verjeti, da mu gre predvsem za državni denar, ki naj ga ne bi 
dajali za reševanje velikih podjetij, saj vsaj vladni računi 
kažejo, da bi državo in davkoplačevalce Tamov stečaj zelo 
veliko stal. Še najbolj poceni pa bi jo odnesle banke, kijih ni 
bilo prav nič sram, ko so Tam izčrpavale z dragimi krediti. 
V Tamu pa so se v zadnjih letih, ko jim je voda že tekla v grlo, 
najbolj korektno obnašali prav do bank, saj so jim, če je le 
bilo kaj denarja, pridno vračali dolgove.

Pri vsem tem je še najtežje sprejemljivo, da gospoda Ko
pača usoda Tamovih delavcev bolj malo zanima. Še manj ga 
zanima udarec, ki bi ga s Tamovim stečajem dobilo že tako 
hudo načeto mariborsko gospodarstvo. Recepta, po katerem 
bi šlo za prevzem najboljšega, za delavčev kruh in vodo pa
naj poskrbijo drugi, res ni mogoče šteti za zdravilnega.

Kljub temu, da se ob trdnosti, 
s katero je gospod minister za go
spodarstvo dr. Maks Tajnikar zago
tavljal, da verjame v Tamovo sana
cijo, lahko vprašamo, ali je res
nična, tako govori, ker ga v času 
polaganja računov ne bo več zra
ven, mu vendar velja priznati željo, 
da s Tamovim stečajem ne bi še . 
zaostrili tamkajšnje socialne krize. % 

Dr. Tajnikar zagotovo svoje vere 9 
v sanacijo ni izrekel kar tako In ^ 
brez adutov, ki jih že Ima ali pa

Reševalec
nanje računa. Ne glede na to gre Tajnikarju priznanje za pogum” 
saj je hkrati nasprotoval tudi Kopačevemu by-passu. Vendar pa je 
bilo pri ministru opazno tudi načelo, da v teh, predvsem za gospo
darstvo zmešanih prehodnih časih ne gre igrati zgolj na liberali
stične strune, iz katerih prihaja samo popevka, naj propade vsak, 
ki ni sposoben sam preživeti. Ta država, če se že Ima za naslednico 
prejšnje, ima do gospodarstva na račun minulih časov tudi precej 
moralne In materialne odgovornosti m zato tudi obveznosti.

Tam pač nikriv, če je moral biti prej tako rekoč državno podjetje, 
kije moralo zadovoljevati državna naročila, predvsem vojaška, in je 
zaradi tega moral investirati denar za stvari, ki jih na »civilnem« 
komercialnem trgu sploh ne bi potreboval. Tam seveda tudi ni nič 
kriv, če so z nastankom nove države državna naročila usahnila in 
če tistih reči, ki jih je kupovala JLA in prek nje tudi nekatere 
»prijateljske« tuje armade, sedaj ne marajo ne domači in ne tuji 
vojaški kupci.

Sedaj naj bi bil Tam kriv, ker je na ruski trg, ki ga mnogi 
imenujejo mafijskega, prodajal svoja vozila s pomočjo visokih pro
vizij, ker pač drugače - to ugotavljajo tudi Američani - v Jelcinovi 
državi ni mogoče poslovati (dobri poslovale! vedo povedati, da npr. 
tudi v Romuniji in Bolgariji brez visokih podkupnin ne prideš 
nikamor. Pri tem je prav zanimivo, da kakšne čevljarne, ki čevlje 
razprodaja globoko pod ceno, nihče ne bo vlekel za ušesa. Zdi se, da 
bi Tam bolje naredil, če bi delal taka vozila, ki bi bila dobra samo za 
zalogo, ker bi tedaj pač lahko rekli le, delali so zanič, pa kaj, to se 
pač vsakemu lahko zgodi.

Sicer pa, ali ni bistvo vsake sanacije delati bolje, kaj boljšega, 
dobičkonosnega. Dr. Tajnikar pravi, daje pogoj za to novo vodstvo. 
Pa naj bo, saj je tudi tujim opazovalcem Tama zelo dobro znano, da 
je njegovo največje premoženje zelo dobro strokovno podkovan 
delavec. Kopač bi te delavce rad po kratkem postopku razgnal. Dr. 
Raj nikar bi jim rad dal priložnost, da postanejo rentabilni. Če mu 
bo uspelo, bodo nanj hitro pozabili, če mu bo spodletelo, ga bodo 
pribijali na križ, kjerkoli že bo. V vsakem primeru pa se bo Tam ali 
Novi Tam zaradi preživetja moral ženiti tudi s hudičem, pa četudi 
s poševnimi očmi. Boža Gloda
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Izidor Slatner, direktor Tovarne pohištva Brežice meni:
v

IZVOZNIKI SO ZA DRŽAVO 
OČITNO PREMALO ZANIMIVI
Pred dvema letoma nas je stresel padec krone. Mnogo truda in znanja smo 
vložili, da smo se znebili neprijetnih, posledic. Razkorak na področju 
valutnih razmerij nas spravlja v zelo težak položaj. Zbornica je proračunska 
ustanova, zato ni prave koristi od nje.

SLATNER: »Mi smo pretežni izvoznik. Že 
dolgo se naš izvoz giblje med 60 in 70 odstotki 
celotne realizacije. Glavni vzrok za veliko 
krizo leta 1992 je bila izguba jugoslovanskega 
trga. Tedaj smo se morali čez noč preusmeriti 
in iskati nova tržišča. Pozitivno v tistem tre
nutku je bilo, da smo bili že v preteklosti 
izvozno usmerjeni. Tako smo lahko izpad trga 
nadomeščali z drugimi programi, ki pa niti 
slučajno niso bili tako dohodkovni kot v bivši 
Jugoslaviji. Čez noč ne moreš pridobiti kako
vostnih poslov. Bistveni vzrok za krizo leta 
1992 je bil razkorak med revalorizacijsko 
stopnjo in devizno rastjo. Izračunali smo, da 
smo v tem letu izgubili milijon mark zaradi 
tega, ker smo pretežni izvozniki. Morali smo 
korenito spremeniti celotno poslovanje in iz
delati razvojni sanacijski program.«

PANORAMA: So letos razmere približno 
enake?

SLATNER: To bom v nadaljevanju. Zdaj me 
sprašujete za leto 1992. Na švedsko tržišče 
smo plasirali 50 odstotkov izvoza. Švedska 
krona je padla za 22 odstotkov čez noč. Takrat 
smo bili preveč vezani na enega kupca, to je 
bila Ikea. Plačilo, 1,5 milijona švedskih kron, 
smo dobili točno naslednji dan po devalvaciji 
krone. To seje zgodilo novembra, blago pa smo 
izdali septembra in se nam je kalkulacija v ce
loti podrla. Dobili smo zagotovila, da bomo to 
nekako uskladili, da bomo breme porazdelili 
s kjapcem, toda rezultat je bil enak ničli. Dobili 
nismo ničesar. Problem je bil še ta, da smo 
morali tudi naprej prodajati, za 1,5 milijona 
švedskih kron mesečno samo temu kupcu. 
Tega blaga nismo smeli oziroma mogli ponu
diti drugam. To so specifični izdelki, ki jih ni 
bilo mogoče ponuditi drugam, saj so to kompa
tibilni programi. To je bil še eden dodatnih 
zelo zelo hudih udarcev. Potem smo začeli 
intenzivno iskati tudi druge kupce, zmanjše
vati, v drugi fazi po šestih mesecih, celotno 
produkcijo in uspeli smo dobili določene boni
tete. Še zdaleč pa ne takih, kot smo jih imeli 
pred devalvacijo krone. To so bili osnovni pro
cesi, ki so se odvijali v letu 1992 in ki so 
povzročali kritično situacijo.

V letu 1993 smo to sanirali, S pomočjo 
banke in kolektiva smo izdelali razvojni sana
cijski program. Predvideli smo določene re
dukcije, ki smo jih potem v blažji obliki tudi 
realizirali. Tako intenzivnega izvoza ob takih 
cenah na Švedskem nismo smeli nadaljevati. 
Obdržali smo nekaj programov za Ikeo, preo
stalo pa smo sistemsko ukinjali, tako da smo 
ta program zdaj spravili na minimum.«

PANORAMA: Sli ste na druge trge. Ka
tere?

SLATNER: »Šli smo na nemški in francoski 
trg, delno na arabskega. V naši strategiji sku
šamo večati delež lastnih programov, kar nam 
je v zadnjih letih lepo uspelo. Delež lastnih 
programov smo v strukturi zvečali za 18 od
stotkov, medtem ko so se tuji za enak odstotek 
zmanjšali. Takšno strategijo imamo tudi za 
v prihodnje. Ponuditi hočemo čimveč komplet
nih programov, ker so dohodkovno bistveno 
boljši kot pa tuji programi.«

PANORAMA: Ali pomeni lastni program 
lasten dizajn, lastno prodajo itn.?

SLATNER: »Prodajne poti so odvisne od 
dežele oz. področja, na katerega ponujaš. Pone
kod lahko pridemo direktno do kupcev, v ve
liki večini pa se poslužujemo grosistov in prek 
njih vključujemo v distribucijske mreže. 
V arabske dežele smo prodajali posredno 
preko grosistov, ker so tam trgovine manjše. 
Na njihov trg moramo poslati vsaj en kontej
ner spalnic, imeti hočejo še določen asorti- 
man, tako da moramo delati z grosisti, ki po
tem pokrivajo 15 do 20 trgovin.«

PANORAMA: Koliko Imate v celotnem 
obsegu lastnega programa?

SLATNER: »Zdaj gaje več kot 50 odstotkov. 
Mislim pa ga še strateško povečevati in inten
zivno delati na tem, ker vidimo, da je to per
spektivno boljše.«

PANORAMA: Pohištvene zmogljivosti 
v Sloveniji so bile velike. V sedemdesetih 
letih so se tovarne pohištva zelo razvile. 
Vse te tovarne so še danes v velikih teža
vah In te programe opuščajo. Kaj je po 
vaši sodbi vzrok za to, da so zašle v te
žave? Se recimo manjša poletja lažje ko
sajo na tujem trgu?

SLATNER: »Pri nas je bilo prej 400 zaposle
nih. Prej smo bili eden večjih proizvajalcev. Še 
danes spadamo med enega največjih izdeloval
cev ploskovnega pohištva. Mislim, da razen 
Garanta ni večjega od nas. Idrija ima pomem
ben delež, vendar ima zraven še masivno in 
žagarsko proizvodnjo. Alples ima še več dru
gih segmentov, močno se je preusmeril na 
masivno pohištvo. Tako smo dejansko med 
prvimi tremi proizvajalci v Sloveniji na kla
sični ploskvi. Že v preteklosti nismo spadali 
med majhna podjetja.

V naši zgodovini, ta sega precej desetletij 
nazaj, smo negovali kakovost in smo po njej 
poznani še danes. Kakovost je sicer zelo rela
tivna stvar, ki včasih ni adekvatna ceni. Lahko 
imate zelo poceni izdelek, pa je kakovosten, 
lahko pa zelo dragega in nekakovostnega. Za
nesljivost naše kakovosti je omogočila, da smo 
to krizo premagali. Razen simboličnih rekla
macij na Zahodu, teh sploh ne poznamo. Drugi 
izredno odločilen dejavnik pa je bil ta, da smo

bili sposobni zelo prožno in hitro reagirati na 
spremembe in v dveh, treh mesecih osvojiti 
nov program. Ne bom omenjal, koliko nepre
spanih noči in dela je bilo, da smo recimo od 
idejne skice do nastopa na trgu potrebovali le 
tri mesece. To je tisto, kar nas je tudi obdržalo 
v konkurenci z velikimi ploskvaši.«

PANORAMA: Kaj pa cenovni razredi?
SLATNER: »Naša cenovna pozicija ni naj

nižja, gravitira proti srednjemu razredu in je 
v teh dimenzijah tudi danes. Hočem reči, da 
smo na zahodnih in drugih tržiščih prisotni 
predvsem v spodnjem srednjem razredu, ker 
z našo tehnologijo ne moremo delati kakih 
super specialnih izdelkov. Smo pa zaradi naše 
prožnosti sposobni zelo hitro reagirati in po
nuditi zelo velike in široke palete izdelkov, 
takšnih, ki so trenutno tržno zanimivi.«

PANORAMA: Kakšen Je plod domačega 
znanja?

SLATNER: Naša tovarna je na področju 
tehničnega sektorja imela in ima dobro poli
tiko. Strokovnjakov nismo odpuščali, hoteli 
smo obdržati vse kvalificirane delavce. Res je, 
da jih je nekaj pobegnilo, zaradi boljše pozicije. 
Da smo lahko to krizo prebrodili, je bilo po
membno ,da je v tovarni ostala osnova vod
stvenega kadra. Z enotnim pristopom smo pri
šli do kakovostnih rezultatov. Je pa trenutna

situacija spet taka, da vse kaže, daje slovenska 
ekonomska politika naperjena proti pretež
nim izvoznikom. Lani je bila revalorizacija 
18,3 odstotka, rast marke je bila okoli 6 od
stotkov, da ne govorimo o lirah, dolarjih in 
drugih valutah, ki so padle. Celoten dispro- 
porc moramo pokrivati sami. To pokrivamo 
v breme naše posodobitve, kar nas bo teplo 
jutri, in seveda v breme osebnih dohodkov.«

PANORAMA: Če se z mikro ravni vrneva 
na makro raven, kaj hi morali narediti? 
Kaj storiti za izvoznike?

SLATNER: »Osnova za izvoznike je, da se 
jim njihova vloga pri vseh teh naporih in 
osvajanjih tujih tržišč z državnega vidika de
jansko tudi prizna. V januarju je podjetniški 
tečaj marke padel za en odstotek. Danes do
bimo en odstotek manj za marko. Naša vlada 
in naša statistika pa sta izračunali, da je za
radi podražitve zelenjave, kar je zame anek
dota, bila januarja revalorizacija 1,1, zdaj je 
0,9, tako da smo praktično marko uspeli raz
vrednotiti približno za 3 odstotke. Osebno me
nim, da bi moral veliki R kot postavka zginiti 
iz normalnega in vseh statističnih in drugih 
dokazov. Država mora seveda pri takšnih tež
kih investicijah, kot so osvajanja tržišč, poma
gati. Mi del programa izvažamo tudi v Ame
riko, zaradi gibanja dolarja pa je kalkulacija 
praktično uničena. Zdaj sta dve poti: ena je 
tista najbolj drastična, da proizvodnjo usta
vimo, ker ne pokrivamo teh stroškov. Druga 
pot pa je, da se s teh tržišč ne umikamo in da 
te izvozne razlike premostimo s pomočjo dr
žave. Ne govorim samo za nas, govorim za vse 
izvoznike. Mi bi samo z denarjem za' stroške 
revalorizacije, ki smo jih imeli nasproti 
marki, lahko naredili drobne posodobitve za 
razvoj in bi bili lahko tudi jutri konkurenčni. 
V teh dimenzijah, in če se bo to tako drastično 
nadaljevalo, kot se je začelo, pa se zna zgoditi, 
da bomo v svetovnem merilu dejansko začeli 
izpadati in da bomo zaradi nedohodkovnosti

PANORAMA: Mislite, da gospodarska 
zbornica na tem področju naredi dovolj 
ali ne?

SLATNER: »Mislim, da je gospodarska 
zbornica ena izmed sestavov, ki so ostali iz 
prejšnjega obdobja. Članstvo v zbornici je ob
vezno. To pomeni, da je to proračunska usta
nova. Ne bom rekel, da se posamezniki ne 
trudijo, vendar dokler bo to obvezno združeva
nje in bodo ljudje dobivali denar zato, ker je 
takšen ključ in takšen zakon, se ne bo nič 
spremenilo. Tudi osnutek novega organizira
nja zbornice je takšen, daje članstvo obvezno, 
prispevek je po številu zaposlenih, po kapi
talu. To po domače pomeni, da imajo konstan
ten vir. Rezultati njihovega dela pa so lahko 
dobri ali pa slabi. Članstvo v zbornici bi mo
ralo biti neobvezno, ker bi se potem znali zelo 
hitro organizirati. Če ste samo subvencioni
rani in nimate nikogar zadaj, seveda niste 
produktivni. Akcije zbornice so premehke, 
vsaj kar zadeva izvoz, ker 75 odstotkov podje
tij, ki so vanjo včlanjena, ne sodi med izvoz
nike. Nimajo tega interesa, naš glas pa je v tej 
grupaciji očitno prešibak. Moja osebna ocena 
je, da bi moralo biti tisto podjetje, ki se je 
sposobno na zahodnem tržišču prebijati in 
tam s svojimi izdelki obstajati, za državo naj
bolj perspektivno.

PANORAMA: Najhujše ste prebrodili, 
hkrati je ob tem tekel tudi proces lastnin
skega preoblikovanja.

SLATNER: »Naša vloga za prvo soglasje je 
na agenciji. Stvari usklajujemo, vprašanja pa 
so včasih malo smešna. Tukaj ni nič spornega 
in mislim, da bomo soglasje dobili. Planiramo 
notranji odkup. Kdaj pa bo to, je težko reči. 
Ustrezalo bi mi, da bi ostal rok 1. julij.«

PANORAMA: Kakšen odnos so Imeli de
lavci do menedžmenta, do vodstva v času 
krize?

SLATNER: »Delavci večkrat vseh dogodkov 
niso razumeli in zato je bilo tudi nekaj nestrp

prisiljeni v še nadaljnje redukcije; morali 
bomo zmanjševati produkcijo, ker neekono
mično ne smemo poslovati.

Pri taki strategiji nasproti izvoznikom je 
velika nevarnost, da bodo podjetja morala od
puščati ali pa se celo zapirati. Specifika v Slo
veniji je čudna, ker je 25 odstotkov pretežnih 
izvoznikov. To pomeni, da smo na tehtnici 
države in gospodarske strategije v sekundar
nem planu in nimamo prioritete.«

PANORAMA: Notranjih rezerv pa tudi 
nimate toliko.

SLATNER: »Dejansko jih nimamo in smo 
se v tem obdobju popolnoma izčrpali. Zdaj, ko 
bi morali iti počasi navzgor — menim, da smo 
imeli pravilen pristop — bomo spet padli in to 
bo šlo rapidno navzdol. Upam, da bo logika 
vseeno zmagala. Od časa, ko politika ugotovi 
in potem reagira, poteče po mojih izkušnjah 
približno šest do devet mesecev.«

nosti. Toda uspeli smo jo tudi s pomočjo sindi
kata spraviti v pravilen tok. Osnovna napaka, 
ki se je vedno dogajala, je bila ta, da smo videli 
devalvacijo novembra, posledica pa se je poja
vila februarja. Takrat so šele prišla plačila 
nazaj. Mi smo dogodke napovedovali. Delav
cem smo v vseh fazah skušali pošteno pove
dati, kakšna je situacija. Res je, da so bili 
nekateri zelo nestrpni, veliko kritik je bilo 
tudi objektivnih. Tudi v vodstvu smo naredili 
nekaj napak. Javno sem priznal, da se čutim 
odgovornega, ker takrat nisem predvidel 
padca švedske krone. Predvidel sem ga, nisem 
pa računal, da od kupcev ne bom dobil nobene 
podpore, saj smo imeli predhodne pogovore, 
da bomo podporo dobili. To je bila vodstvena 
napaka, s katero delavci niso imeli ničesar. To 
je strateška napaka, ki nas je tudi veliko 
stala.«

Marjan Horvat

Po več stoletjih ponovno
PROTESTANTSKI KATEKIZEM na Slovenskem.
Knjiga s 500 stranmi kot - dialog 

med posameznikom in religijo 
med teologijo in humanistično znanostjo 
med cerkvijo in družbo

Dodatek v PROTESTANTSKEM KATEKIZMU prinaša:
- vse predgovore slovenskih protestantskih piscev v njihovih delih v sodobnem slovenskem 
knjižnem jeziku (Trubar. Dalmatin in prekmurski protestantski pisci)
- literarnozgodovinski esej
- fotografije vseh slovenskih evangeličanskih cerkva s temeljnimi zgodovinopisnimi podatki 
PROTESTANTSKI KATEKIZEM bo izšel v začetku letošnjega junija.
Založnika sta ČZP Enotnost in Evangeličanska cerkev v Sloveniji.
Maloprodajna cena PROTESTANTSKEGA KATEKIZMA bo 10.000 SIT. V prednaročilu vam 
nudimo 20-odstotni popust in plačilo v enem ali v dveh obrokih.
Prvi obrok v prednaročilu znaša 5.000 SIT. Knjigo lahko naročite in plačate prvi obrok pri ČZP 
Enotnost, Dalmatinova4, Ljubljana.
Drugi obrok v znesku 3.000 SIT boste plačali ob prevzemu PROTESTANTSKEGA KATE
KIZMA ali pa po prevzemu knjige na pošti.
Prednaročila sprejemamo do 15. aprila 1995.
Zaradi omejene naklade vas pozivamo, da knjigo nemudoma naročite!
KNJIGA, KI JE VEČ KOT KATEKIZEM!

K
Naročilnica za Protestantski katekizem
Pri ČZP Enotnost naročamo_________ izvodov Protestantskega katekizma

Knjigo pošljite na naslov:---------------------------------------------------------------------------------------------------------

Ulica, poštna številka in kraj:------------------------------------------------------------------------------------------- ---------

Ime in priimek podpisnika:____________________________________________________________________

1. Račun bom(o) plačal(i) v enkratnem znesku - po povzetju (v predplačilu do 15. aprila 1995 je cena 
8.000 SIT)

2. Račun bomo plačali v dveh obrokih (v predplačilu do 15. aprila 1995 znaša I. obrok 5.000SIT. po prevzemu 
pa še 3.000SIT)

3. EMŠO za individualne naročnike---------------------------------------------------------------------- ---------------------

Datum naročila---------------------- -------------------- Podpis naročnika____________________________

Stroški dobave in 5-odstotni davek so vključeni v ceno
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ZENSKE PRIHAJAJO
V okviru slovenskih, priprav na

4. svetovno konferenco OZN 
o ženskah v Pekingu je bila od 34. 
do 36. marca v Ljubljani medna
rodna ženska delavnica: Soodvis
nost ekonomskega In socialnega 
razvoja - ženske perspektive.

Udeležilo se je je 33 strokovnja
kinj in članic levih strank in na
prednih ženskih gibanj iz petnaj
stih držav iz vse Evrope in gene
ralna sekretarka Ženske sociali
stične internacionale.

Delavnica je potekala pod okri
ljem Evropskega foruma za de
mokracijo in solidarnost, soorga
nizirala pa stajo Center za napre
dek žensk iz Poljske in Ženski fo
rum ZL.

Težave, s katerimi se v procesu 
burnih strukturalnih sprememb 
na Zahodu in t.i. tranzicije 
v Vzhodni in Srednji Evropi sre
čujejo ženske, so si zelo podobne, 
močno pa se razlikujejo po silovi
tosti, s katero pritiskajo na ra
zlične družbe.

Vsaka nacionalna družba pose
bej in Evropa kot celota je pred 
izzivom: kako na vse bolj odpr
tem trgu blaga in kapitala pove
čati svojo konkurenčnost in kdo 
so tisti, ki naj plačajo potrebne 
Prihranke. Vsej Evropi je tudi 
skupno, da se uveljavljajo težnje, 
da se te prihranke odkrije v real
nem nižanju mezd, skrčenju soci
alne države (javno financiranega 
otroškega varstva, šolstva, zdrav
stvenega in socialnega varstva), 
zmanjšanje stroškov proračunov 
za vzdrževanje vsaj osem odstot
kov stalne armade brezposelnih 
in rastočega števila upokojencev 
naglo starajočih se družb.

Vsej Evropi je skupno, da žen
ske v njej tvorijo skoraj polovico 
vseh zaposlenih, hkrati pa sta 
v Evropi le dve državi, kjer se je 
uravnovesilo tudi politično pred
stavništvo spolov v vladi in parla
mentu (Norveška in Švedska). 
Ker ne morejo enakopravno so
odločati o vseh najpomembnejših 
razvojnih vprašanjih, so po vsej 
Evropi ženske še vedno večinoma 

, med slabše plačanimi, revnimi in 
Preobremenjenimi z delom za 
družino, pretežno tudi prevladu
jejo med brezposelnimi, zaposle
nimi za skrajšan delovni čas in 
na trgu črnih zaposlitev. Pre
težno moška politika, celo če je

socialnodemokratsko oprede
ljena, praviloma ne razmišlja 
o tem, daje hitrejši družbeni raz
voj mogoče graditi tudi na boljši 
uporabi ženskega znanja in ino
vativnosti, na novi pogodbi med 
spoloma in na solidarnosti med 
generacijami. Strukturne spre
membe v Zahodni Evropi in pre
hod na tržno gospodarstvo 
v Vzhodni in Srednji Evropi se 
tako praviloma spreminjajo 
v klavrno možnost, da si ženske 
ponovno priborijo raven enakih 
možnosti spolov, ki je bila - že 
dosežena.

Strahotno povečana konku
renca na trgu dela, svobodno gi
banje mednarodnega kapitala tja, 
kjer so profiti naj večji, ker je delo 
najcenejše in so stroški proizvod
nje najnižji, pritiska na dosežke 
socialne države po vsej Evropi. 
V državah Srednje in Vzhodne 
Evrope se je nevarno zmanjšala 
sposobnost ljudi, da bi ubranili 
doseženo raven socialne varnosti 
in enakih možnosti za oba spola.

Ekonomska kriza socializma 
osemdesetih let je politično ni
halo v Vzhodni in Srednji Evropi 
potisnila močno na desno. Takoj 
po padcu berlinskega zidu so na 
oblast prišle strastno antikomu- 
nistične politične koalicije brez 
kakršnekoli jasne predstave 
o tem, kaj, kako in zakaj je zares 
treba spremeniti. Na njihove ne
jasne predstave o demokraciji in 
tržnem gospodarstvu se je z vsi
ljevanjem svojih šok terapij 
usedla še mednarodna finančna 
srenja in jim prodala odvajala, ki 
si jih v takih dozah nikoli ne bi 
upala predpisati nobeni razviti 
ekonomski državi: bliskovito
splošno privatizacijo (ko v An
gliji na primer samo majhen del 
državne lastnine počasi in za 
strašno ceno privitizirajo že 18 
let), ostro zmanjševanje držav
nega dolga in uveljavljanje sta
bilne domače valute (tačas ko se 
ZDA že desetletja veselo utapljajo 
v ogromnem državnem dolgu in

mirno opazujejo devalvacijo do
larja na svetovnih borzah), dra
stično zapiranje velikih zgubar- 
skih industrijskih gigantov 
(Nemčija pa svoje železarne in 
rudnike previdno sanira že deset
letja), energično krčenje stro
škov za socialno državo (tak po
skus je Berlusconijev spopad 
z upokojenci spremenil v padec 
njegove vlade v Italiji).

Upravičena zamera ljudi v nek
daj socialistični Evropi do mono
polne birokratske države je pri
peljala do njihove nezaupljivosti 
do države nasploh. Na vzpon kon- 
zervativizma in tradicionalizma 
se je v tem delu Evrope marsikje 
nalepila preutrujenost žensk, ki 
so desetletja klecale pod dvojnim 
bremenom polne zaposlitve in te
žavne preskrbe družin z najnuj
nejšim za golo preživetje. Tako so 
nove družbene elite vrednote 
družbene enakosti, pravičnosti in 
socialne varnosti ter internaci- 
onalizma skoraj brez odpora za
menjale za svetost privatne last
nine, pravico bogatih in sposob
nih, da vsilijo svoje interese rev
nim in manj podjetnim, »pra
vico« številčnejših narodov, da 
vladajo manj številčnim in manj
šinam. Prevrat v vrednotah je 
prinesel dramatično naraščanje 
družbenih razlik, socialne nego
tovosti, nenavadno ostrino ra
zrednih, generacijskih, spolnih 
in mednacionalnih spopadov, 
v bivši Jugoslaviji in Sovjetski 
zvezi pa je pripeljal celo do krva
vih vojnih spopadov.

Marsikje je zato politično ni
halo spet zanihalo na levo — na 
Poljskem, na Češkem, na Madžar
skem, v Makedoniji, v Bolgariji, 
na poseben način tudi v Sloveniji. 
Toda tudi nove koalicije so so
očene z istimi izzivi težavnega 
prehoda in enakimi pritiski med
narodnih finančnih institucij. 
Tragično je, da je morala nova 
leva koalicija na Madžarskem 
nujno potrebno razvojno posojilo 
pravkar plačati s skrajšanjem

starševskega dopusta s treh na 
pol leta in hkratnim zapiranjem 
vrtcev za otroke do treh let.

V mnogih državah na prehodu 
se vidi, da so ljudje spričo nakopi
čene utrujenosti in novega razo
čaranja, ki so ga namesto svobode 
in blagostanja prinesle velike 
družbene spremembe, utrpeli 
tako izgubo socialnega opti
mizma in socialne energije, da so 
se pogreznili v obup in apatijo. 
V Rusiji, ki je dramatična podoba 
napačne razvojne strategije in 
splošnega kaosa, se je v treh letih 
smrtnost povečala za 30 odstot
kov. Pospešeno umirajo pred
vsem moški, zaradi stresa - za 
kapjo, zaradi alkoholizma, nesreč 
in nasilja.

Na delavnici se je izkazalo, da 
so ženske, zlasti v Vzhodni in 
Srednji Evropi, utrpele najtežje 
in najbolj številne udarce, a da jih 
žilavo prenašajo. Bojujejo se za 
lastno preživetje, za preživetje 
svojih družin in za svoj enako
pravni prostor pod soncem v no
vih razmerah. Ko izgubijo redno 
delo, sprejmejo delo na črno in se 
lotijo obdelovanja najetih krp 
zemlje. Ko jim zaprejo jasli in 
vrtce ali jih neizmerno podražijo, 
vskočijo prezgodaj upokojene ba
bice, ko odpove državna sociala, 
vključijo svoje sorodniške in so
sedske mreže. Ko jih izrinejo iz 
velike strankarske parlamen
tarne in vladne politike, se 
v strankah oraganizirajo v tečne 
skupine za pritisk (Slovenija, Slo
vaška), organizirajo na desetine 
novih neprofitnih nevladnih žen
skih organizacij in njihove 
krovne organizacije (Poljska, 
Madžarska, Makedonija), ustano
vijo dokaj prodorne ženske 
stranke (Rusija, Ukrajina), zač
nejo novo poglavje boja za enake 
možnosti žensk v sindikatih (Li
tva, Estonija, Slovenija), začnejo

vzpostavljati kompleksne meha
nizme državne podpore politiki 
enakih možnosti - parlamen
tarne komisije in vladne urade za 
žensko politiko (Slovenija), ter
jajo ministrice za enake možnosti 
spolov, močna zastopstva v orga
nih javnih televizij, ombusvro- 
man proti diskriminaciji in za 
zaščito ženskih pravic, zastavijo 
gibanje za enakomerno zastopa
nost spolov na strankarskih li
stah za volitve v organe strank 
(Hrvaška, Slovenija, Slovaška, 
Madžarska), državne in lokalne 
volitve ter začno graditi celo 
lastne nove mednarodne mreže 
ženske podpore in solidarnosti.

Iz mozaika teh prizadevanj ra
ste vse bolj razvidna razlika med 
konzervativno demokracijo in 
parirarno demokracijo, med kon
zervativnimi projekti družbenega 
razvoja in levimi in napredno 
ženskimi projekti družbenega 
razvoja.

Konzervativna in pretežno mo
ška politika odpira vrata poveča
nemu pritisku kapitala na raz
drobljeno in sprto delo. Leva in 
napredna ženska politika pred
laga opiranje na soupravljanje, 
na delavsko lastništvo podjetij, 
na socialno partnerstvo sindika
tov, države in delodajalcev, pa 
tudi žensk, mladine in upokojen
cev pri usklajevanju delovnih in 
družinskih obveznosti obeh spo
lov.

Konzervativna, pretežno mo
ška politika bodisi v korist varč
nega proračuna, ali v podporo 
višje natalitete in slave materin
stva sesuva socialno državo, ob
ljublja poklicno, plačano mate
rinstvo, pošilja ženske nazaj za 
štedilnike, leva in napredna žen
ska politika pa predlaga enake 
možnosti za šolanje, zaposlitev in 
napredovanje, enako plačilo za 
enakovredno delo, tripartitno

upravljanje javnih služb, sistem
sko podpor razvoju neprofitnih 
volonterskih dejavnosti, nova de
lovna mesta v mešanem sistemu 
blaginje, ki podpira tudi potrebe 
družine in gospodinjstev, v kate
rih pridobitno delata oba part
nerja.

Konzervativna in pretežno mo
ška politika ustvarja afere, ide
ološke in prestižne boje za oblast, 
onesposablja lokalne skupnosti 
in pobudo ljudi, spreminja državo 
v igračo strankarskih vrhov in 
njihovih medsebojnih prerivanj. 
Leva in napredna ženska politika 
predlaga prenovo lokalne samou
prave, povečano sodelovanje ljudi 
v odločanju o zadevah njihovega 
vsakdanjega življenja, sporazu
mevanje socialnih partnerjev 
o nacionalnih prioritetah raz
voja.

Konzervativna, pretežno mo
ška politika vsrkava ženske kot 
sredstvo svojega manipuliranja 
z ljudmi sploh in njihove stiske 
uporablja za prazne ideološke 
spopade, leva in napredna ženska 
politika spodbuja ženske, da se 
samoorganizirajo, povežejo 
mimo strankarskih pregrad in 
nasprotij in pomagajo vzposta
viti paritetno demokracijo, demo
kracijo enake politične moči obeh 
spolov.

Tudi v Sloveniji, kot povsod 
drugod po Evropi, velja, da ne 
bomo sposobni humanejšega raz
voja, če se ne opremo na vse svoje 
človeške vire. Polovica teh virov 
v Sloveniji so ženske. Njihovo 
znanje, sposobnosti in vrednote 
lahko postanejo gibala našega 
uspešnejšega razvoja le, če se 
okrepi njihova politična moč. 
Mednarodna delavnica Ženskega 
foruma ZL Soodvisnost ekonom
skega in socialnega razvoja je po
kazala, da bodo razvoj Evrope na 
prelomu tisočletja zaznamovale 
ženske. Pomembno je vedeti, da so 
prav napredne ženske v Sloveniji 
tiste, ki se tega že povsem jasno 
zavedajo.

Sonja Lokar, 
predsednica Ženskega foruma ZL

Slovenski primer 
holandske bolem

Piše: Franci Križanič
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Vsak dan ima svojo vrednost
sip

Po uvedbi slovenskega tolarja (oktobra 1991) in 
urejenega delovanja deviznega trga seje cena deviz 
v Sloveniji do Junija naslednjega leta (1992) tako 
znižala, da je efektivni tečaj tolarja (Izračunan po 
žrukturl slovenskega izvoza ln ob upoštevanju 
Ustrezne Inflacije v Sloveniji ter pri naših trgovin
skih partnerjih) zrasel kar za 42 % (F. Cimperman 
to F. Drenovec: »Izračun efektivnega deviznega te
čaja za Slovenijo«, Banka Slovenije, Prikazi ln ana
lize, letnik 1, številka 1, september 1993, stran 34 in 
35). Povratek nazaj, na enako konkurenčnost kot 
oktobra 1991, bi terjal kar 72-odstotno devalvacijo. 
s tako veliko podražitvijo tolarja je skopnela mož
nost za hitro gospodarsko rast, oprto na Izvozni 
iazmah, ob z monetarno politiko ln deindeksacljo 
Plač ter obresti zagotovljenem notranjem ravno- 
težju (stabilnih cenah).

Za razliko od podobne podražitve dinarja med 1.1. 
Markovičevo stabilizacijo se je tolar dražil brez 
Umetnih ukrepov države (prodaje deviznih rezerv) 
to na način, ki ga lahko označimo za posebno obliko 
»holandske bolezni«. Do apreclaclje tolarja so nam- 
toč privedle tržne razmere, ki pa za razliko od ve
čine primerov »holandske bolezni« (kakor imenu
jejo probleme gospodarstva, ki se s težavo prilaga
jajo povečani devizni ceni svoje valute), niso bile 
v Povečanju ponudbe, pač pa v zmanjšanju povpra
ševanja po devizah. Najpomembnejši vzrok je bila 
Prekinitev odliva deviznih sredstev na Jug, ne kaže 
Pa zanemrltl tudi izjemno nizkega ln v času rasti. 
čevizne cene tolarja še padajočega dohodka v Slove
niji, zaradi česar se Je tudi pri nas zmanjšalo pov
praševanje po uvozu ln devizah. Obenem se je za
časno povečala ponudba deviz zaradi odkupov sta
novanj ter spekulativno zmanjšalo povpraševanje 
Po devizah zaradi visokih revalorizacijskih obresti 
na tolarske hranilne vloge. Kljub realni rasti tečaja 
tolarja so se devizne rezerve povečevale.

Z zamenjavo vlade je slovenska ekonomska poli
tika omejila inflacijo ln z različnimi ukrepi (spro
žitev plač, znižanje obrestnih mer, odprava nekate
rih uvoznih omejitev, spodbujanje bank za nakupo- 
v&nje deviz pri Izvoznikih) povečala povpraševanje 
Po devizah tako, da seje do Julija 1993 realni efek
tivni devizni tečaj slovenskega tolarja povečal za 
Ji % ln bil v tem mesecu še dobrih 38 % nižji kot ob 
hvedbi tolarja oktobra 1991 (po Izračunu F. Clmper- 
toana ln F. Drenovca).

Ge je do zamenjave vlade junija 1992 »holandsko 
holezen« na Slovenskem dodatno poglabljala lndek- 
Ba.cija plač (za inflacijo), Jo Je po zamenjavi vlade 
Poglabljala rast plač nad Inflacijo. Po izračunu F.

Cimpermana in F. Drenovca so se od Junija 1992 do 
julija 1993 plače v slovenski industriji (glavnem 
producentu menjalnih dobrin) povečale za slabe 
3% več kot realna rast efektivnega tečaja deviz, 
merjeno v tolarjih. Plače so torej po eni strani omo
gočale rast povpraševanja po devizah In odpravlja
nja »holandske bolezni« na Slovenskem, po drugi 
strani pa so s pritiskom na stroške to bolezen še 
povečale (med junijem 1992 ln julijem 1993 je bil 
negativni učinek večji od pozitivnega, saj so se plače 
povečale bolj kot cena deviz v tolarjih). Večina težav, 
zaradi katerih Imamo v Sloveniji, glede na našo 
produkcijsko strukturo, nizko povpraševanje po de
vizah in s tem »holandsko bolezen«, pa gre vendarle 
na rovaš drugih vzrokov, zlasti prepozno (pol leta) 
začete usklajene antilnflacljske pohtlke ter neizve
dene deindeksaclje plač ln obresti.

Od oktobra 1991 do julija 1992je slovenska Indu
strijska produkcija upadla za 15% (po desezonira- 
nih podatkih), zaposlenost v Industriji pa za 16% 
(50 tisoč delovnih mest), v preostalem delu gospo
darstva pa je ostalo brez dela še dodatnih 26 tisoč 
ljudi. Svojo počasnost pri odpravljanju vzrokov »ho
landske bolezni«, t. j. težav menjalnega sektorja 
v prilagajanju velikemu porastu efektivnega tečaja 
tolarja, je slovenska država blažila s transferi brez
poselnim, subvencioniranjem nekonkurenčnih po
djetij (po Izračunu I. Baniča ln M. Tajnikarja naši 
»zgubaš!« pridelajo skoraj tretjino slovenskega Iz
voza ln le petino proizvodnje), predčasnim upokoje
vanjem ter zaposlovanjem delavcev v upravi ln jav
nih službah.

Po oktobru 1993 seje s stabilizacijo ln r evalvacij o 
na Hrvaškem začel za Slovenijo še drugi val »ho
landske bolezni«. Tokrat se Je komajda vzpostav
ljeno ravnotežje na deviznem trgu porušilo zaradi 
novega priliva deviz hrvaških kupcev v slovenskih 
trgovinah. Od oktobra 1992 do oktobra 1993 so se 
slovenske devizne rezerve povečale za 317 milijonov 
dolarjev (28%), v naslednjem letu, t. j. od oktobra 
1993 do oktobra 1994, pa kar za 1131 milijonov 
dolarjev (77%). Povečana ponudba deviz Je na za
četku lanskega leta privedla v postopno zaostajanje 
rasti tečaja tolarja za Inflacijo, tako da se je ta od 
novembra 1993 do decembra 1994 realno znižal za 
11 % (Andrej Rant: »Politika tečaja tolarja«, gradivo 
za okroglo mizo Bančnega vestnika, januar 1995). 
Holandska bolezen se tako na Slovenskem nadaljuje 
ln poglablja. Ukrepi naše ekonomske politike (ob
sežna sterilizacijska operacija sredi leta 1994 in 
regulatlvnl predpisi Banke Slovenije februarja 
1995) so njeno zaostrovanje do neke mere ublažili, 
je pa zaenkrat še niso zaustavili.

ige

■%: tiiP

Zdravie nuna cene. A dnevi, ki nam jih pobere bolniška, 
bodisi naša, ali zaradi nege otroka, so lahko presneto dragi. 

Če jih seveda ne zavarujemo.; ■

Zavarovanje dnevne odškodnine krije
izgubo dole pleco v času prejemanja nadomestila 

iz obveznega zavarovanja,
ter dnevno odškodnino za bivenjo svojce pri Otroku*,

v bolnišnici ali zdravilišču.

Obiščite nas v najbližji enoti Zavoda.

Do 30. aprila 1995 velja poseben promocijski popust 10 %.
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Zavarujemo bogastvo zdravja

ZAVOD ZA ZDRAVSTVENO ZAVAROVANJE SLOVENIJE

ki je na podlagi pravic iz obveznega zavarovanja poslan na zdravljenje



(TEHARSKI CIPI
Dejstvo, da se danes lahko 

javno posmehujemo »ostan
kom« stalinske logike, ki jo 
nekateri poslanci uprizarjajo 
za govorniškim odrom v par
lamentu, ministri na mnogih 
ravneh in strankarski liderji 
predvsem v medijih in na po
litičnih shodih, je po mnenju 
političnih analitikov in pripo
vedovalcev vrh človekovih in 
političnih svoboščin. O .K., 
lahko bi temu rekli tudi tako, 
vendar sam vidim nekatere 
od teh »vragolij« tudi dru
gače. Kot analogijo nekaterih 
ciničnih izjav in prizorov iz 
literature.

Pri tem bi opozoril na enega 
od prizorpv v Račji juhi bra
tov Mara, v katerem Groucho 
Mara pred sodiščem brani 
svojega bebavega prijatelja, 
obtoženega veleizdaje, z bese
dami: »Ta človek izgleda kot 
idiot in ravna tako kot idiot, 
r,oda to naj vas niti, za trenu
tek ne prevara - v resnici je 
idiot!« Ta citat nam pove, da 
imamo opraviti s specifično 
človeško prevaro prave res
nice: ravnam kot idiot, delam 
se idiota, zato da bi drugi mi
slili, da se zgolj delam idiota, 
in da bi lahko prikril dejstvo, 
da sem v resnici idiot.

In na tej isti človeški pre
vari temeljijo nekateri no
vejši prizori iz političnega in 
družbenega življenja pri nas. 
Kot naprimer tista najpogo
steje izrečena veleumna mi
sel, da pri nas še vedno vla
dajo komunisti v imenu ide
ologije, ki glavno nevarnost 
za razvoj demokracije vidi 
v vladavini novih zdravih in 
demokratičnih struktur. 
Tako si lahko vsak navaden 
podložnik formulira ta očitek 
analogno zgoraj navedeni iz
javi Groucha Maraa: »Vlada
joča ideologija pri nas trdi, da 
je glavna nevarnost vlada
vina komunistov, toda to nas 
niti za trenutek ne sme pre
varati — glavna nevarnost je 
res vladavina komunizma.« 
Glede na navedene izkušnje 
zadnjega časa moramo žal tej 
različici dodati še nekaj no
vih. Naprimer tista, ki zadeva 
logiko kolaboracije in domo
branstva: »Ta človek izgleda

kolaboracionist in ravna kot 
kolaboracionist, toda to naj 
vas niti za trenutek ne pre
vara - v resnici je kolaboraci
onist.«

Ali pa tista po državnem to
žilcu A. Drobniču glede zlo
čina: »Ta odpor proti okupa
torju v drugi svetovni vojni je 
izgledal kot zločin nad sloven
skim narodom in uporniki so 
tudi ravnali kot zločinci, toda 
to naj vas niti za trenutek ne 
prevara — v resnici so bili zlo
činci.«

Ali pa tista o igralništvu: 
»Ta Hvalica izgleda kot poli
tični hazarder in ravna kot 
politični hazarder, toda to naj 
vas niti za trenutek ne pre
vara - v resnici je velik poli
tični hazarder (blefer).«

Ali pa tista o slovenski soci
aldemokratski stranki: »Ta 
stranka izgleda kot antisoci
alna in ravna v državnem 
zboru antisocialno (proti de
lavcem), toda to naj vas niti 
za trenutek ne prevara
— v resnici je antisocialna so
cialdemokratska stranka!«

Ali pa tista o veliki koaliciji: 
»Ta koalicija izgleda kot ne
naravna in se tudi obnaša ne
naravno, toda to naj vas niti 
za trenutek' ne prevara
— v resnici je nenaravna!«

Ali pa tista o trgovini
z orožjem: »Kot izgleda, se je 
res prekupčevalo z orožjem 
in tudi velike provizije so si 
pomembni politični veljaki 
spravili v žepe, toda to naj vas 
niti za trenutek ne prevara
— v resnici so trgovali z orož
jem!«

Ali pa tista o denacionaliza
ciji: »Res je, da proces denaci
onalizacije povzroča veliko 
novih krivic (brezposelni, 
stečaji, blefiranje pri lastni
njenju itd.) in da upravičenci 
zares izsiljujejo denacionali
zirane, toda to naj vas niti za 
trenutek ne prevara - v res
nici nastradajo denacionalizi
rane! (ne upravičenci in ne 
država)!«

Ali pa tista o lastninjenju 
in ocenitvah vrednosti posa
meznih podjetij: »Ena naj več
jih časopisnih hiš pri nas je 
bila vredna ob lastninjenju 
samo 15 milijonov DEM in to

liko so jo ocenili zapriseženi 
cenilci, toda to naj vas niti za 
trenutek ne prevara — v res
nici je le toliko vredna, ker 
več niso imeli denarja najbolj 
sposobni novinarski razisko
valci, ki bodo petinski last
niki!«

In še in še bi lahko našte
vali. Toda perspektivo prihod
nosti, ki se nam obeta, če bo 
prevladala taka logika, bi žal

ki bodo prevzeli nase skrb za 
izhod iz krize!«

Nič manj zanimiva ni lo
gika, ki jo ubirajo nekateri dr
žavljani Slovenije, ki svojo 
pravico Jerneja iščejo z gla
dovnimi stavkami. Gre sicer 
za enega najbolj skrajnih na
činov, za katerega se očitno 
odloča človek, ki je prepričan 
o svojem prav in da se mu 
godi krivica. Toda glede na 
razmere pri nas je zanimivo, 
kateri ljudje, iz katerega sloja 
družbene lestvice in pred
vsem zakaj se odločajo za ta 
korak. Ne tisti, ki dejansko ži
vijo na skrajnem robu revš
čine in katerih eksistenčni

toliko denarja, kot stane ena 
tiskovna konferenca javno 
objavljenih gladovnih stavk.

Ti ljudje se ne iščejo s ka
mero, o njih ne razpravlja 
parlament, proti krivcem, ki 
so povzročili in še povzročajo 
njihovo lakoto, se ne vlagajo 
interpelacije. Ravno obratno. 
Tisti, ki so jih pred nekaj leti 
slekli do golega in proti kate
rim bi morala biti takrat vlo
žena interpelacija (ker so sle
dili le političnim ciljem, poza
bili pa so na ljudi), se danes 
ponujajo kot njihovi odreše
niki. Odrešeniki na hitro in 
enostavno: južnjake ven, pa 
bo dovolj delovnih mest,- ko
muniste pospraviti, pa bo slo

lahko najustrezneje pokazali 
s parafrazo neke druge, nič 
manj znane šale bratov Mara: 
»Si v škripcih? Najemi si ad
vokata - tako boš sicer imel 
še več težav, imel pa boš vsaj 
advokata, da bo skrbel zanje!« 
Preneseno na naše družbene 
razmere, bi se ta logika gla
sila: »Smo v katastrofalni
družbeni krizi vrednot in 
revščini? Rešitev jev tem, da 
bolj afirmiramo vodilno vlogo 
demokracije in tistih, ki so 
jim pri srcu letni časi na čelu 
z vodjo — tako bo sicer kriza 
še bolj katastrofalna, bomo pa 
imeli vsaj vodjo in trdorokce,

minimum je iz dneva v dan 
pod vprašajem. Ravno 
obratno. Odločajo se tisti, ki 
teh problemov v zvezi z golim 
preživetjem nimajo. Zato je 
seveda od same države sila 
mačehovsko in od političnih 
strank še veliko bolj demago- 
ško, ko se zavzemajo in na 
javen in pompozen način 
obravnavajo le te primere. Za
kaj? Zato, ker pri nas v Slove
niji skoraj tretjina državlja
nov gladovno stavka vsak 
dan, že nekaj let ih ne po 
lastni volji in izbiri. Gre za 
tiste družine in posameznike, 
ki mesečno ne dobijo skupaj

venski svet odrešen! Kako 
preprosto! Kako vulgarno! 
Kako nečloveško! In na 
koncu koncev ne samo dema- 
goško, ampak butasto prepro
sto.

Butasto tudi zato, ker v par
lamentu vpije, da naj gredo 
južnjaki ven, tisti poslanec, ki 
je prošnjo za sprejem v Zvezo 
komunistom napisal v naj
bolj čisti srbohrvaščini. Ali pa 
da ima največ povedati proti
komunistov strankarski pr
vak, ki je še pred leti učil 
mlado generacijo, »da dober 
komunist v sili je tudi moče
rade«.

Pa pustimo to politiko. Po
vejmo še raje kaj o proračunu 
za letošnje leto. Tudi pri tej 
zadevi seveda ne more iti brez 
prepirov. In to ne samo med 
ministri, temveč tudi med 
njimi in predsednikom vlade, 
pa med njimi in finančnim 
ministrom, sledi pa še velik 
prepir med parlamentarnimi 
strankami. Torej gre za pre
pire med tistimi, ki najmanj 
s svojimi žulji prispevajo 
konkretno v to vrečo. Kaj pa 
davkoplačevalci, pa delavci? 
Oni očitno lahko samo ner
gajo. Se jezijo. In to upravi
čeno. Številke namreč poka
žejo naslednje: če drži šte
vilka, da bo v letu 1995 po
trebno v državni zakladnici 
zbrati skoraj 1000 milijard 
tolarjev, to pomeni, da mora 
vsak zaposlen državljan Slo
venije v to zakladnico prispe
vati 1.650.000 tolarjev. Ali 
drugače povedano: vsak zapo
slen mora poleg sebe preži
veti še dva državljana in poleg 
tega še: asfaltirati vsaj 100 
metrov ceste, kupiti vsaj en 
stol ali pa korito za rože dr
žavnemu uradniku, kupiti en 
kalašnikov ali pa temu pri
merno količino streliva vsa
kemu vojaku, pooblastiti fi
nančnega ministra, da na
kaže v tujino 300 DEM anu
itete za dolgove, vplačati dr
žavnemu uradniku vsaj eno 
devizno dnevnico itd. itd.

Torej vsi zaposleni bodo 
morali delati kot zamorci, da 
bodo najprej izpolnili zgoraj 
opredeljene želje in zahteve, 
šele nato sledijo njihove 
plače. Tu pa nastopi drug pro
blem in druga primerjava. 
Zelo dobro bi bilo, če bi si kdo j 
upal statistično prikazati, ko
liko zaposlenih državljanov 
Slovenije je v letu 1994 pri 
napovedi dohodnine prika
zalo svoje prihodke v višini 
1.650.000 tolarjev, torej to
liko, kot morajo v letošnjem 
letu prispevati v državno za
kladnico. In če je takih, ki te 
vsote niso presegli, več kot 
tretjina, potem v tej državi 
nekaj smrdi. Ali drugače po
vedano, potem so defaeto vsi 
ti, ki so pod to vsoto dejanski 
reveži. In čimprej se bo dr
žava teh revežev zavedala, 
prej bo postala demokratična 
in svobodna. Vse drugo so flo
skule in poceni politične pa
role. Ali kakor sem zapisal 
v naslovu, ČVEKARSKI ČIPI!

Sultan

Razprava o proračunu po
kaže, kakšne so vrednote Slo
vencev.

No ja, morda samo pokaže, 
kakšne vrednote tri stranke 
v koaliciji na oblasti in vlada 
in državni zbor hočejo privz
gojiti Slovencem.

Danes že zatrdno lahko re
čemo, da v proračunu za leto 
1995 ne bo denarja za nove 
volitve, tudi ne za kakšno 
vojno, torej ne bo ne volitev 
ne vojne.

Vsaj nekaj.
Država skrbi za državljane 

z večjim številom ministr
stev. Država zelo skrbi za dr
žavljane, ker so ji zelo dragi. 
Tudi država je draga državlja
nom in zato jih drago stane.

Vseeno je opazno, da država 
posebej ljubi državljane, ki se 
vozijo z avtomobili. Država se 
je pripravljena spremeniti 
v eno samo gradbišče, da bi se 
vozili še lažje in lažje. Pa če
tudi bo tisti »vozili lažje« na
stopil šele čez leta.

Država tudi meni, da bo tem 
bliže Evropi, čim več tujih av
tomobilov bo skoznjo odpe
ljalo v Evropo.

Država ve, da večina voliv
cev že ima stanovanja. Zato si 
ne dela problemov s tisočimi, 
kijih nimajo.

Država je nadvse prepri
čana, da naj bi tisti z avtomo
bili imeli čimveč možnosti po
tovati od enega do drugega 
konca države. Da naj bi bili 
čimbolj gibljivi.

Franček Rudolfi

Praktični fundamentalizem

PRORAČUN
Vendar, na primer, država 

ne zida novih naselij povsod 
tam, kjer bi se dalo zaposliti 
vsaj del tistih, ki se jih zdaj 
v njihovih domačih krajih ne 
da. Država je prepričana, da 
večina volivcev že ima lastno 
stanovanje ali hišo, in to 
ravno tam, kjer so najbolj na 
pravem mestu, v pravi občini 
torej. Kjer imajo najbolj 
pravo delo, najimenitnejše 
možnosti za izobraževanje in 
napredovanje in kjer se bodo 
najlažje vključili v politiko.

Opazna je poteza, da naj se 
vse občine razvijajo enako
merno. Vsaka dejavnost bo 
podprta. Vsakdo se bo lahko 
razvijal v svojem domačem 
okolju. Nujno je, da je tako, 
saj je vsak državljan volivec, 
vsak volivec ima pa tudi svo

jega poslanca v državnem 
zboru.

Proračun, kot se razgrinja 
pred nami, nam pripoveduje, 
da smo vsi Slovenci enako 
pridni in vsi s trdim delom 
izvažamo in zaslužimo na tu
jih tržiščih. Ker Slovenija se 
je odločila, da bo prodajala 
predvsem tja, kjer so kupci 
najzahtevnejši in konku
renca naj ostrejša.

Za te vrednote seje odločila, 
ker smo se Slovenci preveč 
desetletij razvajali ob trgova
nju z drugorazrednimi drža
vami in to je morda škodilo 
klenosti naših značajev.

Kot je že dognano in znano, 
ni mogoče nameniti pretira
nega denarja kateremukoli od 
mnogoštevilnih projektov, ki 
bi baje dosegli, da bi se Slo
venci razmnoževali. Razmno

ževali se bomo kdaj drugič ali 
vsaj kasneje.

Čeprav je preprosto: ljudje 
se razmnožujejo, kadar so se 
izobrazili toliko, da jim zado
stuje in da so našli delo, ki jim 
omogoča primerno varnost in 
napredovanje in so prišli še 
do stanovanja ali vsaj vedo, 
kako bodo do njega prišli.

Je pa seveda druga mož
nost. Zakaj bi se ukvarjali 
s Slovenci, ki pridejo za nami. 
Sploh pa, ukvarjajmo se 
s temi Slovenci, ki jih že 
imamo, pa če so še tako 
obrabljeni.

Karkoli smo prebrali o pro
računu, ves čas vidimo, da se 
vladni partnerji bojijo drug 
drugega, da se vsi trije bojijo 
državnega zbora. Njegovih 
skritih želja in njegove ne
predvidljivosti.

In da se vlada končno 
morda vsaj kdaj pa kdaj pov
prašuje, ali res morda že ni 
čas, da neha obteževati ceno 
dela. Ker več kot je vsega mo
goče naprtiti davkoplačeval
cem, bolj se upočasnijo spre
membe ... Kdo le bi potreboval 
kakšno spremembo?

Kolikor že smo v zadnjih 
letih slišali o spremembah in 
tranziciji, vedno bolj kaže, da 
je preprosta, neevropska, de
lovna in nezahtevna, pred
vsem to, nezahtevna množica 
tista sila, ki počasi in 
vztrajno poleg vsega, kar je 
zgradila, zdaj gradi še tržni 
sistem.

Ne samo postavke za šol
stvo in kulturo- ves proračun 
je pravzaprav kreator mno
žične kulture Slovencev, na
roda, ki ljubi delo in razne 
dejavnosti, naroda, ki je zapo
slen tako z upravljanjem in 
spreminjanjem svojih števil
nih lokalnih oblasti kot tudi 
z razvijanjem pisanega mno- 
gostrankarskega sistema, pri 
tem pa se loti prav vsega, po
djetništva, trgovine, doma
čega polja ali vrtička, pred
vsem pa nikakor ni priprav
ljen spremeniti svoje dežele 
v kaj nenavadno novega in 
drugačnega: vedno mora sle
diti varnim, preizkušenim in 
utečenim oblikam dela. Če le 
mogoče: evropskim.

Vedno znova ravno prora
čun, ko se sprejema, razkrije, 
kako je Slovenija globalna

*

vas, ena prvih globalnih vasi 
na svetu, ki so postale države, 
in kako se skuša ohraniti 
taka, kot je, in se predvsem 
izogiba vseh tistih proračun
skih postavk, ki bi pomenile, 
da smo se morda le odločili za 
kakšno drznejšo spremembo.

No, mogoče samo ni čas za 
drznejše spremembe.

Proračun je dogovor treh 
povsem različnih strank: in 
obenem zagovarja ne samo 
precej različne vrednote, am
pak skorajda izključujoče si 
vrednote. Ker pa je potrebno 
že v strankah, pa potem 
v vladi, pa potem še v držav
nem zboru kdaj pa kdaj popu
stiti, se vrednote in denar raz
delijo, porazdelijo. In razdro
bijo.

Vse bomo imeli. Vsakemu 
področju bo pa tudi kar precej 
manjkalo. Hiteli bomo, am
pak zmerno. Daleč namera
vamo priti, vendar brez tvega
nja in prenapenjanja, celo 
brez prepiranja: ni dobro, da 
bi nas kdo prehitel, ampak 
vseeno bomo stavili na vse 
konje hkrati, saj so to vsi naši 
konji.

Vse atribute države imamo, 
močno upravo, vojsko, poli
cijo, sodstvo... državljane 
imamo, ker pa so ti državljani 
tako zelo zahtevni, da bi se 
radi celo delili na uspešne in 
manj uspešne in na revne in 
bogate, jim bomo tudi to orga
nizirali: ampak postopoma in 
z leti.

%
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Zveza svobodnih sindikatov Slovenije

RAZPIS
izobraževalnega seminarja o soupravljanju in 

delavskem delničarstvu
V Zvezi svobodnih sindikatov Slovenije se, v skladu 

z družbenimi spremembami na področju lastninskega preo
blikovanja podjetij in uvajanja sodelovanja delavcev pri 
upravljanju, zavedamo pomembnosti potrebnih znanj, ki jih 
tnorajo imeti sindikalni in delavski predstavniki za uspešno
delo na teh področjih. Zato vsak mesec izvajamo dvodnevne 4. Prijave za Seminar 
seminarje v Sindikalnem izobraževalnem centru v Radov
ljici. Seminar zajema dva tematska sklopa:

S izobraževanje za soupravljanje,
• spoznavanje lastniške kulture in temeljnih ekonomskih 

kategorij.

- računovodski izkazi
- bilanca stanja in izkaz uspeha, račun gotovinskih tokov, 

zaključna bilanca stanja
Predavatelj: mag. Aleksandra Kanjuo-Mrčela

Ob 14. uri: tema IV:
ABECEDA DELNIČARSTVA

- delniška družba in d.o.o.: pravna definicija, oblike, or
ganizacija, organi in funkcije, ustanovitev, stečaj

- delničar: pravna ureditev, pravice
- delnica: oblike, pravni posli, vrednost (profit - divi

denda)
- borza: delovanje 
Predavatelj: dipl. oec. Nadja Cvek
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KAJ DELAJO
Konfederacija sindikatov 
Slovenije

Vrednosti izhodiščnih plač za mesec februar 1995

SS

SS
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SS:

1. Namen izobraževanja
Vsebina programa izobraževanja je namenjena predvsem 

novoizvoljenim delavskim predstavnikom in sindikalnim za
upnikom. Dosedanja udeležba na teh seminarjih kaže na 
velik interes sindikalnih zaupnikov za tovrstno usposablja
nje. V velikem številu pa se ga udeležujejo tudi člani svetov 
delavcev.

2. Izvajanje izobraževanja
Seminarji se izvajajo enkrat mesečno v SIC Radovljica, 

Gradnikova 1, kjer je zagotovljeno tudi bivanje in prehrana 
Za udeležence. Število udeležencev za posamezni seminar je 
od 30 do 35.

Naslednji seminar bo 18. in 19. aprila.
Datumi prihodnjih seminarjev bodo objavljeni v DE.

3- Program seminarja
Torek, 18. aprila 1995 
Ob 10. uri: tema I:
Uresničevanje zakona o sodelovanju delav
cev PRI UPRAVLJANJU
- uporaba zakona ter načini in oblike sodelovanja delav

cev pri upravljanju
- Oblikovanje in sestava sveta delavcev
- volitve sveta delavcev in naloge sindikata
- način dela sveta delavcev
- zbor delavcev
- svet delavcev kapitalsko povezanih družb 
Predavatelj: Milan Utroša

Ob 14.30 uri: tema II:
SODELOVANJE DELAVCEV V ORGANIH DRUŽBE

~ predstavniki delavcev v nadzornem svetu družbe
- delavski direktor
- sodelovanje delavcev pri upravljanju družbe
- reševanje medsebojnih sporov 
Predavatelj: Gregor Miklič

Sreda, 19. aprila 1995 
Ob 9. uri: tema III:
pridobivanje lastniške kulture
- pomen prehoda z delavske na lastniško mentaliteto
- svetovne komponente lastniške kulture
- pravice - odgovornosti, dobički - riziki
- reagiranje zaposlenih lastnikov v različnih situacijah
- možnost delovanja posameznika in skupine
- temeljni računovodski pojmi *

Prijave za seminar pošljite na naslov: Zveza svobodnih 
sindikatov Slovenije, Ljubljana, Dalmatinova 4.

Prijave za posamezni seminar zbiramo do zapolnitve dolo
čenega števila udeležencev. Preostale prijavljene bomo uvr
stili za seminar v naslednjem mesecu, o čemer jih bomo 
obvestili. Enako velja če je prijavljenih premalo. V prijavi je 
treba navesti:

- ime in priimek
- datum rojstva

V skladu s Kolektivno pogodbo celulozne, papirne in papirno prede- 
lovalne dejavnosti ter na osnovi Kolektivne pogodbe za grafično, čašo- :x:x 
pisno informativno, naložniško in knjigotrško dejavnost in sklenjenih :*xj 
aneksov k tej kolektivni pogodbi, Kolektivne pogodbe za grafično 
dejavnost, GZS in Združenje delodajalcev Slovenije - Sekcija čelu- £••!•: 
lozne, papirne in papirno predelovalne industrije in Sekcija za tisk ter 
KSS PERGAM, objavljamo vrednosti izhodiščnih plač za mesec FE- 
BRUAR 1995.

Za vse tiste dejavnosti, ki še nimajo sklenjenih panožnih pogodb, pa 
objavljamo izhodišča Splošne kolektivne pogodbe za gospodarstvo, ki £:■::: 
se lahko povečajo do 15 %.
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Dosedanja udeležba na teh seminarjih v SIC Radovljica kaže na 
velik interes za tovrstno usposabljanje. Pa ne le med sindikalnimi 
zaupniki; v velikem številu se ga udeležujejo tudi člani svetov in 
funkcionarji republiških odborov sindikatov dejavnosti.
(Foto: Sašo Bernardi)

- stalno prebivališče
- naziv organizacije zaposlitve in delovno mesto
- naziv sindikata, katerega član je udeleženec
- funkcijo v sindikatu ali svetu delavcev
- datum seminarja
K prijavi za seminarje morate priložiti kopijo virmana 

o plačani kotizaciji.
Rok za prijavo je 10. april 1995.

6. Stroški
Kotizacija, ki zajema tudi gradivo za vse štiri teme semi

narja, za posameznega udeleženca znaša 8.500 tolarjev in jo 
nakažete na žiro račun ZSSS št. 50101-678-47511 s pripisom 
»za seminar«. Stroški bivanja in prehrane se poravnajo med 
seminarjem v SIC in znašajo 4.400 tolarjev.

Stroške za člane sveta delavcev krije v skladu z dogovorom 
med svetom delavcev in delodajalcem delodajalec.

Če želite dodatne informacije o seminarjih, pokličite po 
telefonu 061/316-359 ali 061/316-489.

Milan Utroša
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Izhodiščna plača za FEBRUAR 1995
Tar.
raz.

cel. pap., 
pap. pred. 

dejav.
grafič.
dejav.

čas. inf., 
zal., knji
gotr. dej.

SKP 
za gosp.

i. 39.215 41.621 43.137 39.215
ii. 44.745 45.784 49.608 43.137
m. 50.582 51.194 56.078 48.234
IV. 56.419 57.854 62.550 53.725
v. 66.146 66.594 73.334 60.783
VI. 85.601 77.002 94.902 72.548
VII. 101.164 87.406 112.158 82.352
VIII. 128.400 120.703 142.353 98.038
IX. 147.854 145.675 163.923 117.645

V skladu z NAVODILOM o načinu izračuna izhodiščnih plač za leto 
1995 (Ur. 1. RS št. 3/95) je koeficient povečanja izhodiščnih plač 1,047 za 
trimesečje januar-marec 1995.
Znesek 
za pre
hrano 
v skladu 
z NAVO
DILOM 
(Ur. 1. RS 
št. 3/95)

9.746 9.746 10.945 
če ni org. 

prehr. lahko 
do 16.418

9.746

Regres za prehrano za tekoči mesec se delavcem izplača v denarnem 
znesku najkasneje do izplačila plač, to je do 18. v mesecu.

Zneski izhodiščnih bruto plač se v dejavnostih lahko znižajo do 10%, 
če bi izplačilo plač ogrozilo obstoj podjetja. Delodajalec mora za takšno 
znižanje pridobiti mnenje sindikata.

V podjetjih gradbenih dejavnosti se izhodiščne plače lahko znižajo le
za 5 % in to s soglasjem sindikata. ;xv:

V podjetjih grafične, časopisno-informativne, založniške in knjigotr- g:::: 
ške dejavnosti je znižanje izhodiščnih plač v primeru izgube lahko ob :•:•:•:• 
soglasju sindikata tudi večje od 10%, vendar ne večje, kot to določa

$:❖:
v.v!

S8
:::::::::

m
II

x:x:
$:$:

i

SKPg.
Zajamčene plače

Od 1. januarja 1995 dalje znaša zajamčena plača 30.136 SIT bruto. 
Povečuje se vsake tri mesece z enako eskalacijo, kot jo imajo kolektivne 
pogodbe.
Sindikalna lista »Pergam« za februar 1995

Povprečna neto plača v gospodarstvu R Slovenije za obdobje oktober 
december 1994, ki znaša 62.356 SIT, je osnova za izplačila povračil 
stroškov delavcem v zvezi z delom:

pap., graf., čas. trgov, in grad.
infor., založ. dej., SKPg

in kem. dejavnost Vladna uredba
1. JUBILEJNE NAGRADE v SIT:
- za 10 let delovne dobe 37.414 31.178
- za 20 let delovne dobe 49.885 46.767
- za 30 let delovne dobe 62.356 62.356

Jubilejna nagrada se izplača v roku enega meseca po dopolnitvi
delovne dobe.
2. ODPRAVNINA OB UPOKOJITVI: Ostale

kolekt.
pogodbe
181.473

Graf., časop. inf. 
in zal.,
Vladna uredba 
292.380

DE KANAL - DE KANAL - DE KANAL - DE KANAL
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Kolizej
Pred dobrimi desetimi leti 

je ekipa slovenske televizije 
več dni preživela skupaj 
s stanovalci ljubljanskega 
Kolizej a in posnela doku
mentarni film. Pa ne o stavbi 
hiti o njeni zgodovini, tem
več o ljudeh in življenju.

Takrat so bili podatki 
o Kolizeju podobni tistim, ki 
so prišli v javnost 13. marca 
letos, ko se je srednji del te 
mogočne in zanemarjene 
stavbe porušil. Takrat kot 
zdaj mnoga stanovanja niso 
imela vodovodne napeljave, 
sanitarije so bile praviloma 
ha hodniku, tudi skupne, in 
vse to je seveda vplivalo na 
sožitje. Nestrpnosti, ki kje 
drugje, v boljših razmerah, 
ostanejo prikrite, se v skup
nosti, ki je zaznamovana 
s takim materialnim oko
ljem, izražajo bolj očitno.

Mnogi starejši prebivalci, 
ki danes morda ne živijo več, 
so bili v Kolizej pregnani po 
2. svetovni vojni. Zapustiti 
so morali meščanska stano
vanja in se čez noč preseliti 
v sobo s kuhinjo brez oken.

Potisnjeni so bili 
družbeno obrobje.

»Ko smo snemali,
- vsiljivi, kot zna biti samo 
televizija - vstopali v kuhi
nje in spalnice, čakali po
štarja in policijo, bili nav
zoči pri družinskem kosilu 
in pri prisilni izselitvi. Tiste 
dni smo bili vsi stanovalci 
Kolizej a. Zdelo se nam je, da 
bi se Kolizeju bolj kot Pre
šernov znani priložnostni 
verz podala njegova podoba 
o ,življenju v ječi1,« se spo
minja scenaristka Helena 
Koder. »Ena izmed stano
valk, gospa Hebajnova, je 
rekla, da človek pa ne more 
biti nikoli svoboden: ome
juje ga družba ali pa se ome
juje sam. Ona sama, nam je 
rekla, je enkrat samkrat 
v življenju občutila brez
mejno svobodo. A to je bilo 
v sanjah, ko se je dvignila 
,ven iz sebe1. A kako naj se 
človek dvigne iz sebe, ko pa 
je zdaj in tukaj.«

Na tistem snemanju so se 
seznanili z mnogimi, ki so 
13. marca umrli pod ruševi
nami, se poškodovali ali pa 
izgubili streho nad glavo. 
Vsem njim posvečajo pono
vitev dokumentarca Kolizej, 
ki bo na sporedu v ponede- | 
ljek, 3. aprila ob 20.05 na 
TVS 2.

Odpravnina ob upokojitvi se delavcu izplača v višini treh povprečnih 
mesečnih čistih plač delavca za pretekle tri mesece, če je to za delavca 
ugodneje! Odpravnina se mora izplačati ob izplačilu zadnje plače.

Delavec, ki mu je podjetje dokupilo delovno dobo, je upravičen do $8 
razlike odpravnine, če je bil znesek dokupa nižji od zneska odpravnine.
3. Solidarnostna pomoč 62.356 62.356 88

Za solidarnostne pomoči do višine vladne uredbe ni davka, tudi če jih ::>8:
delavec prejme večkrat letno na osnovi upravičenost po kriterijih. Glede 88 

8: na določbe nekaterih naših panožnih pogodb naj podjetja solidarnostno t 
pomoč v primeru smrti delavca izplačajo trikrat in ne enkrat skupno 88: 
v višini treh povprečnih neto plač gospodarstva R Slovenije. 88
4. DNEVNICE ZA SLUŽBENA POTOVANJA PO R SLOVENIJI:

Po UREDBI o sprem, 
vladne uredbe
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Kolizej, dan potem...
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- cela dnevnica (nad 12 ur do vključno 24 ur ods.) 3.500
- polovična dnevnica (nad 8 do 12 ur odsotnosti) 1.750
- znižana dnevnica (od 6-8 ur, če se potov, začne

2 uri pred oz. konča 2 uri po del. času) 1.218

Povračila stroškov za službena potovanja v tujino se obračunavajo 
v skladu z Uredbo o povračilu stroškov za službena potovanja v tujino 
(Ur. 1. RS št. 38/94).
5. KILOMETRINA (SIT/km) 22

(Od 1. 8. 94 dalje)
6. LOČENO ŽIVLJENJE 38.984
7. Prenočišče - do višine zneska po predloženem računu, ki ga odobri

delodajalec. ........
8. Regres za letni dopust za vse dejavnosti, razen za grafično dejavnost ';xjx

SS
SS
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in časopisno informativno, založniško in knjigotrško dejavnost
- 60.207 SIT,
- do 80.276 SIT za podjetja, ki poslujejo z dobičkom,
- do 100.345 SIT lahko za tiste delavce, katerih osnovna bruto plača 

je nižja od zneska 100.345 SIT,
- po vladni uredbi do 100.345 SIT.
Regres za podjetja grafične dejavnosti znaša najmanj 100% pov

prečne plače v gospodarstvu R Slovenije za mesec maj tekočega leta.
Regres za podjetja časopisno informativne, založniške in knjigotrške 

dejavnosti pa znaša 100 % osnovne bruto plače delavca izplačane v me
secu pred izplačilom regresa povečane za dodatek na delovno dobo, 
vendar ta znesek ne more biti nižji od 100.345 SIT.

Če se regres izplačuje v več delih, se od nove osnove lahko računa le 
neizplačani del.

OPOMBA: Od 22. 10. 1994 in od 4. 2. 1995 veljata Uredbi o spremem
bah in dopolnitvah Uredbe o višini povračil stroškov v zvezi z delom in 
drugih prejemkov, ki se pri ugotavljanju davčne osnove podjetju priz- i:;:;:;: 
navajo kot odhodek, delavcu pa se ne štejejo v osnovo za dohodnino. ■:jx;;
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16 TE 30. marca 1995 NA TRZNEM PREPIHU
Predlog proračuna končno v parlamentu

RAČUNI SLONIJO NA GOSPODARSKI 
RASTI IN MANJŠI INFLACIJI

V nedeljo ponoči je slovenska vlada sprejela predlog letoš
njega državnega proračuna. To je storila brez soglasja ministrov 
za znanost in tehnologijo, kulturo in kmetijstvo in ob pripom
bah prometnega ministrstva. Zdaj je predlog »zrel« za parla
ment. To pomeni, da znova zamujamo s temelji strategije raz
voja naše države. Če ministrstvo oziroma »porabnik« ne ve, pri 
čem je, potlej gre za načrtovanje na pamet. To pa, lepo pove
dano, ni kaj prida.

K predlogu vlade o prora
čunu države za letošnje leto bi 
bilo potrebno dodati želje po
rabnikov, ki so bile v preneka- 
terih primerih vse prej kot 
resne. Drugo, namreč dejstvo, 
pa je v tem, da je predlog pro
računa še vedno (pre)velik. 
V primerjavi z lanskim se je 
namreč realno povečal kar za 
nekaj odstotkov. To pa je 
v nasprotju s tem, kar ponav
ljamo iz leta v leto. Ponav
ljamo pa nesporno ugotovitev, 
da je naše gospodarstvo pre
več obremenjeno.

Kajpak se slovenskim dav
koplačevalcem, ki smo bili še

pred nekaj leti prepričani, da 
živimo v najbolj oderuškem 
režimu, zastavljajo ob seda
njem razkosanju skupne po
gače tudi mnoga vprašanja. 
Eno izmed tistih, ki nas naj
bolj vznemirjajo, je, zakaj 
vlada in parlament nočeta 
prisluhniti gospodarstvu in 
stroki, zakaj politika vselej 
odloči po svoje. Dalje: zakaj se 
stranke in tudi koalicija pre
pirajo le o delitvi denarja, zelo 
malo ali nič pa o racionalni 
porabi tistega, kar imamo. In 
ne nazadnje, čemu se najbolj 
odgovorni v državi ne lotijo 
vprašanja, kako zajeziti ce-

Predlog letošnjega proračuna 
skupaj s kupninami

Dtiavni organ Znesek v tisoč SIT Nominalna rast 
glede na 1994 v %

Državni zbor
Državni svet
Varuh cl. pravic 

uto
Računsko sodiSCe
Urad prede, vlade

3.664.205 73,3
305.003 64,6
388.350
805.762 266,7
722.230
784.077 14,6

Vladne službe 15.549.200 25, 3
Min. finance 115.444.273 22,3
Min. za notr. zad. 25.661.670 26, 6
Min. za zon. žad. 6.050,111 31,0
Min. za obrambo 32.437.186 26, 5
Min, za pravosodje 4.076.008 37,1
Min. za gospod. 11.398.234 . 38, 7
Min. za ek. odnose 9.064.562 22,1
Min. za kmetijstvo 14.178.531 31, 1
Min, za promet 28.375.925 5,3
Min. za okolje 12.353.572 104, 6
Min. za delo 101.107.734 12,6
Min. za zdravstvo 4.398.027 44, 1
Min za Šolstvo 84,946.286 26, 7
Min. za znanost 16.055.090 15, 6
Min. za kulturo 12.027.317 22,4
Upravne enote 9.711.676 -

zakonom Slovenska izvozna 
družba pridobila 3,1 milijarde 
tolarjev, za sklad za razvoj 
malega gospodarstva in zapi
ranje rudnikov bi šlo iz kup
nin 2,9 milijarde tolarjev, mi
nistrstvo za kmetijstvo bi za 
regionalni razvoj dobilo še 
910 milijonov tolarjev, mini
strstvo za okolje 1,3 milijarde, 
prav toliko pa naj bi dobilo 
tudi ministrstvo za znanost in 
tehnologijo. Preostale tri mili
jarde tolarjev naj bi šle za 
stvari, ki imajo »politične in 
socialne« dimenzije.

Med najpomembnejše pred
postavke proračuna uvršča 
vlada prilagoditev izplačeva
nja pokojnin sistemu, ki bo 
sprejet v okviru socialnega 
sporazuma za plače in druga 
izplačila. To pomeni odpravo 
proračunov pokojnin. Državni 
proračun bo letos za neto 
transferje pokojninskemu si
stemu odrinil približno 30 mi
lijard tolarjev. Od tega 19,5 
milijarde za tekoče obvezno
sti, 5,1 milijarde za odplačilo 
dolgov iz preteklosti in pri
bližno 5 milijard za predčasni 
odkup državnih vrednostnih 
papirjev od Zavoda za pokoj
ninsko in invalidsko zavaro
vanje. Če bi ohranili sedanji 
način poračunov pokojnin, bi 
prišlo v zavodu še do dodatnih

deset milijard tolarjev pri
manjkljaja. Presežek prora
čuna je zato predviden pred
vsem za kritje predvidenih 
primanjkljajev v pokojninski 
in invalidski blagajni. Ob tem 
vlada poudarja, da nikakor ne 
namerava prikrajšati upoko
jencev za njihove pravice.

Pri pripravi proračuna in 
bilanc javne porabe je vlada 
izhajala iz predpostavke in ci
ljev ekonomske politike in 
proračunskega memoran
duma. Poleg gospodarske ra
sti je to predvsem znižanje in
flacije na približno 10-od- 
stotno letno raven. Ob tem naj 
ne bi povečevali davkov v go
spodarstvu, proračunske pre
sežke pa naj bi porabili za 
predčasno plačilo državnih 
dolgov. Rast odhodkov naj bi 
bila enkrat manjša od predvi
dene rasti domačega proiz
voda.

V ministrstvu za finance 
bodo kmalu pripravili osnu
tek proračuna za prihodnje 
leto. Vladi in parlamentu pa 
ga bodo po besedah finanč
nega ministra predložili 
v obravnavo najkasneje do 
septembra letos. Spodbudno. 
Da bi bilo iz te moke vsaj malo 
kruha, mar ne?

Andrej Ulaga

lotno javno porabo, in zakaj je 
naša proračunska poraba še 
vedno tako tesno povezana 
z oblastjo, ki si jemlje toliko, 
kot misli, da potrebuje.

Po predlogu vlade naj bi šlo 
letos za državni proračun 
510,4 milijarde tolarjev. Pri
manjkljaj v skupnem obsegu 
javne porabe naj bi znašal mi
lijardo in pol tolarjev, to je 
manj kot lansko leto. Po bese
dah našega finančnega mini
stra Mitja Gasparija bi se mo
ral delež prihodkov in odhod
kov javne porabe v bruto do
mačem proizvodu zmanjšati, 
in .sicer - v primerjavi z lan

skim letom - za približno od
stotek. Prihodki, ki so lani 
znašali 47,1 odstotka, naj bi se 
letos znižali na 46,2 odstotka 
bruto domačega proizvoda.

Vlada meni, da je pri spreje
manju letošnjega proračuna 
zelo pomembno to, da parla
ment hkrati s proračunom 
sprejme tudi zakon o kupnini. 
Ta se bo namreč zbirala 
v skladu za razvoj in je nesmi
selno, da bi denar ležal na ra
čunu. Po predvidevanjih se bo 
letos s kupninami od privati
zacije družbenih podjetij na
bralo približno 13 milijard to
larjev. Od tega bi z omenjenim

HIDROMONTAŽA IMA 
NOV UPRAVNI ODBOR

Mariborska Hidromontaža je 
konec minulega tedna dobila nov 
petčlanski upravni odbor. Vanj je 
skupščina Hidromontaže izvolila 
kandidate, ki so jih predlagali 
sindikati in podprli stavkajoči de
lavci. Poleg štirih notranjih čla
nov je bil vanj kot zunanji član 
izvoljen diplomirani ekonomist 
Miklavž Borec. Tudi tega so pred
lagali stavkajoči delavci. Plač po 
kolektivni pogodbi še niso dobili, 
dobili pa so novo vodstvo po meri 
delavcev, od katerega pričakujejo,

Prebrali smo za vas

KVADRATURA »PRENIZKEGA« TEČAJA
Gibanje tečajev ponovno buri 

domačo in tujo javnost. Vrstijo se 
okrogle mize, postavljajo zahte
vane številke in grožnje, kakor da 
so, kakor tolikokrat doslej (!), do
gajanja pri tečaju neodvisna od 
gibanja drugih ključnih ekonom
skih spremenljivk (inflacije, obre
sti, plač in transferjev, javne po
rabe...), ki se, čeprav z obratno 
vsebino, prav tako ciklično po
stavljajo pred gospodarsko jav
nost, določajo in pogojujejo.

Krepko (za okoli deset točk) za
ostajanje rasti tečaja marke za 
rastjo cen v lanskem letu in nomi
nalno slabljenje marke v letoš
njem letu je seveda na dlani. Tudi 
ni dvoma, da je izguba potencial
nega produkta, ki izvira iz siste
matičnega jačanja tolarja, vse 
prej kot majhna, če sektorske pre
razdelitve kupne moči v škodo 
menjalnih sektorjev niti ne ome
njamo. Seveda pa samo dejstvo, 
da problem obstaja, še zdaleč ne 
pomeni, da se lahko odstrani z na
vadnim predpisom in brez bistve
nih sprememb za gibanje drugih 
ekonomskih spremenljivk (na pri
mer obresti ali pa izdatkov prora
čuna in davkov). Te se bodo, če 
sodimo po izkušnjah, na enak na
čin kot zdaj tečaj, postavile pred 
za gospodarstvo zainteresirano 
javnost v najbližji prihodnosti.

Presežek v plačilni bilanci tako 
kot investicije vsaj »ex post« 
predpostavlja ustrezno povečanje 
narodnogospodarskega varčeva
nja. Če ga ni, se posledice lahko 
pokažejo v relativno hitrejši rasti 
cen, realnih obrestnih mer ali 
v dekapitalizaciji gospodarstva. 
Zato vzdržen presežek tekoče pla
čilne bilance pri nespremenjenem 
narodnogospodarskem varčeva
nju lahko, v odvisnosti od sicerš
nje usmeritve ekonomske politike, 
sproži avtonomni priliv kapitala 
iz tujine, ki nadomesti prenizko 
domače varčevanje, potisne pla
čilno bilanco v deficit ali pa 
zmanjša investicije, kar vse

zmanjša potrebno povečanje var
čevanja.

Tekoča bilanca je bila po letu 
1991 vsa tri leta pozitivna, kumu
lativni presežek pa je presegel 
13% letnega družbenega pro
dukta. Delež narodnogospodar
skega varčevanja in investicij 
v družbenem produktu pa je isto
časno ostal skoraj nespremenjen. 
Posledični pritisk na višino 
obrestnih mer in inflacijo obstaja 
že vseskozi, povečan priliv kapi
tala pa se je sprožil šele sredi leta 
1993, ko se je dovolj zmanjšala 
tudi rizična premija za tolarska 
imetja. Prenizko narodnogospo
darsko varčevanje je, če izvza
memo nekatere značilnosti meha
nizma finančnega posredovanja 
v Sloveniji, vzrok tudi za visoke 
realne obrestne mere. Zato seveda 
ni nič čudnega, da se tudi »previ
soke« obrestne mere, podobno kot 
tečaj, ciklično skušajo potisniti 
v okvire, v katere po dejanskih 
dosežkih gospodarstva ne sodijo.

Če zanemarimo možnost ponov
nega povečanja negotovosti, ki bi 
preko povečane valutne rizične 
premije začasno ponovno omogo
čilo preusmeriti avtonomni priliv 
kapitala v odliv in realno apreci- 
acijo tečaja v depreciacijo (pove
čevanje vrednosti tolarja v zmanj
ševanje, op. ur.), je povečevanje 
narodnogospodarskega varčeva
nja, torej varčevanja v podjetjih, 
javnem sektorju in gospodinjstvih 
edini ekonomskopolitično vzdr
žen način za preprečevanje apre- 
ciacije tečaja ob vzdrževanju pre
sežka v tekoči bilanci. Za poveča
nje narodnogospodarskega varče
vanja pa brez sprememb v faktor
skih cenah in formiranju prihod
kov javnega sektorja ni vzdržne 
rešitve. Dokler masa plač raste re
alno (kot strošek) za 20 do 40% 
hitreje kot produkt, dokler je 
preko 50% trošenj javnega sek
torja (socialni transferji, pokoj
nine plače) neposredno vezan na 
rast povprečnih plač v gospodar

stvu, dokler se v parlamentu na 
državo nalagajo ogromne obvez
nosti kar vsevprek brez kakršne
koli razsoje o časovnih preferen
cah in možnostih ter dokler je po
gajanje gospodarske aktivnosti 
preko domačega povpraševanja in 
tega preko plač, zelo vabljiva zna
čilnost kratkoročne politike, se
danjega mencanja in (ekonomsko- 
)političnega pritiskanja, danes na 
tečaj, jutri na obresti, pa spet na 
cene, ne bo konec. Že predčasno 
opaznejše pešanje konjunkture 
v tujini lahko težave s tečajem bi
stveno bolj zaplete.

Če se predpostavlja, da je spre
minjanje tečaja, podobno kot 
obresti, resnično le stvar volje, 
čudi, zakaj se ta volja ne pokaže, 
naprimer, pri vsklajevanju rasti 
plač in transferjev z dejanskimi 
dosežki gospodarstva, saj je po 
vsebini naloga skoraj enaka? Za
kaj se ne omejijo investicije dr
žave v »pogoje« svojega dela 
(stavbe, vozne parke itd.) in s tem 
oklesti, čeprav ne velik, a tudi ne 
nujen del materialnega trošenja 
države? Čudi prav tako, da se si
cer (pravilno!) skuša čim bolj 
oklestiti proračun ožje države, 
vendar se istočasno preostali del 
javnega sektorja (ki je po teži 
enak proračunu države) skoraj ne 
omenja. Zakaj se ne penalizira 
previsoka rast plač glede na med 
sektorske razlike v izhodiščnih 
plačah? Te razlike so neposredna 
posledica predvsem zatečenih ra
zlik v menjalnosti sektorjev, so to
rej dejanske rente ustreznih sek
torjev. Prav te razlike so zaradi 
segmentiranosti trga dela osnovni 
izvor ogromnih razlik v plačah (za 
sicer podobna dela) med sektorji 
in vir stalnih velikih socialnih 
pritiskov

V teoriji in praksi je že na malo 
daljši rok ob nespremenjenem re
lativnem obsegu varčevanja »pot« 
denarja nemogoče določiti neod
visno od »poti« tečaja. Drugače 
povedano, že na malo daljši rok je

nemogoče voditi denarno politiko 
neodvisno od tečajne. Prav zaradi 
tega je steriliziranje učinkov veli
kega priliva deviz na tečaj z eko- 
nomskopolitičnim vplivanjem na 
strukturo portfeljev enot smiselno 
le na kratek rok, če se predpostav
lja, da so nekateri od siceršnjih 
pogojev gospodarjenja v tem ob
dobju le začasne narave: če je na 
primer investicijska aktivnost (z 
veliko uvozno vsebino) zelo nizka, 
če je dokončna ustalitev cen na 
vidiku ali pa če so devizne obvez
nosti države v bodočnosti zelo ne
gotove ipd. Zato so tudi vsi priti
ski za spremembo tečajnega re

žima iz uravnavanega v fiksnega 
(seveda s »potrebnih« razvredno
tenjem tolarja) jalovi, saj bi spre
memba režima lahko vplivala na 
tečaj le preko morebitne spre
membe tečajne rizične premije 
(povečanja nagotovosti), torej po
novno le na zelo kratek rok. Že na 
malo daljši rok pa je takšna zah
teva za spremembo tečajnega re
žima zaradi neodvisnosti »poti« 
denarja in tečaja dejansko le pri
krita zahteva za višjo inflacijo. 
(Gospodarska gibanja, EIPF, št.

258)

da bo storilo vse za izpolnitev 
stavkovnih zahtev. Ravno zaradi 
zaupanja, da bo novi upravni od
bor spoštoval tudi interese delav
cev, so v Hidromontaži minuli te
den prenehali stavkati.

Novi upravni odbor, ki ga vodi 
Stane Kuntu, se je že sestal in 
začel pregledovati finančne raz
mere v podjetju. Delavci so po be
sedah člana stalnega stavkovnega 
odbora Bojana Krajnca dobili 
20.000 tolarjev akontacije za fe
bruarsko plačo, terenski dodatek 
in tolarski del plač za delo na 
gradbiščih v tujini za lanski av
gust. Razliko za novembrsko 
plačo naj bi dobili v treh delih, 
k aprilski, majski in junijski plači. 
Zahtevajo tudi razliko januarske 
plače in izplačilo februarske plače 
po kolektivni pogodbi.

Delavci Hidromontaže so dali 
novemu upravnemu odboru dva 
tedna časa, da temeljito preveri, 
kakšen je gospodarski položaj 
v podjetju. Nato naj bi začel ukre
pati. Po besedah Branka Krajnca 
delavci pričakujejo, da bo novi 
upravni odbor, potem ko bo imel 
na mizi vse podatke, razpravljal 
in odločal tudi o zaupnici oziroma 
nezaupnici direktorju Oskarju 
Gorniku.

V Hidromontaži so se te dni mu
dili tudi inšpektorji UNZ. Stav
kajoči delavci, so namreč direk
torja Oskarja Gornika ovadili, da 
je zavestno kršil pravice delavcev. 
Gre za ovadbo po 205., 207. in 
209. členu Kazenskega zakonika 
Republike Slovenije. p. K.

Vsebina:
• uvodni govor 

Dušana Semoliča
• uvodna beseda 

Rajka Lesjaka
• uvodna obrazložitev 

predloga statuta 
Milana Utroše

• potek kongresa
• domači in tuji gostje
• program ZSSS
• resolucije kongresa
• sklepi
• statut
• posebni statutarni 

sklepi

Cena brošure je 1.900 SIT, 5-odstotni prometni davek je vključen v ceno. 
Brošuro lahko naročite na naslov: ČZP Enotnost, Ljubljana. Dalmatinova 
4, tel. 061/321-255; 13-35-255, faks 311-956.

H
NAROČILNICA

Pri ČZP Enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno

naročam(o)............ izvod(ov)

brošure Dokumenti drugega kongresa ZSSS.

Naročeno pošljite na naslov.................................................

Ul., poštna št., kraj.................................................................

Ime in priimek. 

Naročeno dne.

podpis

Račun bomo plačali v zakonitem roku.
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LOVCI NA NIZKE CENE Spoznanja beograjskega inštituta za ekonomske vede so 

drugačna od spoznanj tamkajšnjega tiska

V tržnih gospodarstvih so 
razlike v maloprodajni ceni 
dražjih izdelkov izjemno ve
like, in to ne le zaradi običaj
nih sezonskih gibanj cen. Ku
pec, ki ima čas in voljo iskati 
najugodnejšo ponudbo, lahko 
enak izdelek kupi tudi po po
lovični ceni. Tako denimo se je 
nedavno cena enakega CD 
gramofona na Dunaju gibala 
od 2990 do 5290 šilingov, 
v južni Bavarski pa le 1980 
šilingov.

Ni ga najbrž človeka, ki bi 
bil pripravljen za enak izdelek 
odšteti več denarja, če lahko 
kupi cenejšega. A le redki 
imajo čas brskati po trgovi
nah. Zato so pred štirimi leti 
v Aachnu v Nemčiji ustanovili 
agencijo, ki išče najugodnejše 
cene izdelkov. V zadnjih dveh

letih je Preisagentur Aachen 
razširila svoje delovanje tudi 
v Avstrijo, na Nizozemsko, 
v Italijo, Španijo, Francijo in 
druge države z namenom, da 
ustanovijo vseevropsko
mrežo, ki bi imela pregled nad 
ponudbo lokalnih konkuren
tov. Po mnenju strokovnjakov 
posluje z mrežo ali podobnimi 
podjetji vsaj milijon ljudi.

Kupec, ki se zanima za ceno 
kakega izdelka, posreduje 
svojo željo Preisagentur Aac
hen. Iz agencije mu nato po

šljejo formular, v katerega 
mora vpisati točno ime iz
delka oziroma modela, nje
govo ceno, ki jo je videl, in 
navesti v kateri regiji želi, da 
iščejo najugodnejšo ponudbo. 
Praviloma po 48 urah ga ob
vestijo o nižji ceni, in če se 
strinja, mu pošljejo v podpis 
ponudbo in potrdilo trgovca, 
da ga blago čaka po navedeni 
ceni. V agenciji pravijo, da 
v 90 odstotkih najdejo izdelek, 
ki je vsaj za 10 odstotkov ce
nejši.

Agencijska provizija, ki jo 
plača kupec, ni majhna, a ven
dar v nekaterih primerih nez
natna glede na kupčev prihra
nek. Odvisna je od razlike 
v ceni. Čim večja je, tem 
manjša je provizija. Giblje pa 
se od 45 odstotkov navzdol.

M. I.

SLOVENCI SO GOSPODUJOČI
Beograjski mediji velikokrat zapišejo, da je 

slovensko gospodarstvo tik pred zlomom, ker 
da Evropa ne želi kupovati naših izdelkov. 
Drugače menijo v beograjskem inštitutu za 
ekonomske vede, kjer spremljajo gospodarstva 
vseh držav, ki so nastale na območju nekdanje 
Jugoslavije.

Direktor beograjskega inštituta poslovnih 
ved dr. Tomislav Popovič je v pogovoru za STA 
dejal, da je položaj v Sloveniji popolnoma dru
gačen. Značilna je velika dinamika in zelo 
uspešna izvozna usmeritev, saj naša država 
ustvari z izvozom kar 60 odstotkov družbenega 
proizvoda. Kot primer je navedel eno izmed 
trditev beograjskega tiska, po kateri slovenska 
bela tehnika ne more najti kupca v Evropi. Po 
njegovih besedah pa so prav ti izdelki osvojili 
kar 80 odstotkov avstrijskega trga, kar kaže na 
nesmiselnost trditev beograjskega tiska. Poleg 
tega Slovenija proizvaja tudi izdelke, s kate

rimi pokriva do 70 odstotkov potreb evrop
skega trga.

Po Popovičevih besedah ima Slovenija na 
nekaterih področjih že kar prevladujočo vlogo. 
Resda ne gre za kakšne pretirano zahtevne 
izdelke, vendar je to blago, ki ga sodobna indu
strija potrebuje.

Na beograjskem inštitutu so tudi ugotovili, 
da je med 23 državami v prehodnem obdobju 
Slovenija ena zelo redkih, v kateri družbeni 
proizvod narašča. Poleg tega ima tudi ogromne 
devizne rezerve glede na gospodarske zmoglji
vosti, čeprav gre večinoma za kratkoročen ka
pital.

Primerjava med Slovenijo in Srbijo kaže, da 
ima Srbija prednost glede naravnih virov, 
elektroenergetskih potencialov, kmetijskih ob
delovalnih površin, rud in drugih dejavnikov. 
Srbiji manjka le dobra organizacija, ki pa je 
vrlina Slovencev.

Tudi letos veliko novih avtomobilov

PUNTO, CUO, GOLF...
SREČANJE PRIJATELJEV 
ROVINJA

V Sloveniji se je januarja odlo
čilo za nova vozila 2888, februarja 
Pa 3619 kupcev. To pomeni, da je 
bil letošnji januar malo slabši od 
lanskega (3609), februar pa malo 
boljši (3561). Po pričakovanju je 
v ospredju Renault, ki si je pribo
ril 20,8-odstotni tržni delež. Pre
cej za njim in na drugem mestu po 
Prodaji je italijanski Fiat. Njegov 
tržni delež je 13,2-odstoten. Itali
janski avtomobilski tovarni je se
veda v prid marsikaj: nenehno pa
dajoča lira, ki kar naprej ceni av
tomobile, po drugi strani pa tudi 
splošna tržna uspešnost punta, ki 
se je lani ovenčal z naslovom' 
evropski avtomobil leta 1995.

K temu naj dodamo, da bi bil po
sel s fiati na slovenskem trgu še 
uspešnejši, če bi bil odnos itali
janske tovarne do našega avtomo
bilskega prostora ustreznejši ozi
roma če bi bili fiati (predvsem 
Punto) na voljo v ustreznih količi
nah.

Na tretjem mestu med avtomo
bilskimi tovarnami in po prodaji 
je nemški Volkswagen. Pri nas je 
prodal 723 osebnih avtomobilov, 
njegov tržni delež je 11,1-odstoten

in vse kaže, da si pridobiva polo
žaj, ki ga je na slovenskem trgu 
nekdaj že imel.

Na četrto mesto se je uvrstila 
češka Škoda, ki je prodala 444

avtomobilov (6,8-odstotni tržni 
delež). Matična tovarna in uradni 
zastopnik si letos veliko obetata 
od felicie, avtomobila, s katerim 
so prišli na slovenski trg febru
arja.

In še nekaj besed o japonskih 
avtomobilih. Najuspešnejša to
varna iz Dežele vzhajajočega 
sonca je Suzuki s skupno registri
ranimi 115 avtomobili in 1,7-od
stotnim tržnim deležem, medtem 
ko je Nissan s 84 registriranimi 
avtomobili in 1,2-odstotnim trž
nim deležem drugo japonsko av
tomobilsko ime na Slovenskem. 
Uspešnost preostalih japonskih 
avtomobilskih hiš je bila v janu
arju in februarju dokaj skromna, 
kar je seveda tudi posledica moč
nega jena.

Svobodni Jg 
Sindikati 

Slovenije

Veliko nas je, ki smo delali, se 
izobraževali ali le dopustovali 
v rovinjskem taboru Visoke šole 
za telesno kulturo. Začetki dela in 
življenja v borovem gozdu nad 
nekdanjo železniško postajo se
gajo daleč nazaj v leto 1948, ko je 
tu gostovala še Srednja šola za 
fizkulturo. Ker želimo obuditi 
spomine na dneve in tedne po 
tamkajšnjimi borovci smo se do
govorili, da se, kot včasih sleherno 
poletje, spet srečamo v Rovinju. 
Na snidenje vabimo vse nekdanje 
obiskovalce tabora: dijake, štu
dente, profesorje in predavatelje, 
tečajnike, njihove prijatelje in 
družine.

Srečanje bo od 10. do 11. junija 
letos 1995. V petek, 10. junija, se 
bomo zbrali v turističnem naselju 
Villas Rubin (do 18. ure), kjer 
bomo prebivali. Poleg skupne ve
čerje bo ta dan na sporedu po »ob
veznem protokolu« predvsem pri
jateljski klepet in obujanje spomi
nov.

V soboto se bomo po zajtrku 
odpravili v mesto in se vkrcali na 
ladjo. Dan bomo preživeli med ro
vinjskimi otoki. Kajpak bo za vse 
potrebno dobro poskrbljeno. Tudi

za žejo, kosilo in razvedrilo. V po
poldanskih urah bomo obiskali 
naš gozdiček ob Brajkovičevi do
mačiji, večer pa naj bi preživeli 
v starem mestnem jedru. Tu bo 
tudi skupna večerja.

Nedelja, to je zadnji dan sreča
nja, bo rezervirana za aktivno 
športno razvedrilo - možnosti za 
raznovrstno rekreacijo je v nase
lju Villas Rubin na pretek - in 
poslovilno kosilo.

Prijave za srečanje prijateljev 
Rovinja zbira Turistična agencija 
ALTATURS, Ljubljana, Trg revo
lucije 3 (nekdanja stolpnica Is
kre), tel. 061/12 62 262. Prijavite 
se lahko tudi v upravi podjetja 
(Parmova 53/3, tel. 061/13 17 303) 
in pri vseh pooblaščenih agenci
jah ALTATURSA.

Cena aranžmaja je 125 nemških 
mark, kajpak v tolarski proti
vrednosti. Za prihod v Rovinj in 
vrnitev domov pa bo moral poskr
beti vsak sam. Še to: za izlet se 
lahko prijavite tudi po pošti (AL
TATURS, Parmova 53, 61000 
Ljubljana), denar pa morate v tem 
primeru nakazati na žiro račun: 
50100-601-187576, s pripombo 
»za Rovinj«. j g

Deset najbolje predelanih tipov osebnih avtomobilov v Sloveniji
število prodanih vozil januarja in februarja 1995
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Hat Renault Volkavvageo Renault Škoda 
Punto Cllo Golf R5 Favorit

ilt Hyundal Opel Seat Ford 
i Accent Astra Cordoba Escort

ZS090Č
Boiza sindikalnega turizma

BORZNO SPOROČILO ŠTEVILKA 13
ATRIS - BORZA SINDIKALNEGA TURIZMA, Ljubljana, Dalmatinova 4, 

sprejema ponudbe prostih počitniških možnosti, posreduje proste zmogljivo
sti, organizira zamenjavo, nakup ali prodajo počitniških objektov, stanovanj, 
bungalovov, prikolic in drugih možnosti.

Pišite nam ali telefonirajte na 061/131-00-33, int. 384, 385 061/326-982 ali 
322-975; naš telefaks je 061/326-982 ali 317-298, žiro račun 50101-601- 
92077 - Atris.

Poslovni čas za stranke vsak delovnik od 9. do 15.30.

A. POČITNIŠKE ZMOGLJIVOSTI, KI VAM JIH NUDIMO
HRIBI

I. POČITNICE NA POKLJUKI V DVO- ALI ŠTIRIPOSTELJNIH APART
MAJIH - veliki apartma 62 DEM, mali 46 DEM. Brunarica za 8 oseb 125 DEM 
v tolarski protivrednosti. Termini vsako soboto. Turistična taksa ni vključena. 
v 2. POČITNIŠKE HIŠICE V BOHINJU, UKANC - hišice s tremi oziroma 
štirimi spalnicami - sedem ležišč, kmečka dnevna soba, kuhinja z jedilnim 
kotom, predprostor, kopalnica, wc, lastno parkirišče. Cena 79 DEM dnevno, 
turistična taksa ni vključena. Termini do 21. aprila. Zelo ugodna smuka na 
Voglu.

3. KOPE - garsonjere za štiri osebe, posamezni termini do 25. 4. Cena 
v sezoni 51 DEM v tolarski protivrednosti. Praviloma tedenski paketi - termini 
so določeni.

4. SORICA - PLANINSKA KOČA do 50 oseb, primerno za zimsko šolo 
v naravi, penzion 24 DEM, prometni davek in turistična taksa nista vključena. 
Zelo ugodna smuka. Termini - april.

5. KANINSKA VAS - stanovanje za štiri osebe, cena 72 DEM. Prosti 
termini v aprilu.

6. KRANJSKA GORA
- apartmaji za 4 osebe, cena 55 DEM, termini v aprilu;
- stanovanje ali garsonjera v aprilu, cena 50 oz. 40 DEM. ■
7. KRVAVEC - garsonjera za dve osebi, cena 30 DEM, enota s štirimi 

težišči 54 DEM. Termini v aprilu.
8. BOHINJSKA BISTRICA
- dvosobno stanovanje za 4 do 5 oseb, opremljena kuhinja, kopalnica, 

V/C, bakon, cena 82 DEM na dan, termini v marcu;
- počitniška hiša z dvema dvoposteljnima sobama in dvema tripostelj- 

hihia sobama, opremljena kuhinja, kopalnica, WC, dnevni najem 20 DEM na 
°sebo.

9. KANIN - garsonjera za 4 osebe, termini po 2. 4., cena 52 DEM.
10. Porentov dom v Kranjski Gori - dvoposteljne sobe, posamezni 

termini za skupine, posamezniki vsa obdobja. Cena nočitev 18 DEM, polpen
zion 32, polni penzion 40 DEM.

II. BLED
- konfortno stanovanje, dnevni prostor, spalnica, kuhinja, kopalnica, 

V/C, termini po dogovoru, cena 70 DEM;
- apartma za tri osebe - spalnica, dnevna soba s kuhinjo, kopalnica, 

V/C, balkon, lastno parkirišče, cena 75 DEM na dan, turistična taksa 2 DEM.

12. ROGLA - garsonjera, dve ležišči in eno pomožno, posamezni termini. 
Cena 72 DEM.

13. VELIKA PLANINA - apartma za 6 oseb. Cena dnevnega najema 48 
DEM.

TOPLICE
14. MORAVSKE TOPLICE - ogrevan kontejner za 4 osebe, termini do 24. 

aprila.
15. PODČETRTEK - ATOMSKE TOPLICE - garsonjera za 4 osebe, 

v ceno 74 DEM so vključene kopališke vstopnice s 50% popusta. Termin do 
sredine aprila.

16. ČATEŽ - hišica za 4 osebe, posamezni termini do aprila, prosto od 6. 
do 16. maja. Cena dnevnega najema 73 DEM.

17. PTUJSKE TOPLICE - apartma za 3 osebe, posamezni termini.

MORJE
18. PORTOROŽ - apartmaja za 4 osebe, ogrevano. Posamezni termini do 

meseca maja. Dnevni najem 45 DEM - lastna posteljnina.
19. PIRAN - sodobno opremljeni apartmaji za dve ali štiri osebe, cena 42 

oz. 58 DEM za enoto. Termini do 15. aprila.

PRVOMAJSKA PONUDBA
1. NOVIGRAD - trisobno stanovanje za do 6 oseb, v celoti opremljeno. 

Cena 48 DEM na dan.
2. BARBARIGA - garsonjera, komfortno opremljena za 4 osebe. Cena 42 

DEM na dan.
3. NEREZINE, OTOK MALI LOŠINJ - apartmaji za 3, 4 ali 5 oseb. Cena 

17 DEM na osebo na dan.
4. POREČ - apartmaji v Lanterni, hotel NEPTUN, hotel PERENTIUM.

B. SEJEMSKA PONUDBA
1. EUROCUCINA MILANO od 7. do 11. 4., mednarodni sejem pohištva.
2. HANNOVER od 3. do 8. 4., največji industrijski sejem.
3. COSMOPROF BOLOGNA, od 22. do 25. 4., največji sejem lepote. 
SINDIKALNE ORGANIZACIJE ALI KAR TAKO OBLIKOVANE SKUPINE

VABIMO, NAJ NAM POSREDUJEJO SVOJE ŽELJE ZA DRUŽABNI ALI 
STROKOVNI IZLET ALI POTOVANJE DOMA ALI V TUJINO. PLAČILA
V 2 OBROKIH.

ZAHTEVNEJŠI PROGRAMI
1. KLASIČNA MEHIKA - krožno potovanje, ogledi izkopanin Majev, 

Aztekov, Toltekov, Mikstekov, Olmekov in drugih ljudstev zgodovinske Me
hike. Podrobnejši program vam posredujemo. Cena od Meksico Cityja do 
Cancuna, poleti, bivanje v dvoposteljnih sobah, nočitve z zajtrkom je 3787 
DEM. PRIJAVE EN MESEC PRED ODHODOM - VIZUMI SO POTREBNI.

1. Najcenejša možnost MEHIKA - 7 DNI - POLET IZ EVROPE, SEDEM 
NOČITEV Z ZAJTRKOM, HOTELI Z 2 ZVEZDICAMA. PRIJAVA NAJMANJ 
TRI TEDNE PRED ODHODOM. KRAJ IN HOTEL PREDVIDENE KATEGO
RIJE PO KATALOGU IZBERE POTOVALNA AGENCIJA. CENA 1575 DEM.

SINDIKALNI IZLETI
1. BUDIMPEŠTA - TRIDNEVNI IZLET ZA VIKEND ALI PA KAR TAKO. 

ZA SKUPINE OD 40 DO 50 OSEB. AVTOBUSNI IZLET V BUDIMPEŠTO, 
OGLED ZNAMENITOSTI MADŽARSKE PRESTOLNICE, pOLDNEVNI 
OBISK TIPIČNE KMETIJE V MADŽARSKI STEPI Z DRUŽABNIM DELOM 
IZLETA, TRETJI DAN NA POVRATKU V LJUBLJANO ALI V KRAJ, OD 
KODER JE SKUPINA, KOSILO V ČARDI, CENA 245 DEM, PLAČLJIVO
V DVEH OBROKIH,

ZA ODHOD 2. JUNIJA SPREJEMAMO PRIJAVE DO 12. APRILA.
2. ENODNEVNI IZLET PO BELI KRAJINI - obisk metliške kleti, naselja 

Adlešiči, kosilo na poznani kmetiji pri ŠKALOVIH v Cerovcu. Idealno za 45 
oseb.

3. TRI ALI ŠTIRIDNEVNI IZLET NA KORZIKO - čudovito potepanje po 
Italiji in po Korziki. Prevoz z avtobusom in na luksuznem trajektu. Cena je 
odvisna od kategorije kabin in dodatnega programa. Informativno tridnevni 
izlet 400 DEM, štiridnevni 500 DEM. Plačilo v dveh obrokih.

ZAMENJAMO POČITNIŠKO ENOTO
Stanovanje v Maredi pri Novigradu, v celoti opremljeno za 5 oseb, zame

njamo za počitniško enoto v slovenskih zdraviliščih, in sicer za dva meseca 
toplic v kateremkoli terminu štiri mesece morja - TUDI V VISOKI SEZONI.

ATRISOVA PONUDBA ZA POLETJE 1995
1. OTOK MALI LOŠINJ - Nerezine apartmaji za 5 do 6 oseb, dnevna soba 

in spalnica, kopalnica, opremljena kuhinja. Cena 78 oz. 88 DEM dnevno, 
TERMINI od 16. junija do 17. septembra.

2. SAVUDRIJA - ZAMBRATIJA apartmajske hišice: dve spalnici, wc, tuš. 
Polpenzion ali penzion. Cene v pred- in posezoni od 33 do 39 DEM NA 
OSEBO, V VISOKI SEZONI OD 10. 7. DO 28. 8. pa 45 DEM - polpenzion je 
5 DEM cenejši.

3. POREČ
paviljoni BELEUVE DVOPOSTELJNE SOBE, POLPENZION OD 25 

DO 45 DEM. Cene so odvisne od sezone.
- apartmaji LANTERNA - NAJEM APARTMAJA ZA 4 OSEBE, dve 

spalnici, kuhinja, kopalnica, od 38 do 112 DEM, odvisno od sezone
- NAJEM APARTMAJA ZA 6 OSEB, tri spalnice, kuhinja, kopalnici, te

rase, Cene od 47 do 158 DEM, odvisno od sezone
- HOTEL LOTOS ISTRA - DVOPOSTELJNE SOBE, POLPENZION, 

v ceno od 42 do 57 DEM, odvisno od sezone, je vključena turistična taksa.
- HOTEL NEPTUN - POREČ - DVOPOSTELJNE SOBE, POLPENZION. 

Cena od 45 do 65 DEM za osebo, odvisno od sezone.
- APARTMAJI LUNA - POREČ - DNEVNI NAJEM ZA 3 OSEBE 43 DO 

104 DEM, ZA 4 OSEBE pa OD 48 do 113 DEM. Cene so odvisne od sezone.
5. FIESA - tri- ali štiriposteljne sobe s kopalnico. Penzion 48 DEM na 

osebo, otroci do 10. leta imajo 30% popusta.
6. ANKARAN - dvosobno stanovanje, opremljena kuhinja, možno bivanje 

za 5 oseb. Cena dnevnega najema 70 DEM.
7. MAREDA PRI NOVIGRADU - dvosobno stanovanje, opremljena kuhi

nja, možno bivanje za 5 oseb. Cena najema 65 DEM na dan.
PRI PRIJAVAH DO 20. MAJA Z VPLAČILOM 40% REZERVACIJE Sl 

ZAGOTOVITE 7% POPUST. PONUDBA BO TEDENSKO DOPOLNJENA.

Informacija gostom Atrisa
PLAČILNI POGOJI: Ob potrditvi rezervacije zahtevamo plačilo 40% celot

nega zneska. Pri odpovedi nad 20 dni pred odhodom za že rezerviran termin 
zaračunamo stroške poslovanja in druge stroške; najmanjši znesek stroškov 
odpovedi je 4.000 tolarjev, pri krajši odpovedi zaračunamo stroške in 30 % 
celotnega zneska. Cene veljajo le za že v celoti plačane aranžmaje, če se te 
ne spreminjajo za več kot 7%. Po plačilu gostje prejmejo našo napotnico. 
V primeru, da naše napotnice ne prejmete 7 dni pred odhodom, nas nujno 
pokličite.

PROGRAME V TUJINI OBRAVNAVAMO V SKLADU S SPLOŠNIMI NA
VODILI POTOVALNE AGENCIJE, KI JE ORGANIZATOR POTOVANJA, IN 
JIH GOSTJE PREJMEJO OB PRIJAVI. PRIJAVA JE SPREJETA, KO JE 
VPLAČANIH 30% CENE ARANŽMAJA. Reklamacije v skladu s turističnimi 
uzancami rešujemo sporazumno.

ATRIS je povsod, kjerkoli ste.
METOD ZALAR, direktor borze
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DELAVSKO ZDRAVSTVO NA PSU
Te dni poteka v Sloveniji prva nacionalna konferenca o promociji 

zdravja v naši državi, ki naj bi začrtala smernice na tem področju. 
»Trdim, da poteka zdaj pri nas svojevrsten eksperiment vzdržljivosti. 
prebivalstva v bistveno spremenjenih življenjskih razmerah,« nam je 
v pogovoru tik pred konferenco povedala dr. Mateja Kožuh-Novak, 
predsednica organizacijskega odbora. »Takšen eksperiment se bo 
uspešno končal le, če bo strokovna in politična javnost pravočasno 
zaznala stiske posebej občutljivih skupin prebivalstva in z dobro premi
šljenimi programi krepitve zdravja prebivalstva pravočasno ukrepala.«

Zanemarjanje trenutnih 
stisk tistih, ki jih sedanja tek
movalna družba pušča ob 
strani, je slaba naložba. Slo
venija ima malo primemo 
usposobljene delovne sile. Za
radi hitrega padanja rojstev 
bomo zelo kmalu primorani 
delovno silo uvažati, kar bo 
povzročilo nove težave v tako 
majhni skupnosti, kot je naša 
država. Če pa bomo hoteli 
konkurenčnost našega gospo
darstva izboljšati, bomo mo
rali izboljšati predvsem 
vzdržljivost, kreativnost in 
inovativnost naših delavcev, 
kar pa bo moč doseči le 
z zboljšanjem zdravja delav
cev, ne pa z njegovim slabša
njem, kot se to zdaj pri nas 
dogaja.

Pomanjkanju delavcev bo 
hkrati prineslo tudi podaljše
vanje dolžine delovne dobe, to 
pa bo moč doseči le, če bomo 
znižali stopnjo kronične obo
levnosti in prezgodnje inva
lidnosti. V Sloveniji izgub
ljamo tudi preveč ljudi zaradi 
prezgodnje umrljivosti. Stro
kovnjaki trdijo, da je moč 
s programi promocije zdravja 
polovico teh smrti preprečiti.

Posledice brezposelnosti
Ekonomska recesija je pri

nesla celim generacijam po
prej neznano brezposelnost, ki 
postaja za določene skupine

prebivalstva vedno trši oreh 
nezaposljivosti. »Kažejo se že 
prva znamenja naraščanja al
koholizma, duševnih motenj, 
samomora, nasilja in obolev
nosti, kar znižuje kreativnost 
družbe, ki se mora prebiti med 
velikimi, samozadostnimi in 
vase zaverovanimi narodi,« 
ocenjuje dr. Kožuhova.

Drug zelo hud problem eko
nomske recesije pa je nespo
štovanje varstva pravic delav
cev in zanemarjanje njihovega 
zdravja. V bitki za obstanek 
prihaja do prekomernega iz
koriščanja delavcev, kar nače
nja njihovo zdravje. To pa 
utegne državo v prihodnje še 
drago stati, predvsem zaradi 
visokih stroškov, ki jih pri
naša zgodnja obolevnost in in
validnost delavcev.

Hitre in nenačrtovane spre
membe zdravstvenega sistema 
zaostrujejo stiske povprečne 
slovenske družine, namesto da 
bi jih omilile. Še pred nekaj 
leti smo se hvalili, da imamo 
dobro urejeno zdravstveno 
varstvo kot le malokatera dr
žava, danes pa...

»Tako kot na drugih po
dročjih smo se tudi na po
dročju zdravstva lotili načrto
vanih sprememb prehitro,« 
meni dr. Kožuhova. »Manj
kalo nam je predvsem analiz 
kaj, kako, kje in kdaj spremi
njati. Tudi pilotskih študij ni
mamo. Brez vsega tega smo se

lotili privatizacije, zavaroval
ništva in uvajanja družin
skega zdravnika. Slovenijo 
zdaj zelo tepe več kot 30-letno 
zanemarjanje izobraževanja 
zdravstvenih analitskih načr
tovalcev. Na tem področju 
smo bosi, zunaj pa je to zna
nost. Primanjkuje nam pred
vsem sistematičnega sprem
ljanja organizacije zdravstve
nega varstva, zdravstvenega 
stanja in potreb prebivalstva. 
Po moji oceni v zdravstvu še 
nobena težava ni prišla tako 
daleč, da je ne bi bilo moč 
popraviti, le pravočasno in 
pravilno bo treba ukrepati...«

Zapostavljeno osnovno 
zdravstvo

In katere so te težave? Dr. 
Kožuhova: »Glavna težava je

v tem, da se slovensko zdrav
stvo razvija ravno v obratno 
smer, kot priporočajo stro
kovnjaki: spet poveličujemo 
bolnišnično zdravstveno var
stvo, namesto da bi poveliče
vali osnovno zdravstveno var
stvo, ki je cenejše in ljudem 
mnogo bolj dostopno. Z bol
nišničnim zdravstvenim var
stvom pokrijemo komaj 2 od
stotka prebivalstva, s primar
nim pa 90 odstotkov in več. 
Druga težava pa je v tem, da 
privatizacija prinaša direktno 
pacientovo plačevanje stori
tev zdravniku, kar je napaka. 
Strokovnjaki smo že prej opo
zarjali, da se to ne sme zgoditi. 
Ker niso bile spremembe na
črtovane in spremljane, pri
haja do direktnega, finanč
nega odnosa med zdravnikom

OTROŠKI DODATKI PO NOVEM
V preteklih letih so se prejemniki otroških dodatkov navadili, da so do 31. marca morali vlagati 

nove prošnje in dokazila, da bi tudi po prvem maju lahko obdržali pravico do otroškega dodatka. 
Glede na določila zakona o družinskih prejemkih tega letos ne bo. Po določilih zakona o družin
skih prejemkih bo otroški dodatek pravica, odvisna od dohodka na družinskega člana, do konca 
leta, po 1. 1. 1996 pa naj bi bili do tega prejemka upravičeni vsi slovenski otroci s stalnim 
prebivališčem v Republiki Slovehiji.

Po uvedbi univerzalnega 
otroškega dodatka se bo pre
verjal status otroka, to je, ali 
se otrok po 15. letu starosti 
redno šola ali ne. Zato bodo 
morali prejemniki otroškega 
dodatka vsako leto najkasneje 
do 30. septembra centru za so
cialno delo predložiti dokazilo

o rednem šolanju otroka, sta
rejšega od 15 let. Vsi prejem
niki pa so seveda dolžni obve
stiti center za socialno delo 
o vseh okoliščinah, ki bi lahko 
vplivale na spremembo višine 
ali celo ukinitev otroškega do
datka.

Če so se dohodki družine na

družinskega člana v letu 1994 
znižali, prejemniki otroških 
dodatkov ravno tako lahko 
zahtevajo od delavcev centrov 
za socialno delo, da se opravi 
ponovni preračun upraviče
nosti do otroškega dodatka 
oziroma njegove višine.

POGOJI ZA UVELJAVI
TEV PRAVICE DO OTRO
ŠKEGA DODATKA: Pravico 
do otroškega dodatka lahko 
uveljavijo starši za otroke, ki 
imajo slovensko državljanstvo 
in v Sloveniji stalno prebi
vajo. Otroci tujci imajo pra
vico do otroškega dodatka 
v enaki višini kot slovenski 
otroci v primeru, ko imajo 
v Republiki Sloveniji stalno 
prebivališče in je z njihovo 
matično državo vzpostavljena 
vzajemnost (to pomeni, da 
imajo slovenski državljani 
v tej državi pravico do otro
škega dodatka).

V primerih ko otroci tujcev, 
delavcev iz drugih držav, 
v Sloveniji nimajo stalnega 
prebivališča, imajo pravico do 
otroškega dodatka, vendar

leta starosti, kasneje pa, če se 
otrok šola, dokler ima otrok 
status učenca ali rednega štu
denta, vendar najdalj do do
polnjenega 26. leta starosti.

Za otroka z motnjami v te
lesnem ali duševnem razvoju 
se pod pogojem, da izpolnjuje 
vse druge pogoje, prizna za 
50% višji otroški dodatek; če 
se ti otroci ne šolajo, lahko 
pravico do otroškega dodatka 
uveljavljajo do dopolnjenega 
18. leta starosti.

V letu 1995 otroški dodatek 
še ni univerzalna pravica, am
pak se dodeli samo za tiste 
otroke, kjer dohodek na dru
žinskega člana v letu pred vlo
žitvijo zahtevka ne presega 
50% povprečne plače na za
poslenega v Republiki Slove
niji.

V dohodek se všteva bruto 
dohodek: cenzus v letu 1995 
znaša torej 47.309 SIT na dru
žinskega člana v letu 1994.

Čeprav tistim upravičen
cem, ki otroški dodatek že 
prejemajo, v letu 1995 ni po
trebno obnavljati vlog, pa 
lahko nove vloge kadarkoli 
vložijo tisti, ki menijo, da bi 
glede na dohodke na družin
skega člana v letu 1994 lahko 
pridobili otroški dodatek.

Glede na doseženi dohodek

Najnižji otroški dodatek, ki ga prejmejo otroci iz družin, v ka
terih je bil dohodek na družinskega člana v letu 1994 med 42.579 
in 47.309 tolarjev mesečno, je 2.110 tolarjev; najvišji otroški 
dodatek v tem trenutku znaša 6.630 tolarjev, prejmejo pa ga 
otroci iz družin kjer dohodek na družinskega člana v preteklem 
letu ni presegel 23.655 tolarjev mesečno.

v višini, ki je za 60% nižja od 
otroškega dodatka, ki se iz
plačuje otrokom v Sloveniji; 
če je z državo, v kateri otrok 
prebiva, sklenjen poseben 
sporazum o socialni varnosti, 
pa se ta višina zniža za 20 %.

Pravico do otroškega do
datka lahko eden od staršev 
uveljavlja do dopolnjenega 15.

na družinskega člana se upra
vičenci glede višine dodelje
nega otroškega dodatka raz
vrstijo v šest razredov - od 
7 do 22% zajamčene plače.

Med letom se višina otro
škega dodatka spreminja av
tomatično, in sicer v skladu 
s spreminjanjem višine zajam
čene plače.

in pacientom, pri čemer pa se 
izločajo tisti, ki nimajo de
narja.«

To pa je tudi največja na
paka sedanjega sistema 
zdravstvenega varstva. Če ima 
kaka bolnišnica samoplačni
ško ambulanto in lahko tisti, 
ki ima denar, namesto da bi 
čakal v vrsti, pride takoj na 
vrsto, je praktično zasedel 
bolnišnično posteljo ali mesto 
za diagnostično preiskavo za 
tisti čas, ko bi jo moral zasesti 
nekdo drug. Stihijsko uvaja
nje privatne prakse v zdrav
stvu, prepuščanje zdravstvene 
politike zavarovalnici ter pre
malo domišljeno uvajanje do- 
plačevanja zdravstvenih sto
ritev načenja zdravstveni si
stem ravno tam, kjer je prebi
valstvu najbolj potreben, to je 
na osnovni ravni, hkrati pa 
načenja tudi zdravje prav ti
stih skupin prebivalcev, ki bi 
jih moral zdravstveni sistem 
najbolj varovati. To pa so 
predvsem delavci. Če hočeš 
danes hitro priti do željenega 
specialista, ni dovolj, da pla
čuj eš prispevek od bruto plače 
in dodatno zdravstveno zava
rovanje, ampak moraš storitev 
dodatno plačati zdravniku še 
iz lastnega žepa.

Najbolj boleče je, da je me
dicina dela danes praktično 
razpadla, zdravstveno varstvo 
delavcev skorajda ne obstaja 
več. Temu je botrovala pre
malo dognana uvedba institu
cije osebnega zdravnika. »Ne
pravilnost je bila v tem, da je 
lahko vsak zdravnik v osnov
nem zdravstvu postal osebni 
zdravnik,« razlaga dr. Kožu
hova. »In ker so se ljudje bali 
za službo in ker jim nihče ni 
povedal, kakšen bo razvoj di
spanzerskega varstva, so pri
čeli zbirati paciente povprek: 
pediatri so začeli zbirati odra
sle, medicinci dela otroke in 
odrasle. Drug razlog, da je 
razpadla medicina dela, pa je 
v tem, da je razpadla tudi in
dustrija, plačnik precejšnjega 
deleža dispanzerjev. To pa je 
za slovenske razmere prava 
katastrofa, saj so delavci da
nes že od delodajalcev iz
jemno zapostavljeni, zdaj pa 
je propadlo še njihovo zdrav
stveno varstvo. Tu bo treba 
zelo hitro ukrepati.«

Ministrstvo in 
zavarovalnica

Dr. Kožuhova tudi meni, da 
bi morali zdravstveno politiko 
doreči na ministrstvu za 
zdravstvo, neodvisno od zava
rovalnice, saj je ministrstvo

Dr. Mateja Kožuh-Novak: »Na 
področju zdravstvenega varstva 
delavcev bo treba zelo hitro ukre
pati...«

preveč nagnjeno na stran za
varovalnice. Ukrep, ki ga je 
sprejela zavarovalnica na po
dročju patronažne nege, ko je 
ukinila enkratni obisk noseč
nice, ima lahko zelo hude po
sledice. S tem je namreč one
mogočila stik z zdravnikom 
tistim nosečnicam, ki so pre- - 
malo osveščene. Ali pa se bo
jijo, da bodo morali kaj plače
vati in raje ne gredo k zdrav
niku. Skratka, onemogočila je 
stik z zdravnikom tistim, ki ga 
najbolj potrebujejo.

Inštitucijo družinskega 
zdravnika je vsak razumel 
drugače. Zato nam danes raz
pada zdravstveno varstvo 
otrok, zdravstveno varstvo šo
larjev in zdravstveno varstvo 
delavcev. Sedanja konku
renca med državnimi in za
sebnimi zdravniki poslabšuje 
dostop do zdravstvenega var
stva, namesto da bi ga izbolj
ševala.

Dr. Mateja Kožuh-Novak: 
»V prihodnje bi morali posve
titi večjo pozornost in več 
sredstev razvoju osnovnega 
zdravstvenega varstva, ki 
mora načrtno pokrivati vse 
prebivalstvo s preventivnimi 
programi. Z roko v roki mo
rajo delati državni zdravniki 
in zasebniki, ki morajo ostati 
v zdravstvenem varstvu, 
službe morajo dopolnjevati 
druga drugo. Konkurenca ne 
sme potekati na rovaš poslab
šanja zdravstvenega varstva 
prebivalstva, ampak ga mora 
kvečjemu izboljšati. Izobraziti 
in osvestiti bomo morali pre
bivalstvo, da bo od zavaroval
nice znalo zahtevati, da tiste 
storitve, ki so z njihovim de
narjem plačane, ljudem tudi 
v resnici nudi. Raven zdrav
stvenega varstva, ki bo do
stopna vsem, mora biti spre
jeta v parlamentu. Poskrbeti 
moramo za osnovno solidar
nost, da bo tisto, kar je po
trebno za vzdrževanje zdravja 
in za njegovo izboljšanje, do
stopno vsem...«

Marija Frančeškin

NOVO! NOVO!
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30. marca 1995 RAVBARKOMANDA
KOMU SOLI PAMET JAVNI 
TOŽILEC ANTON DROBNIČ

človeštva. Pri taki logiki ni nič 
čudnega, da je gospod javni toži
lec postal, bil in ostal kvizling. Pri 
vsem tem je odšel še korak dlje od 
drugih kolaborantov. Drugi ko
munizem in fašizem »zgolj« ena
čijo, on pa je v opravičevanju 
svoje izdaje šel še korak dlje in za 
večje zlo označil komunizem, kar 
naj bi ga opralo! Pa je vseeno

Republiški javni tožilec in bivši 
domobranec se je v intervjuju 
z Ladom Ambrožičem na drugem 
programu TVS, 23. 3. ob 20\ pre
cej razgovoril. Glavna tema se
veda ni bilo pravosodje, temveč 
kolaboracija. Pri tem se je izpo
stavil ne samo kot pravnik, tem
več tudi kot zgodovinar in soci
olog. Njegove razlage so bile 
takšne, da jih je mogoče označiti 
delno za pamflet, delno pa za svo
jevrsten humor. Pri vsem tem je 
značilno, da se ni niti za trenutek 
pokesal zaradi svoje domobran
ske preteklosti, marveč je ves čas 
iskal samo izgovore za svoje, po 
njegovem patriotsko, početje.

Pojdimo kronološko k njegovim 
tezam. Zakaj KP ni organizirala 
odpora takoj 6. aprila 1941? To bi 
dejansko pomenilo tolovaj stvo, 
saj je stara jugoslovanska vojska 
Podpisala kapitulacijo šele 17. 
aprila, komunisti pa so se skoraj 
brez izjeme javili za prostovoljce 
in tudi sami organizirali svoje 
zbiranje. Prav tako je delegacija 
KPS odšla v štab Dravske divizije 
in zahtevala orožje za prosto
voljce, vendar jim ga niso hoteli 
dati. Katera slovenska stranka je 
ravnala enako? Namesto tega je 
ban Natlačen že pred prihodom 
Italijanov v Ljubljano odhitel na 
Vrhniko, kjer jim je izrekel dobro
došlico, kasneje pa še zahvalo za 
Priključitev Ljubljanske pokra
jine italijanskemu imperiju 
- z Rožmanovim blagoslovom se
veda.

Prav tako je laž, da je bila odlo
čitev o vstaji sprejeta šele 22. ju
nija, po napadu na SZ. Takrat je 
bilo ustanovljeno poveljstvo slo
venskih partizanskih čet, oboro
žene skupine pa so se zbirale že 
prej. Jasno pa so bili šele z napa
dom na ZSSR ustvarjeni pogoji za 
Uspešen upor, čeprav zelo tvegan.

Dalje mu ni jasno, kaj sploh je 
kolaboracija. Hkrati z OF je bila 
Ustanovljena tudi slovenska le
gija, katere glavni cilj je bil boj 
proti brezbožnemu komunizmu, 
čeprav tedaj ni bilo govora o ka
kršnih koli VOS-ovih likvidaci
jah. Njeni člani pa so od vsega 
začetka z vso vnemo denuncirali 
člane OF, ne glede na njihovo 
strankarsko pripadnost. Ali ni ko
laboracija, če sprejmeš orožje od 
okupatorja in mu podaš »zgolj« 
vdanostno izjavo, da ga ne boš 
Uporabil proti njemu? Če ne proti 
okupatorju, proti komu pa naj bi

ga tedaj v Sloveniji uporabil? 
Proti komu, dokazujejo plačilni 
spiski za vaške stražarje, ki so do
bivali celih osem lir na dan. Prav 
tako je bila prisega Hitlerju za g. 
Drobniča zgolj prisega nemški 
oboroženi sili in njenemu vrhov
nemu poveljniku, ki se je čisto po 
nesreči pisal Adolf Hitler. Prav 
tako so »pomožne« policijske sile 
slovenskega domobranstva v svoji 
funkciji ohranjanja reda in miru 
in zaradi svoje »prozahodne« 
usmerjenosti varovale progo 
Ljubljana-Trst, po kateri so se 
prevažale nemške čete na italijan
sko bojišče! Če gospodu Drobniču 
ni jasno, kaj pomeni prisega oku
patorju de facto, bi moral vedeti, 
kaj pomeni de iure!

Naj gospod tožilec pove, kaj bi 
se zgodilo s Slovenci na Gorenj
skem in Štajerskem brez NOB. 
Prav zaradi partizanov je bilo iz
seljenih 80.000 Slovencev, sicer bi 
jih bilo 260.000. To in še kaj dru
gega bi se zgodilo, če bi slovenski 
narod pristal na izdajalsko tezo 
o čakanju. Med drugim bi meja 
z Italijo prav gotovo ostala, kjer je 
bila, in potem zbogom morje in 
Primorska.

Prav tako je originalna njegova 
teza o tem, da je komunizem (ne 
stalinizem) naj hujši sovražnik

POVELJSTVO PEHOTNE DIVIZIJE CACCIATORI DELLE ALP1 
Urad načelnika Glavnega stana 

Oddelek za civilne zadeve

P. M. 100. 14 januar 1943-XXI°N° 2329/A. C. di prot.
ZADEVA: vojaki enote MVAC iz Stične

Poveljstvu XI. armadnega korpusa 
Urad MVAC

15. in IS. decembra preteklega meseca sta se-dve patrulji MVAC iz Stične, 
sestavljeni iz 8 oz. 9 mož. preoblečenih v k. b..* hvalevredno obnesli, ko sta ubili 4 k. b.. med 

njimi znanega vodjo: HAUPTMAN Francesca.

Zato predlagam denarno nagrado

- JAKOS Giovanni (četni vodja) L. 2:
- JAKOS Francesco
- JANČAR Giovanni
- BERCAN Antonio
- GRCMAN Milan

- ZAJEC Giuseppe
- MESTNIK Giuseppe
- HAUPTMAN Vincenzo
- ŠKUFCA Giuseppe

- TRPIN Lodovico (četni vodja)
- TRPIN Avgusto
- SEVER Carlo /j

h

* komunistične bandite

/
je prve patrulje)

General komandant int/le 
-Luigi Maggiore Perni-

Judeževo plačilo

Anton Drobnič
kljub zločinski naravi komunizma 
in svoji domobranski preteklosti 
uspel diplomirati na pravni fakul
teti. Zanima me, koliko bivšim 
partizanom bi domobranci omo
gočili študij, če bi po kakšnem ču
dežu zmagali?

O tem, kdo je komu in kdaj po
veljeval, najlepše govori podatek, 
da je bil glavni komandant go
renjskega domobranstva nemški 
podoficir Dichtl in da so v Graho
vem bili poleg domobrancev ubiti 
tudi trije nemški podoficirji. Tam 
blizu naj bi neki italijanski te- 
nente tudi iz belogardistične po
stojanke tik pred napadom parti
zanov pobral municijo. Zakaj mu 
tega niso preprečili?

Borci pa bi mu morali biti hva
ležni, da je naštel vse ustanovne 
skupine OF. In samo njihovi člani, 
poleg vseh borcev NOV, imajo 
tudi pravico soditi o konceptu 
proslave zmage nad fašizmom; ni
kakor pa ne pripadniki strank, 
katerih predhodnice so se uma
zale z narodno izdajo, še najmanj 
pa kakšna Nova zaveza, SND ali 
katoliška cerkev. Seveda pa zra
ven, in to v prve vrste, sodijo tisti 
redki duhovniki, ki so vseskozi 
stali ob strani svojemu narodu. In 
na proslavi naj vihrajo tiste za
stave, pod katerimi je bil boj proti 
fašizmu tudi izbojevan!

Sicer pa naj gospod Drobnič 
pojasni, kako so se mogli domo
branci preimenovati tik pred 
zdajci v SNV in priseči kralju, če 
je taista vojska kapitulirala 17. 
aprila 1941, njeni ostanki 
v Egiptu pa so se okrepljeni z biv
šimi ujetimi pripadniki italijan
ske in nemške vojske, Slovenci in 
Hrvati, odločno opredelili za Tita 
in NOV. In to že davno pred četr
tim majem 1945. Pa še s tako ju
goslovansko vojsko so imeli do
mobranci prav toliko skupnega 
kot novi slovenski esesovci - alias 
Slovenski Sokoli s predvojnimi 
Sokoli.

Kvizlinštvo ostaja kvizlinštvo 
in izdaja izdaja, pa četudi se pol 
parlamentarnih strank in celo 
javno tožilstvo postavijo na glavo!

Vem, da sem bil dolg, predolg, 
vendar takega kupa polresnic, 
zgodovinskih laži, neumnosti in 
sprenevedanja ni mogoče odpra
viti na kratko!

Tugomer Kušlan,
Laze 72, Logatec

Ob 50-letnici: v opomin in spomin

MAJA 1945 SO POBIJALI 
TUDI DOMOBRANCI

Obstaja nevarnost, da bi se 
po petdesetih letih pozabilo, 
kaj se je zgodilo. In ker bi se 
lahko ponovilo, je prav, da se 
spomnimo tragičnega do
godka v nemirni noči s 3. na 4. 
maj leta 1945, ko so po cesti 
skozi Turjak švigali avtomo
bili sem in tja. Posebno ži
vahno je bilo okrog 4. ure zju
traj. Avtomobili so se ustavili 
v bližini Turjaka in gozdiča, 
ki mu je ime Veliko smrečje.

Po 5. uri so streli prebudili 
speče ljudi in v bližini ceste je

obležal smrtno zadet moški, 
inž. Tuma iz Ljubljane. Dva 
domobranca sta ga prijela in 
odvlekla v gozd, kamor so 
gnali tudi druge žrtve. Čez ne
kaj časa se je streljanje nada
ljevalo v gozdu.

Ko se je vse pomirilo, so do
mačini po sledovih krvi ubi
tega odkrili grob, v katerem so 
bila zakopana trupla pobitih 
žrtev. Grob je bil zravnan. 
Sveže pogorišče dračja pa naj 
bi ga prikrivalo.

Dr. Janko Lavrič, vodja ko

Mag. Pavle Čelik se 
v svojem najnovejšem 
delu loteva dokaj 
nehvaležne teme 
- vzpostavljanja meje med 
Hrvaško in Slovenijo 
v času njunega 
osamosvajanja. Opisuje 
posamezne dogodke in 
ljudi, dileme in odnose 
s hrvaškimi obmejnimi 
organi ter vrednoti 
posamezna dejanja. Gre za 
delo, ki ima tudi 
pomembno zgodovinsko 
razsežnost, saj so 
razmerja s to našo sosedo 
zaradi meje še zmeraj 
vznemirjujoča, kamen 
spotike in politiziranja.

Cena knjige je 2600 SIT, 5-od- 
stotni prometni davek je vključen 
v ceno.

Knjigo lahko naročite na naslov: 
ČZP Enotnost, Ljubljana, Dal
matinova 4, tel. 061/321-255; 
13-35-255; faks: 311-956.

misije za ugotovitev tega zlo
čina, je tedaj zapisal: »Doma
čini so nam pokazali prostor, 
kjer so domobranci ubili prvo 
žrtev. Po njihovem pripovedo
vanju in sledeh streljanja smo 
odkrili prvi grob, v katerem so 
bila trupla naslednjih žrtev: 
Tonček Čop, pravnik iz Jese
nic, Martin Gorišek, zidar iz 
Ljubljane, Viktor Kamnikar, 
obrtnik iz Ljubljane, Franc 
Kaplan iz Velikih Polan, dr. 
Vito Kraigher, javni tožilec 
Slovenije, dr. France Meses
nel, konservator iz Ljubljane, 
dr. Mavricij Neuberger, 
zdravnik iz Ljubljane, Milka 
Prijatelj iz Velikih Polan, inž. 
Rihar Sever iz Ljubljane, Vik
tor Švegelj iz Šentvida pri 
Ljubljani, dr. Boris Tuma, in
dustrij alec iz Ljubljane, inž. 
Zoran Tuma, industrij alec iz 
Ljubljane.

Boste odpustili vse to?
V drugem grobu so bili za

kopani: Angela Dolhar, poslo
vodja iz Ljubljane, Neda Ger- 
zinič, dipl. pravnica, Ljub
ljana, Anton Knez, tiskar iz 
Ljubljane, Ignac Krištof, 
uslužbenec iz Ljubljane, 
Venci Kurnik, uradnik iz 
Ljubljane, Marica Malahov- 
sky, uradnica iz Ljubljane, 
Leopoldina Mekina, uradnica 
iz Ljubljane, Nikola Polc, 
ključavničar iz Ljubljane, Ru
dolf Ravbar, pravnik iz Ljub
ljane, Viktor Šuškovič, inž. 
gozdarstva. iz Ljubljane, dr. 
Stanko Tomšič, odvetnik iz 
Ljubljane, neznano žensko 
truplo. Malo stran je bil odkrit 
tretji grob, v katerem sta bili 
zakopani dve ženski in en mo
ški. Od teh je bila prepozfiana 
Marica Arko - Logarjeva iz 
Ribnice.«

Po pričevanju prič in zago
voru dr. Lovra Hacina so bili 
storilci tega krutega zločina 
domobranci iz specialnega 
voda policijskega zbora, ki ga 
je vodil zloglasni poročnik

Jože Hlebec. Upravnik poli
cije v Ljubljani dr. Lovro Ha
cin je še izjavil, da sta skupaj 
z vodjem nemške policjie SS 
Duschom 14 dni pred osvobo
ditvijo sestavila seznam po
sebno nevarnih oseb, ki so bili 
pod posebno stražo. Domo
branci pa so lahko likvidirali 
ljudi, za katere sta dala dovo
ljenje dr. Hacin ali Dusche. 
Kdo je dal nalog za ta okrutni 
zločin, ki se je zgodil ob svita
nju 4. maja 1945 pri Turjaku?

Po znakih na obrazih, tru
plih in udih žrtev je komisija 
zagotovila, da vse žrtve niso 
bile streljane, temveč zverin
sko pobite s puškinimi kopiti 
in koli.

Pisatelj Miško Kranjc je te
daj zapisal: »V cvetoči raz
košni pomladi in ob šumenju 
gozdov nekje za Turjakom se 
je odigralo. Tam so ležali vsak 
zase, v vrsti, delavci, kmetje, 
inteligentje, invalidi, ženske 
in tam sta ležala dva moja do
bra prijatelja: Vito Kraigher 
in France Mesesnel in nisem 
ju mogel prepoznati. Ob meni 
je stala ženska in ko je videla 
vse te izmaličene glave, pod- 
pludbe krvave, raztrgane, kjer 
se ženska glava ni več spoz
nala od moške, ko je videla na 
zavezanih rokah z valjarjem 
povaljane ploščate prste, prav 
tako prste na nogah, koži, ki 
se je lupila, sledi udarcev, mu
čenja, se je ozrla proti meni in 
zajokala. Hotela je moliti, pa 
ni mogla. Nato je dejala: 'Ali 
boste odpustili vse to?’ Ne, 
tega ne smemo odpustiti, sem 
dejal.«

Volk in ne kristjan
Akademik prof. dr. Anton 

Trstenjak pa je 20. maja 1945 
zapisal: »Temu zločinu nad 
lastnimi narodnjaki daje po
seben pečat okoliščina, da so 
ti ljudje storili to v zadnjih 
trenutkih svojega razdiral
nega dela, tik preden so z oku
patorjem vred strahopetno

zbežali v tujino. Preden so se 
strahopetno umaknili, so se 
hoteli še znesti nad svojimi 
nasprotniki, kakor da bi ho
teli reči: Če že mi ne bomo 
uživali narodne svobode, je 
tudi vi ne boste!’ In še: ’Mi 
bomo že srečno pete odnesli, 
kaj pa bo z drugimi, ki smo jih 
mi zavedli v ta brezupni in 
protinarodni boj, nas nič ne 
briga.’ Tisoči in tisoči prepro
stih ljudi sedaj razočarani in 
obupani zro, kam so jih pripe
ljali lažni vodniki s svojimi 
obljubami. Prav v tem pa je 
poseben znak moralne otope
losti in cinizma. (...) Človek je 
nehal biti človek človeku, po
stal mu je hijena in volk, da 
o kristjanu v njem molčimo.«

Nadaljeval je z opisom pri
padnika te domobranske 
enote: »Med okupacijo sem na 
ulici srečal svojega bivšega 
gimnazijskega učenca, ki je 
bil domobranski policist. Se 
spominjate, je začel, kako sem 
vam grenil šolske ure v ra
zredu, imeli ste me pa za ko
munista. Zdaj sva pa zame
njala vlogi! No pa vas ne bom 
aretiral, je milostno dodal. 
Veste, z menoj delajo idealisti, 
njim gre za vero, za kristusa, 
meni pa je samo za naše pre
moženje. Pa tudi na drugi 
strani so idealisti. Ta Geržini- 
čeva, kakšna idealistka! Z njo 
imamo dela. Ona bi dala živ
ljenje za svoje ideale. Dobil 
sem rešpekt pred njo, jaz pa 
sem tak materialist.«

Pesnik Anton Vodnik je 5. 
maja 1947 posvetil Nedi Ger- 
žinič pesem Mučenci: »Stopim 
v mrak temnice, kjer ti rablji 
istaknili so oči žive, tople, 
rjave, ti žgali, trgali in bili 
prerahle prsi, milo lice, zame
glili sanj daljave, potem ti je 
v gomili zasula prst nosnice.«

Kratko opisana dejstva 
o domobranskem zločinu ob 
svitanju 4. maja 1945 in zapisi 
navedenih znanih slovenskih 
avtorjev povedo dovolj za raz
mišljanje vsem, ki po 50 letih 
podoživljamo to in tem po
dobne tragedije slovenskega 
naroda. V premislek pa velja 
to še posebno tistim posamez
nikom in skupinam podpisni
kov raznih zapisov in pozivov 
državnemu zboru, v katerih se 
zavzemajo za rehabilitacijo 
generala Rupnika in domo
branske vojske, za njihova 
takšna »domoljubna« dejanja.

Janko Heberle
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Poročila 
o nesreči
- Ste brali o prometni nesreči obrambnega ministra Kacina? smo povprašali 

tovariša Neposrednega proizvajalca raznih strok, ki je ustrezno razporejen za 
šankom bifeja Bližnja srečanja posebne sorte počasi srebal svoje veliko pivo.

»Sem! In sem tudi primemo razočaran.«
- Zakaj?
»Z oziroma na slovensko pluralnost medijev bi pričakoval, da bodo časopisi 

o tem dogodku pisali bolj diferencirano...«
- Pa saj je Dnevnik že takoj na začetku pisal o nekem belem avtomobilu, ki 

naj bi bil vzrok za nesrečo in ki je potem pobegnil...
»No Dnevnik je bil seveda v tem primeru res morda svetla izjema, ampak jaz 

bi pričakoval, da se bo poročilo glasilo nekako takole: Minister Kacin je 
v petek na službeni vožnji od Radovljice proti Kranju po levi, torej popolnoma 
pravilno, prehiteval kolono mencajočih vozil..."

- Kako more nekdo pravilno prehitevati, če se potem zaleti?
»Pravilno se prehiteva po levi. In če je bil minister Kacin na službeni vožnji, 

potem je bil na nujni vožnji. In kot član LDS se tudi mora držati leve, torej 
politično pravilne strani. Sicer pa poslušajte poročilo naprej: Torej, ... menca
jočih vozil, pri čemer mu je očitno namerno za hip zastri pregled avto 
pomenljivo bele barve, tako da Kacin ni videl nasproti vozečega reškega 
avtobusa in je trčil vanj.«

- In kako bi pisali drugi?
»No, Republika bi morala napisati takole: Minister Kacin, hudo prizadet 

zaradi večdnevne časopisne gonje proti njemnu, češ da izganja drugače mi
sleče Slovence v tujino, je pri vožnji z jeseniške smeri proti Kranju v petek pri 
Podtaboru prehiteval kolono vozil in treščil v nasproti vozeči reški avtobus..."

- In kako naj bi pisal Slovenec?
»Recimo takole: Pod naslovom Božja sodba bi prebrali: Skoraj natančno leto 

dni po Janševi odstavitvi je tudi novi obrambni minister Jelko Kacin doživel

svojo Depalo vas v vasi Podtabor na cesti Radovljica Kranj. Neprevidno je 
prehiteval kolono vozil in spregledal nasproti vozeči reški avtobus.«

- Kaj pa Mladina?
»Mladina je nekaj posebnega. Njeno poročilo bi se moralo glasiti: Tik preden 

je Jelko Kacin med prehitevanjem kolone pri Podtaboru trčil v nasproti vozeči 
reški avtobus, ga je prehitel beli avto, ki ga je vozil Tone Krkovič, ob njem pa je 
sedel Janez Janša. Ko je Janša zagledal pred seboj Kacinovo vozilo, je mašče
valno dejal Krkoviču: Lej Kacina, daj ga! In Krkovič je vratolomno prehitel 
Kacinovo vozilo, pri čemer je Kacina zmedel, da je trčil v reški avtobus.«

- Ampak za hudiča, kako pa naj bi Mladina vedela, kaj so se pogovarjali 
v belem avtu?

»To jim je povedal Milan Smolnikar, ki je sedel na zadnjem sedežu...«
- Smolnikar pa v Janševem oziroma Krkovičevem avtu?
»Zakaj pa ne!? Če se danes Milan Smolnikar usede v katerikoli avto, se ga 

noben pameten človek ne upa vreči ven. Saj veste, da je vunbacitelj potem ob 
službo.«

- Dobro, kaj pa bi pisalo osrednje glasilo?
»Oh, Delo bi moralo objaviti pismo kakšnega slovenskega razumnika svojim 

zahodnim somišljenikom, kako bivši obrambni minister z nacističnimi meto
dami hoče odstraniti sedanjega demokratičnega obrambnega ministra, pri 
čemer si ne pomišlja uporabiti niti tako grdih metod, kot so prometne ne
sreče.«

- In kako naj bi poročala televizija?
»Ta je edina poročala v skladu s svojo usmeritvijo. Povzeli so genialno 

formulacijo preiskovalcev, češ da je pri Podtaboru prišlo do prehitevanja 
kolone, nakar seje Kacin zaletel v reški avtobus. Toše je dalo razumeti, kot da 
se je zgodila naravna nesreča, torej zaradi višje sile in nihče ni kriv...«

- Ampak saj zdaj so kranjski preiskovalci povedali, da je nesrečo zakrivil 
Jelko Kacin.

»Res je. In to so ugotovili že po pičlih šestdesetih urah preiskave. Vsakemu 
normalnemu šoferju pa je bilo že od vsega začetka jasno, da je Kacin prehite
val kolono tesno za belim avtom, ki se je še uspel zriniti v prehitevano kolono, 
Kacin pa se je znašel iz oči v oči z reškim avtobusom.«

- In kaj bo doletelo Kacina?
»Upajmo, da bo okreval brez zdravstvenih posledic. Sicer pa nič! Saj imajo 

imuniteto menda tudi ministri.« : Bogo Sajovic

A Horoskop

Odkrita samokritika
Za uresničitev stoletnega nemškega sna po združitvi v enotno državo 

je najbolj zaslužen nemški državnik Otto von Bismarck (rojen 1. aprila 
1815). Zaradi nepopustljive politike so ga imenovali tudi železni kanc
ler. Izhajal je iz pruske plemiške družine. Mlada leta je preživel na 
popotovanjih in študijih. V štiridesetih letih prejšnjega stoletja je postal 
poslanec v pruski skupščini, kjer se je zagrizeno bojeval proti vsakršni 
demokraciji. Po letu 1848 se je zavzemal za enakopravnost Avstrije in 
Prusije v nemških zadevah, nato pa nekaj let preživel kot ambasador 
v Rusiji in Franciji. Leta 1862 je postal pruski ministrski predsednik. 
Povečal in reorganiziral je vojsko in leta 1864 v zavezništvu z Avstrijo 
napadel Dansko in ji odvzel Schleswig-Holstein. Leta 1866 je v sedem
tedenski vojni porazil Avstrijo in jo izrinil iz nemških zvez. Severno- 
nemške (protestantske) države je strnil v Severnonemško zvezo, ki ji je 
seveda načelovala Prusija. Mnoge predvsem katoliške države (Bavar
ska, Baden, Wurtemberg itd.) pa so se združile v Južnonemško zvezo. 
Leta 1870 je izzval vojno s Francijo, kjer so se Prusiji pridružile tudi 
južnonemške države. V nekaj tednih je bila francoska vojska potlačena,

njeni maršali na čelu s cesarjem Napolonom III. pa ujeti. V Versaillesu 
pa je bilo razglašeno nemško cesarstvo.

Prusija je bila največja država v tem cesarstvu, cesar pa je bil tudi 
pruski kralj. Bismarck je kot pruski ministrski predsednik postal tudi 
zvezni ministrski predsednik ali kancler. Parlament je sicer obstajal, 
a je bil posvetovalno telo. Poražena Francija je morala plačati veliko 
vojno odškodnino in izročiti Alzacijo in Loreno, Nemčija je postala 
najmočnejša vojaška sila v Evropi. Med Bismarckovim predsednikova
njem je Nemčija doživela razcvet v industriji in trgovini, ustanavljala je 
prve kolonije v Afriki in na Tihem oceanu, s sistemom zaščitnih carin in 
ekonomskega nacionalizma pa je gojila tudi zagrizeno zunanjetrgovin
sko politiko. V notranjepolitičnih zadevah je Bismarck centraliziral 
finance, ustanovil centralno banko, enoten pravni sistem in šolstvo ter 
še nekatere upravne spremembe. Kot nasprotnik vsakršnih delavskih in 
socialističnih gibanj je tem poizkusil vzeti veter iz jader z uvedbo 
prvega programa socialnega skrbstva v zgodovini. Njegov položaj se je 
zamenjal s smrtjo cesarja Vilijema I. leta 1888, ker mu novi cesar 
Vilijem II. ni povsem zaupal. Bismavckovi nasprotniki so opogumljeni 
začeli rovariti proti njemu in čez dve leti je bil prisiljen odstopiti. Umrl 
je osem let kasneje.

Kljub vsej svoji železnosti je tudi Bismarck imel šibko točko - užival 
je v dobri hrani in pijači. Večkrat je sam sebe pokritiziral.

»Če bi bilo v naši domovini več takšnih jedcev, kot sem jaz, nas država 
ne bi mogla prehranjevati in bi se morali izseliti.« Deni
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Rešeno križanko nam pošljite do 11. aprila 1995 na naslov: ČZP 
Enotnost, Dalmatinova 4, 61000 Ljubljana, p. p. 479 na dopisnici ali 
v pismu s pripisom Nagradna križanka št. 15.-Nagrade so 5.000, 3.000 in 
2.000 tolarjev.

Rešitev nagradne križanke št. 13:
ARKANSAS, KIS, MOUNT EVEREST, AVBA, LATINKA, RA, ZO
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žanke št. 13:

1. Štefan Raztresen, Dvorakova 
12, 62000 Maribor

2. Martina Šefman, Alpska 9, 
64260 Bled

3. Jurij Cvitanič, Gorišnica 62, 
62272 Gorišnica

Nagrade bomo poslali po pošti.

Križanko pripravil

SALOMONOV

UGANKAR

Jelku Kacinu, obrambnemu mi
nistru, z vsem sočutjem v njegovi 
nesreči želimo čimprejšnje okre
vanje. Hkrati pa nam ta njegova 
huda nezgoda po svoje govori 
o (ne)resnosti slovenske države. 
Obrambni minister, ki se sam vozi 
naokoli z osebnim avtomobilom, 
državljanom najbolj plastično riše 
varnostne razmere v državi. Vse 
skupaj bi bilo morda prav ide
alno, če ne bi ta minister hkrati 
trošil milijone dolarjev za letala, 
helikopterje, topove in drugo mo
rilsko navlako, ki da je za 
obrambo države nujna. Ne gre za 
to, kako želi Jelko Kacin živeti, 
ampak za to, kako se mora 
obrambni minister voziti, če hoče, 
da bo prepričljiv in da bodo dav
koplačevalci verjeli v nujnost ve
likanskih obrambnih stroškov. Za 
varnost državljanov in njihovo 
obrambo pred morebitnim agre
sorjem bo težko skrbel človek, ki 
ne zna skrbeti niti za svojo var
nost.

Semoličeva 
kontradikcija

Dušan Semolič, predsednik 
Zveze svobodnih sindikatov Slo
venije, je zadnjič zagazil v hudo 
kontradikcijo, ki se dandanašnji 
lahko pripeti kvečjemu kakšnemu 
kaplarju: Predsednik največje in 
najmočnejše sindikalne združbe 
na Slovenskem je dal v prejšnji 
številki DE objaviti javno pismo 
predsedniku vlade dr. Janezu Dr
novšku. V njem ga roti, naj še ta 
teden sede za skupno mizo s sindi
kalnimi možmi in se z njimi pogo
vori o življenjsko pomembnih 
vprašanjih za ekonomsko in soci
alno varnost naših državljanov. 
Vse v redu in prav, če ne bi Semo

lič takoj zatem pismom v isti ru
briki pel v pismu levite Zdenku 
Kolarju, predsedniku OS NSS 
Ptuj, češ da časopisje ni mesto za 
reševanje medsebojnih težav in 
nesporazumov. Tembolj, ker da 
sindikat ni tajna organizacija, 
njegovo delovanje je javno. Kaj bi 
Semolič porekel, če bi nato prejel 
v časopisu pismo predsednika 
vlade, v katerem bi zvedel, da tudi 
vlada ni tajna organizacija in da 
časopis ni mesto, kjer naj bi reše
vali težave? Kakor koli, na kakšen 
princip javnosti dela se Semolič 
najbrž ne bi mogel sklicevati.

Metina
(ne)zakonitost

Meta Zupančič, pravosodna mi
nistrica, je na vprašanje novi
narke, ali bo zaradi primera Maj
hen odstopila, odgovorila, da ne, 
in se zraven še pobalinsko vpra
šala — zakaj pa bi. Zelo zanimivo, 
še zlasti ko zvemo za razsodbo 
vrhovnega sodišča, da je mini
strica kandidaturo Sergija 
Majhna za notarja umaknila ne
zakonito. Torej ministrica, ki je 
v vladi prva poklicana skrbeti za 
zakonitost v državi, sama ravna 
nezakonito in pri tem ne vidi ra
zloga za svoj odstop. Da pa bi bila 
mera polna, je svoje prispeval še 
predsednik vlade skupaj z LDS in 
ZL, ki parlamentu ni predlagal 
ministričinega odstopa, temveč 
njeno usodo prepustil glasovanju 
o interpelaciji. Ker sta se LDS in 
ZL hkrati že postavili v bran mi
nistrici, lahko sklepamo, da ome
njeni akterji dajejo političnim in
teresom prednost pred pravno dr
žavo in zakonitostjo. To pa ni nič 
drugega kot nadaljevanje stare 
»dobre« (komunistične) prakse, ki 
je temeljila na političnem nasilju. 
V Sloveniji torej po petih letih od 
demokratičnih volitev še vedno 
prevladuje argument moči nad 
močjo argumenta.

Kuli

VREME
Piše: Andrej Velkavrh

Hladen in suh 
konec tedna

Letošnji marec je neverjetno radodaren s snegom. V nižinah sicer 
ne obleži več kot dan ali dva, v gorah pa se snežna odeja kar debeli in 
debeli. Tudi sonce in vmesne odjuge ne zmorejo vedno novih količin 
snega taliti. Tudi ta teden je bil bolj februarski kot marčevski. Po 
vremenu, ne pa po temperaturi. Ta je bila dosedaj v povprečju 
povsem marčevska. Navajeni smo toplih zim, saj tudi letos nismo 
doživeli pretiranega mraza. Res pa je, da so nihanja velika. Toplim 
dnem, ko je prejšnjo soboto temperatura zlezla celo do 20 stopinj 
Celzija, sledijo hladni. Tudi to soboto in nedeljo ne bomo deležni 
pretirane toplote. Močilo pa nas ne bo, kar je tudi nekaj, mar ne?


